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سردبیر »پدیده شهر« مطرح کرد: 

تجربه محله گردی
یک روزنامه نگار

 »پدیده شهر« بررسی می کند:

انتظار پشت دیوار 
پادگان »جی«

 »پدیده شهر« وضعیت محله مهرآباد جنوبی را بررسی می کند:

زندگی 
با طعم ترس

» پدیده شهر« وضعیت محله امامزاده عبدالله بررسی می کند:

زندگی
درکوچه های یک متری!

 December 31 , 2016   WWW. padidehshahr.com

 شنبه 11 دی 13۹۵   سال سوم

  دوره جدید، شماره: 21  16صفحه  قیمت:3000 تومان 
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محله گردی در تاریک ترین نقطه پایتخت

محله »دستغیب« در بن بست بی تدبیری
آسیب شناسی محرومیت عریان محله قدیمی »امامزاده عبدالله«

صــدای بی صدای فقــــر!



هفته نامه   سیاسی، اجتماعی و فرهنگی

 December 31 , 2016    WWW. padidehshahr.com

 شنبـــه 11 دی 13۹۵  ســال ســوم
شماره: 21  16صفحه  قیمت:3000 تومان
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منطقه نه ش��هرداری تهران، بواس��طه قرار گیری در دروازه ورودی ش��هر 
تهران، کانون مهاجر پذیری بخشی از  جمعیت کلان شهر تهران بوده است 
که برای اشتغال به تهران مهاجرت کرده اند و این فرایند کماکان نیز ادامه 
 دارد. نگاهی به وضعیت اجتماعی منطقه نشان می دهد که به لحاظ سرانه 
هایی همچون سطح سواد، خدمات  آموزشی و فرهنگی، دسترسی به مراکز 
تفریحی، خدماتی و بهداشتی، سرانه های زیست محیطی و فضای سبز،  این 
منطقه در ش��رایط مطلوبی قرار ندارد. وجود شبکه های بزرگراهی متعدد 
در پیرامون این منطقه علاوه بر این  ک��ه، آن را به جزیره ای جدا افتاد تبدیل 
کرده است در کنار فرودگاه مهرآباد،  آلودگی هوا و تنش صوتی  زیادی برای 
شهروندان ساکن به همراه داشته است. در این میان سه محله آیت الله دست 
غیب، امام زاده عبدالله  و مهر آباد جنوبی بواسطه شرایطی که دارند بیشتر در 
معرض آسیب و تنش قرار گرفته اند. عمده ساکنان این  محلات مهاجر بوده و 
محلات فاقد شاخص های فرهنگی خاص هستند جز محله امام زاده عبد الله 
که مزین به  نام مبارک فرزند حضرت ابوالفضل)ع( است. بقیه محلات هویت 
فرهنگی خاصی ندارند.سرانه فرهنگی محلات  فوق پایین بوده و دسترسی  
به مراکز فرهنگی موجود نیز نامناسب است. در نبود شاخصه های فرهنگی، 
آسیب  های اجتماعی بستر مناسبی برای عرض اندام یافته اند. خرید و فروش 
مواد مخدر با کمی تامل در پارک ها و  خیابان ها به چش��م می آید. بالا بودن 
آمار مصرف کنندگان مواد مخ��در و وجود معضل بیکاری، ع��لاوه بر این 
 که س��رانه ی درآمد های اقتصادی منطقه را پایین آورده است به گسترش 
آسیب های اجتماعی همچون طلاق،  سرقت، کودکان کار، تکدی گری و ... 
افزوده است. بعلاوه بواسطه مهاجر نشینی، رشد کالبدی این محلات بر  پایه 
برنامه و متناسب با تامین زیر ساخت های لازم نبوده است. اکثر معابر تنگ 
و باریک بوده و مکانی برای  تامین سرانه های خدماتی در نظر گرفته نشده 
و تراکم بالای جمعیت در بافت فرس��وده محلات چهره  ناخوشایندگی به 
حیات شهری این منطقه داده اس��ت. بعلاه محلات این منطقه ساختاری 
متناس��ب با حیات  اجتماعی زنان منطقه ندارند. کمبود زیر ساخت های 
ورزش��ی و تفریحی، کمبود مهد کودک ها و ناامن بودن  پارک های موجود 
برای ورزش و حضور زنان عملا زنان را در عرصه حضور اجتماعی پس رانده 
است. در  مجموع منطقه نه شهرداری تهران بواسطه قرار گرفتن در شرایط 
خاص جغرافیای و واقع شدن در کریدور  ارتباطی تهران، از حساسیت بالای 
اجتماعی و زیستی برخوردار شده که این تاثیر زیادی بر زندگی شهروندان 
 ساکن آن داشته است. با در نظر گرفتن اقداماتی می توان استاندارد زیست 

پذیری این منطقه را افزایش داد: 
الف- با انتقال فرودگاه مهراباد، پایانه مسافر بری غرب و پادگان جی به بیرون 
از شهر تهران می توان از  فضاهای موجود برای ایجاد مراکز تفریحی، ورزشی 
و فضای س��بز لازم در پهنه غرب تهران بهره برد و ای��ن  نیازمند همراهی و 
هماهنگی دولت خصوصا وزارت راه و شهرسازی اس��ت. بالغ بر 60 درصد 
مساحت مفید  منطقه در اختیار فرودگاه ، پادگان جی و دانشگاه هوایی شهید 

ستاری است.  
ب- نوسازی بافت فرسوده این محلات بواسطه ریز دانگی و پایین بودن سطح 
درآمد خانوارها، نیازمند حمایت  ویژه مدیریت ش��هری اس��ت.86 درصد 
جمعیت این منطقه در بافت فرسوده زندگی می کنند که با توجه به تراکم 
  350 هزار نفری آنها در هر هکتار، شرایط زیستی بسیار نامطلوبی در منطقه 

حاکم گردیده است. 
ج- آموزش شهروندی از ضروریاتی است که باید به آن پرداخته شود، مهاجر 
پذیری، بالای منطقه، نیازمند  آموزش های پیوسته شهروندی برای ارتقای 
سطح فرهنگ شهرنشینی اس��ت تا معضلات آپارتمان نشینی،  مدیریت 
پسماند مصرفی، معضل اعتیاد و دیگر مش��کلات و آسیب های اجتماعی 

کاهش پیدا کند. 

کارشناسان فرانسوی در یک بررسی جدید دریافتند افراد بی خانمان بیشتر 
در معرض بی خوابی، خس��تگی و کمبود خواب هستند.  دکتر دامین لگر، 
محقق ارشد این مطالعه گفت: نتایج این بررسی نشان می دهد توجه بیشتر 

به بهبود کیفیت خواب در این افراد آسیب پذیر ضروری است.
به گزارش ایس��نا: در این مطالعه محققان به بررسی پاسخ پرسشنامه های 
جمع آوری ش��ده از 3500 فرد بی خانمان در فرانسه پرداختند. میانگین 
س��نی این افراد ۴0 س��ال بوده و بیش��تر آنان مرد بوده اند. تمامی آنان در 
خیابان ها، پناهگاه ها ی��ا دیگر اماکن اختصاص یافته ب��ه افراد بی خانمان 
زندگی می کرده اند. محققان فرانسوی پاسخ این افراد بی خانمان را با دیگر 
بزرگسالان فرانسوی مقایس��ه و مش��اهده کردند که افرادی بی خانمان 
نسبت به عموم مردم بیشتر دچار کم خوابی هستند. به گزارش هلث دی 
نیوز، همچنین بیش از ۴0 درصد بی خانمان ها دچاری بی خوابی هستند که 

میزان آن نسبت به عموم مردم دو برابر است.

مرتضی طلایی

نگاه آسیب شناسی
 به محلات منطقه 9 

اغلب افراد بی خانمان از
 مشکل بی خوابی رنج می برند

به لحاظ سرانه های سطح سواد، 
خدمات  آموزشی و فرهنگی، 
دسترسی به مراکز تفریحی، 

خدماتی و بهداشتی و...  در 
شرایط مطلوبی قرار ندارد

نائب رئیس شورای اسلامی شهر تهران

لیس��ت بلند بالایی از محلات تهران توسط 
مس��ئولین تهی��ه ش��ده ک��ه در آن محلات 
محروم تهران آمده اس��ت .گفته می ش��ود 
که ملاک ق��رار گرفتن مح��لات مذکور در 
این لیس��ت، طرح س��نجش عدالت در شهر 
تهران می باش��د .این طرح چند س��ال پیش 
توس��ط یک گ��روه ک��ه در ش��هرداری هم 
مس��ئولیت  داش��تند، تهیه ش��ده است. در 
واقع این ط��رح کپی ب��رداری از یک طرحی 
اس��ت که در یک کش��ور خارجی انجام شده 
اس��ت .گردانندگان طرح  تلاش کرده اند که 
آن را بومی س��ازی  کنند. نگارن��ده به عنوان 
دانش آموخته  رشته اقتصاد چندین بار این 
طرح را مطالعه کردم و بر این باورم که دست 
ان��درکاران این ط��رح به دلیل بی��س و نگاه 
علمی و تخصص خاص خود ،عملا  مسیر آن 
را به س��مت بخش هایی برده اند  که ارتباط 
نزدیکی ب��ا مقوله عدالت در ش��هر به معنای 
اقتصادی آن ندارد. به دلیل ضعف ساختاری 
فوق، آنچه که در این لیس��ت آم��ده با آنچه 

که به عنوان واقعیت در ک��ف محلات تهران 
جریان دارد، متفاوت است.

به عنوان مث��ال در یک محله حاش��یه ای از 
مسئول خانه س��لامت پرس��یدم؛ بر اساس 
مطالع��ات آن طرح مهمتری��ن اولویت های 
محله شما چیست؟ وی در پاسخ گفت: یکی 
مساله س��یگار کشیدن اس��ت و دومی  نبود 
مهد کودک .به ش��وخی به وی گفتم  که پس 

اینجا سوئیس است!!
از این دس��ت تجربیات در محلات به فراوانی 
برخورد کردم. لذا ب��ر این باورم ک��ه یکی از 
دلای��ل اصلی در انح��راف توجه مس��ئولان 
مدیریت ش��هری از حوزه های واقعی مقوله 

عدالت در شهر همین مطالعه می باشد .
در واق��ع ، توصیه ها و تجویزه��ای این طرح 
نیازمند در اختیار داشتن دولت است، نه در 
اختیار داش��تن ش��هرداری تهران.از این رو 
طرح فوق تنها می تواند بخش��ی از حقیقت 
مربوط به نحوه و مدل توزیع منابع و امکانات 

را در شهر تهران نشان دهد.
 در یاداش��ت هفته قبل به ص��ورت تفصیلی 
اش��اره کردم که ش��هردار ی تهران در مقوله 
عدالت چگونه و با چه نقطه عزیمتی به مساله 

باید نگاه کند .
تجربه حض��ور در میان ش��ورایاران محلات 
محروم نیز در جای خ��ود، واجد  بخش های 
قابل توجهی است که در این بخش به آن می 

پردازم .
2-1 : به دلی��ل باز ب��ودن فض��ای گفتگو با 
شورایاران، بخش عمده نظرات آنها انتقادی 

اس��ت .میزان نارضایتی آنها بسیار  بالاست، 
به نحوی که در هر محل��ه در بهترین حالت، 
حداکث��ر یک نف��ر آنها ب��ه ص��ورت خیلی  
کمرنگ از وضعیت موج��ود در محلات دفاع 

می کند .
2-2 : دومی��ن مختص��ه حاکم  ب��ر ذهنیت 
اکثریت ش��ورایاران این اس��ت ک��ه به دلیل 
تعریف نش��دن جای��گاه قانونی آنه��ا،  عملا 
توسط شهرداری و سایر دستگاههای جدی 
گرفته نمی ش��وند و این مس��اله باعث شده 
اس��ت که مردم از تاثیرگذاری و کارکرد آنها 
ناامید ش��وند. غلبه روحیه ناامیدی در میان 
آن بخش از شورایارن که واقعا تمام هم و غم 
آنها خدمت رس��انی به مردم است ،در میان 
مدت می توان��د باعث خالی و بی اثر ش��دن 

شورایاری ها شود.
2-3 : بخش عمده شورایاران محلات محروم 
تهران از نحوه توزیع منابع و امکانات در شهر 
تهران گل��ه مند و به آن معترض هس��تند.به 
کرات این سخن  توسط آنها گفته شده است 
که در مح��لات و جاهایی ک��ه محل زندگی 
مسئولین و صاحبان قدرت می باشد، کمیت 
و کیفیت خدمات رسانی بسیار بهتر و بیشتر 
است. این نوع تفکر در میان آنها بسیار ریشه 

دار و عمیق است.
تجرب��ه حض��ور در کوچ��ه ه��ای محلات و 
در میان م��ردم نیز در نوع خ��ود واجد نکات 

ارزشمندی است .
3-1 : به وضوح و روشنی پیداست که بخش 
عمده مردم از اظهار نظر در مورد موضوعات 

و مش��کلات خود و محله خوداری می کنند.
نوعی محافظه کاری ش��دید در رفت��ار آنها 
مش��اهده می ش��ود. در حالی ک��ه مطالبات 

انباشته شده فراوانی دارند.
3-2 : در کن��ار محافظه کاری و س��کوت در 
مقاب��ل موضوع��ات، بخش عمده م��ردم به 
آنچه که واقعیت اس��ت به عنوان یک مساله 
تغیی��ر ناپذیر نگاه می کنند ب��ه نحوی که به 
آن تن داده ان��د. عمق این  ی��اس و ناامیدی 
بسیار زیاد اس��ت . به کرات این سخن توسط 
آنها به کار می رود که مش��کلات را همه می 
دانند، اما کاری نمی کنند . به عبارتی دیگر، 
نوعی بی اعتمادی  عمیق  اجتماعی نسبت به 
مسئولین در ذهنیت آنها شکل گرفته است .

3-3: وضعیت فقر واعتیاد و تباهی اجتماعی 
در مح��لات محروم بس��یار عریان و خش��ن 
اس��ت و برای درک و فهم آن نیاز  به تحقیق و 
بررسی نیست . بخشی از این محلات در دل 
شهر تهران واقع شده اند. این میزان از تباهی 

اجتماعی اصلا قابل فهم نیست.
در کنار هه مس��ائل فوق، جلوه های بس��یار 
زیبایی  از لطف و محبت م��ردم این محلات 
در هر هفت��ه تجربه می کن��م. اکثریت مردم 
این محلات مهربان و عاطفی هستند و لطف 
خود را ب��ه انحای مختلف نش��ان می دهند، 
مخصوصا زمانی که دیده  می شوند بسیار به 

وجد می آیند.
بنایمان این اس��ت تا روزی که م��ی توانیم،  
اولوی��ت اصلی م��ان این مح��لات محروم و 

مردمانشان باشد. یا علی مدد

 حکومتی موفق تر اس�ت که با حکوم�ت کم تر، 
کارها را به الگوهای مشارکتی واگذار کند

پرویز پیران با توضیح این که چه عللی موجب نیازمندی 
جوامع به س��ازمان های مردم نهاد ش��ده است، گفت: 
جوامع بعد ازگذر از سرمایه داری و سرمایه داری صنعتی 
وارد س��رمایه گذاری انحص��اری می ش��وند و به خاطر 
ماهیت و منطق درونی بحران زای س��رمایه داری باعث 
ایجاد سرمایه داری اقماری شد و این ماهیت از انباشت 
سرمایه برای س��رمایه گذاری مجدد تا بی نهایت است. 
لذا وقتی در جوامعی کمبود هس��ت و نظ��ام دائماً باید 
سرمایه انباشت کند س��از و کارهای هماهنگی جامعه 
معلوم نیست که بتواند هماهنگ شود، جامعه بحران زا 
می ش��ود و جوامع مجبور می ش��وند الگوهایش��ان را 
تغییر بدهند.  این جامعه ش��ناس و عض��و هیات مدیره 
علمی آکادمی سوییس برای توسعه، با اشاره به این که 
بر اس��اس اجماع م��دل واش��نگتنی، دولت ها کوچک 
می شوند، بیان کرد: در این حالت کمک های اجتماعی، 
فرهنگی، انس��انی کاهش پیدا می کن��د و بعد از مدتی 
این س��رمایه داری جامعه را دوقطبی می کند که باعث 
ایجاد دو طبقه ثروتمندان و انبوه فقرا می ش��ود.  وی در 
توضیح این امر، افزود: آس��یب های اجتماعی، اس��کان 
غیررس��می و از میان رفت��ن اخ��لاق و... موجب بحث 
تقویت حق��وق ش��هروندی، جامعه مدنی و تش��کیل 
س��ازمان های عقیده محور و مردم نهاد شد. یکی از این 
سازمان ها، سازمان های خیریه و عام المنفعه با سابقه ی 
کهن هستند. این جریان زنده زندگی است که ما باید به 
این سمت برویم. با توجه به شعار قرن 21 که حکومتی 
موفق تر اس��ت که با حکومت کم تر، کارها را به الگوهای 
مشارکتی واگذار کند به همین دلیل مباحث دموکراسی 

مشارکتی و برنامه ریزی مشارکتی مطرح شده است. 
افزایش ش�بکه ها و پیون�د آنان در ه�م افزایی 

شبکه ضروری است
بنابراین وقتی ش��بکه ها تش��کیل می ش��وند مقیاس 
به صورت تصاع��دی افزایش پیدا می کن��د، هم افزایی 

صورت می گیرد و این موضوع اهمیت بسیاری دارد
در ادامه این همایش، قاس��م زاده در خصوص ضرورت 
شبکه س��ازی و نقش نیروهای داوطلب در ش��بکه ها، 
با تاکید بیش��تر بر ش��بکه ها گفت: در ارتباط با شبکه 

موضوع��ی مطرح می ش��ود ک��ه در واقع نم��اد جامعه 
جدید است. س��ازمان های غیردولتی که در واقع نماد 
تشکل پذیری جامعه مدنی و جامعه اطلاعاتی به معنای 
دسترسی آزاد هس��تند، براس��اس اهداف خود در این 
حوزه وظایفی را بر عهده دارن��د همچون ارائه اطلاعات 
در حوزه ملی و بین المللی که هرچه اطلاعات قوی تری 
داشته باش��ند بهترعمل می کنند. نقش دیگر، برقرای 
ارتباط بین اعضای سازمان هاس��ت که موجب افزایش 
تجربه و توانمندتر شدن آنها خواهد شد همچنین، نقش 
دیگر، ایجاد هماهنگی -که در جامعه ما ضروری است- 

و موجب افزایش کارگروهی و مشارکتی می شود. 
رییس هیات مدیره شبکه یاری کودکان، با بیان این که 
کمیت می تواند با کیفیت همراه باش��د، ادام��ه داد: در 
راستای هم افزایی شبکه ها با اتکا به قدرت، مطالبه گری 
موثرتر خواهد بود و دولت ناگزیر از پاس��خگویی است. 
پایه ی ش��بکه ها، س��ازمان های غیردولتی هستند که 
باید قوی باشند اما این ها به تنهایی نمی توانند به گروه 
مخاطب دس��ت یابند مگر با همکاری شبکه ها. وی در 
ادامه به توضیح ش��کل گیری ش��بکه های مختلف در 
جامعه از جمله: ش��بکه ملی س��ازمان های نیکوکاری، 
جامعه س��ازمان های مدنی، جامعه یاری کودکان کار، 
محیط زیست و شبکه میراث فرهنگی پرداخت و اظهار 
کرد: رقابت در شبکه ها وجود ندارد همه شبکه ها باید به 
دنبال تأسیس پایه های شبکه -که مؤسسات غیردولتی 
هستند- باشند و این شبکه ها نیز باید به یکدیگر پیوند 
بخورند و این مهم از طریق مشارکت با همه ی شبکه ها 

و سازمان های غیردولتی حاصل می شود. بنابراین ضمن 
نیاز به سازمان های غیردولتی بیشتر به توسعه شبکه ها 
نیازمندی��م و در این راس��تا می توانیم با اطلاع رس��انی 
صحیح از نیروهای داوطلب هم استفاده کنیم.  این فعال 
مدنی با توضیح این که طبق آمار، هر ایرانی در هر س��ال 
3دقیقه کار داوطلبانه انجام می دهد، گفت: باید ظرفیت 
و پتانسیل کار داوطلبی را بالا ببریم تا بتوانیم شبکه ها 
و س��ازمان های غیردولتی را گسترش بدهیم. بنابراین 
وقتی شبکه ها تش��کیل می ش��وند مقیاس به صورت 
تصاعدی افزای��ش پیدا می کن��د، هم افزای��ی صورت 

می گیرد و این موضوع اهمیت بسیاری دارد.
 فعالیت در حوزه زنان آس�یب دیده کار دشواری 

است
در بخش دیگر لیلا ارش��د ب��ا تاکید بر نق��ش زنان چه 
در رابطه ب��ا آس��یب های اجتماع��ی و چ��ه در رابطه 
با فعالیت ه��ای مردمی زن��ان به توضی��ح چالش ها و 
راهکارهای س��ازمان های مردم نه��اد پرداخت و گفت: 
نگاه مردم در ایران مسئله مهم و چالش برانگیزی است. 
بیش��ترین مش��کل ما نگاه انگ برانگیز است. نهادهای 
مدنی گروه هایی از کنشگرانی هستند که دغدغه های 
مس��ائل اجتماعی دارند، متخصص و دردآشنا هستند 
و با انتخاب و علاقه ش��خصی به فعالیت تمایل دارند. اما 
زمانی که این حوزه، ویژه می شود همچون زنان آسیب 
دیده، بیماران ایدز و بیمارانی که اختلال هویت جنسی 
دارند، برچسب می خورند، کار دشوارتر می شود و انگ 

زنی صورت می گیرد.

تجربه محله گردی یک روزنامه نگار
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عابدین سالاری اسکر|  هر هفته به دو یا سه محله محروم  شهر تهران  می رویم . نحوه کار هم اینگونه  است که ابتدا  با دبیر شورایاری 
هر محله کوچه به کوچه  محله را با توضیحات وی می گردیم و به همراه عکاسمان عکس می گیریم! سپس در جمع شورایاران آن 
محله حاضر شده و چندین موضوع را به بحث و گفتگو می گذاریم. بعد از آن، یک روز کامل را به میان مردم آن محله رفته و گزارش 
های میدانی را تهیه می کنیم .شهر تهران مانند یک اقیانوس بزرگ است که هر هفته با بخش کوچکی از آن آشنا می شویم. در این 

نوشتار تلاس می کنم برخی از وجوه این محله گردی را مطرح و با مخاطبان هفته نامه به اشتراک بگذارم.
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احمد دنیامالی

آمار خودکشی و مرگ تصادفی 
از ابتدای سال تاکنون  در 

متروبه 6 نفر می رسد

3

ده
رون

پ

رئیس کمیس��یون عمران و حمل و نقل شورای ش��هر تهران گفت: در 
س��ال جاری خودکش��ی در فضاهای شهری نسبت به س��ال گذشته 

افزایش داشته است.
احمد دنیامال��ی درگفت و گو با پان��ا، با بیان اینکه هن��وز آمار قطعی از 
میزان خودکشی در مترو و فضاهای شهری نداریم، گفت: اما بر اساس 
آمارهایی که تاکنون به دست ما رسیده، تعداد خودکشی در مترو، پل 

های عابر پیاده و غیره نسبت به سال گذشته افزایش داشته است.
به گفته وی،آمار خودکش��ی و مرگ تصادفی از ابتدای سال تاکنون  در 
متروبه 6 نفر می رس��د. این در حالی اس��ت که طبق آمارها بیشترین 

خودکشی در مترو در فصل  پاییز و آبان ماه اتفاق می افتد .
طبق گفت��ه احمد دنی��ا مالی یک��ی از اعضای ش��ورای ش��هر تهران، 
سالانه 17تا 18 نفر در متروی تهران خودکش��ی می کنند.مرگ مرد 
میانسال در ایستگاه متروی تهرانپارس، معلم نابینا در ایستگاه خزانه، 
دس��تفروش در ایس��تگاه گلبرگ، دخت��ری جوان در ایس��تگاه مترو 
شادمان، و پیرمرد 65 ساله در ایستگاه شهدا نمونه هایی از این حوادث 
هس��تند. گرچه در مورد خودکش��ی برخی از این افراد ابهاماتی وجود 
دارد و مرگ بعضی از آنه��ا را تصادفی می دانند و نه خودکش��ی .اما به 
هر صورت میزان خودکشی در متروی تهران قابل چشم پوشی نیست 
.وی ادامه داد: میزان خودکشی تابعی از وضعیت اقتصادی و اجتماعی 

کشور است.
رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای ش��هر تهران در ادامه با 
بیان اینکه در احداث پروژه های ش��هری باید به منظر شهر توجه ویژه 
شود، گفت: در هیچ ش��هری این همه دکل های مخابراتی نمی بینیم. 
کدام ش��هر ۴ تا 5 هزار دکل مخابراتی دارد و هر اپراتوری که خواس��ته 
دکل خود را نصب کرده اس��ت. این به دید منظر ش��هر لطمه می زند و 
شهر را تبدیل به شهری زمخت می کند.دنیامالی اضافه کرد: در حوزه 
دید منظر در خصوص پل های عابر پیاده نیز شورا انتقاداتی را دارد. در 
بسیاری از کشورها این پل ها بهاین اندازه مرتفع نیست ، بجز مشکلاتی 
که این پل های هوایی برای عابران و منظر شهر ایجاد می کنند به تازگی 

به محلی برای خودکشی برخی شهروندان نیز تبدیل شده است.

احمدیان: »در نهایت قدرشناسی از خانواده بزرگ محک اعلام می کنم 
که تعداد کودکان بهبودیافت��ه محک بیش از 5600 نفر اس��ت که این 

موفقیت حاصل نیکوکاری مردمان ایران زمین است.« 
به گزارش پایگاه خبری سازمان های غیردولتی ایران)watan.ir(،آراسب 
احمدیان، مدیرعامل مؤسسه خیریه محک با بیان آنکه 7 دی، به عنوان 
روز کودکان بهبودیافته از سرطان ش��ناخته می شود گفت: »در محک 
سعی در تشخیص بیماری تعداد بیشتری از کودکان در مراحل اولیه ابتلا 
به سرطان را داریم و بر این اساس تلاش می کنیم تا هر روز دامنه حضور و 

خدمات رسانی محک را در سراسر ایران گسترش دهیم.«
وی با بیان اینک��ه داوطلبان بخش مددکاری محک در 26 بیمارس��تان  
دولتی و دانشگاهی در 17 استان کشور که داراي بخش خون و آنکولوژی 
کودکان هستند حضور دارند افزود: »در بیست و پنجمین سال فعالیت 
محک به اط��لاع جامعه می رس��انیم که مح��ک به پش��توانه همراهی 
نیکوکاران تاکنون بیش از 25 ه��زار کودک مبتلا به س��رطان را تحت 

حمایت قرار داده است.« 
احمدی��ان توزیع عادلان��ه خدمات محک در سراس��ر کش��ور را یکي از 
مهم ترین گزینه های سومین برنامه استراتژیک سازمان برای افق 1۴00 
دانست و ادامه داد: »با توجه به بیانیه چشم انداز سازمان می کوشیم تا در 
سایه حمایت محک، هیچ خانواده ای در مس��یر درمان فرزند خود تنها 
نماند و در تمام مس��یر درمان همه حمایت های لازم را بطور یکسان در 

سراسر ایران دریافت نماید.«
وي ب��ا تاکید ب��ر آنکه سال هاس��ت برای تقوی��ت این باور که س��رطان 
درمان پذیر است تلاش می کنیم افزود: »در نهایت قدرشناسی از خانواده 
بزرگ محک اعلام می کنم که در حال حاضر تعداد کودکان بهبودیافته 
محک بیش از 5600 نفر اس��ت که این موفقیت حاصل آرزوهای بزرگ 
دس��ت اندرکاران محک و همت های بلند مردم نیکوکار این س��رزمین 

است.«
احمدیان در پایان با اش��اره به اینکه محک در تلاش اس��ت تا با توس��عه 
زیرساخت ها و همچنین توسعه کمی و کیفی فعالیت ها، به عنوان یکی 
از مؤسسات برتر در جهان مطرح گردد و عملکرد آن افتخاری برای کشور 

عزیزمان باشد.

در هیچ شهری این همه
 دکل مخابراتی وجود ندارد

بهبودی 5600 کودک 
مبتلا به سرطان محک

رییس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای اسلامی شهر تهران

کوچه ه��ای محله دس��تغیب فرس��وده 
هس��تند. آنقدری که درچند س��ال اخیر 
شهرداری منطقه برای تعریض کردن این 
کوچه های باریک روی جوی ها رابپوشاند 
تا خودروها راحت تر بتوانن��د عبور کنند. 
خانه های فرس��وده ای که نوسازی شدند؛ 
عقب نش��ینی کردند تا ش��اید این کوچه 
های فرسوده آش��تی کنان راه را برای عبور 
مردم هم باز کنند. داخ��ل برخی از کوچه 
هایی که به بزرگراه یادگار امام)ره(  نزدیک 
بودند؛ املاک معارض خریداری شدند. اما 
بعد از اینکه طرح امتداد بزرگراه  از پادگان 
جی عب��ور کند؛ ای��ن خانه ه��ای تخریب 
شده رها ش��دند.:»... س��ال 83 یا 8۴ بود 
طرحی بود ک��ه می گفتند باید یکس��ری 
از خانه هایی که در کوچ��ه های نزدیک به 
بزرگراه یادگار امام)ره(  ق��رار دارد؛ داخل 

اتوبان بیفتد.... م��ی گفتند چند تا از کوچه 
ها داخل طرح هستند... شهرداری قیمت 
گذاری کرد و خانه ه��ا را تخریب کرد... اما 
پول خانه ها را س��ر وقت ندارد... چند سال 
طول کش��ید و مالکان این خانه ها شکایت 
کردند و وکیل گرفتند تا اینکه توانس��تند 
پول املاکش��ان را از ش��هرداری بگیرند... 
بعد از این اتفاق ط��رح رفع معارض املاک 
داخل محله متوقف ش��د و بقیه خانه ها را 
نخریدند... در آن زمان 7 خانه خراب شد... 
همین امسال ش��هرداری اقدام به آسفالت 
کرد و دیوارها را سیمان سفید کرد تا کوچه 
از ش��کل نامناس��بی که به خاطر تخریب 

خانه ها داشت، بیرون آید... «
معاب��ر باریک محل��ی یکی از مش��کلاتی 
بود که ش��هروندان محله دس��تغیب با آن 
مواجهه بودند به همین خاطر سرپوشیده 

کردن جوی های آب ب��رای عبور راحت تر 
خودروها تنها راه حلی بود که ش��هرداری 
می توانس��ت برای اهالی انج��ام دهد:»... 
یکی، دو س��ال پی��ش بود که ش��هرداری 
برای تعریض کوچه ها اقدام به سرپوشیده 
کردن جوی ها ک��رد... اما بعد از مدتی خود 
ماموران ش��هرداری آمدند و یکسری از پل 
های اهنی را برداش��تند و بردند و مابقی را 
هم دزدیده شدند... الان ماشین نمی تواند 
وارد این کوچه ها شود... زمانی که ماموران 
اقدام به برداش��تن برخی از سرپوش های 
جوی های آب کردند؛ می گفتند به خاطر 
اینکه موش در محله زیاد ش��ده این کار را 
می کنند... اما بع��د از این کار نه موش های 
محله از بی��ن رفتند و نه دوباره س��رپوش 

ها....«
به رغ��م آنکه بافت فرس��وده در این محله 

همچن��ان یک��ی از معضلات محس��وب 
می ش��ود؛اما روند س��اخت و س��از چه به 
صورت انفرادی و چه به ص��ورت تجمیع 
در محله دس��تغیب خوب اس��ت:»... در 
مورد نوسازی بافت فرسوده الان مشکلی 
نداریم... ش��هرداری مجوز س��اخت را به 
املاک فرس��وده می دهد چ��ه به صورت 
فردی و چه به صورت تجمیع... اما مشکل 
تجمیع در این محله این اس��ت که برخی 
از مال��کان املاک فرس��وده اف��راد پیری 
هس��تند که با آپارتمان نش��ینی مشکل 
دارند؛ درنتیجه در برخی از موارد تجمیع 
خانه ها با هم برای نوسازی با مشکل روبه 
رو می شود... اما کلاکوچه هایی که برخی 
از خانه های آن خری��داری، تخریب و رها 
ش��ده در ضلع جنوبی محله بسیار زیادتر 

است...«

هلن عبادی| 5 سال است که محله های پیرامون پادگان جی در انتظار برداشته شدن دیوارهای یکی از قدیمی ترین پادگان ها ومراکز دفاعی 
تهران هستند.  هر چند قدیمی های منطقه 9 می گویند این انتظار از زمانی شروع شد که ساخت بزرگراه یادگار امام)ره( در اولین طرح جامع 
شهر تهران جای گرفت. یک انتظار50 ساله چشم های زیادی را به برداشته شدن دیوارهای پادگان جی منتظر نگاه داشته است. هر چندزمانی 
که اتمام آن بزرگراه در دستور کار مدیریت فعلی شهرتهران قرار گرفت؛ بس��یاری از خانه هایی که در مسیر طرح قرار داشت؛ خریده شد. آن 
زمان حتی شهرداری برای اینکه این طرح را با تمام دیرکردی که داش��ت؛ زودتر تمام کند؛ خانه های زیادی را در دومحله دستغیب و امامزاده 
عبدالله خریداری کرد تا در صورت نیاز این املاک معارض داخل این طرح بیفتد. اما بعد از افتتاح این اتوبان در سال 91؛ شهردار تهران قول داد 
تا تمام تلاش خود را برای خروج منطقه 9 به ویژه محله های جی، دس��تغیب و امامزاده عبدالله ازبن بس��ت با ارتش درخصوص خرید پادگان 
وارد مذاکره شود. 4 سالی می شود که هم شهرداری مصمم درصدد برداش��تن دیوارهای پادگان جی هست و هم مردم در انتظارند تا شاید از 
شر ترافیکی که ازبزرگراه یادگار امام وارد محله هایشان می شود؛ رها شوند. محله دس��تغیب یکی ازمحله هایی است که درگیر پادگان جی 
و اتوبان یادگار امام)ره(  است. محله ای فرسوده که هر چند در  س��ال های اخیر بخشی از  محله نوسازی شد؛ اما همچنان معابر تنگ وباریک، 

بافت فرسوده و خانه هایی که داخل طرح این بزرگراه هستند؛ مردم این محدوده را با مشکلاتی روبه رو کرده است.
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 سال هاس��ت که به دلایل زیادی که مهم ترینش افزایش جمعیت و تعداد 
خودروهاست، تهران درگیر ترافیک سنگینی شده؛ ترافیکی که برنامه ها 
واقدامات مختلفی مثل طرح های دوگانه ترافیکی، ساخت تونل ها و پل ها 
تاکنون نتوانسته است از شدت آن بکاهد و حتی به تازگی با اعتراف رییس 
پلیس راهور هم ختم شده: »ترافیک تهران به نقطه غیر قابل تحمل رسیده 

است.«
 برخی بر این باورند که ساخت خیابان های بیشتر فقط رانندگان را تشویق 
می کند، بیش��تر رانندگی کنند و از حجم ترافیک کاس��ته نمی ش��ود اما 
این مسئله نه تنها در تهران که در ابرش��هرهای دنیا و حتی در کشورهای 
توس��عه یافته هم آزاردهنده اس��ت. البته هر کدام از این شهرها هم برنامه 

متفاوتی برای حل آن دارند.
لندن

پایتخت انگلستان یکی از شلوغ ترین شهرهای اروپاست. بر اساس معیار 
ترافیک »تام تام« این شهر از لحاظ ازدحام ترافیک رتبه 16 را در جهان دارد. 
به همین دلیل شهرداری لندن اقدامات زیادی برای کاهش ترافیک انجام 
داده است. آنها ۴ میلیارد دلار برای کاهش ترافیک سرمایه گذاری کرده اند 
که بزرگ ترین سرمایه گذاری در س��ال های اخیر است. این ۴میلیارد دلار 
بیشتر هزینه ساخت پل ها، تونل ها و خیابان های جدید می شود. همچنین 
از سال 2003 تردد بیشتر خوردوها در مرکز ش��هر لندن در طول هفته از 
ساعت 7 صبح تا 6 عصر ممنوع ش��د و خودروهای غیر مجازی که وارد این 

منطقه می شوند، 11.5 پوند جریمه می شود.
بروکسل

ترافیک یکی از مسائل حل نشده در پایتخت اروپا هم هست. در بروکسل، 
پایتخت بلژیک سالانه 160 ساعت از وقت هر نفر در ترافیک اتلاف می شود 
و وضعیت ازدحام ترافیک در بروکسل از سال 2008 تاکنون تقریبا تغییر 
نکرده است. یکی از برنامه های مس��ئولان بروکسل برای کاهش ترافیک، 
بزرگ تر کردن مناط��ق عابر پیاده اس��ت. در س��ال 2015 پیاده رویی در 
میدان مرکزی این ش��هر ساخته ش��د. ساختن مس��یرهای بیشتر ویژه 
دوچرخه س��واری، تغییر مس��یر حرکت اتوبوس ها به مناطقی که درگیر 
ترافیک هستند و ... از برنامه های دیگر این شهر برای کاهش ترافیک است. 

میلان
بر اساس معیار »تام تام« وضعیت میلان رتبه 5۹ را از لحاظ ازدحام ترافیکی 
در جهان دارد. با این وجود برخی دیگر از رس��انه ها میلان را از ش��هرهایی 
می دانند که ترافیک های سنگینی دارد. میلان هم برنامه ای مشابه به لندن 
برای کاهش ترافیک دارد. اسم برنامه میلان »نقشه سی« است. در این نقشه 
ورود هر خودرو گازوئیلی یا دیزلی به منطقه ای در مرکز میلان ممنوع است 

و ورود به این منطقه جریمه ای 5 یورویی دارد. 
مسکو

این شهر میان ش��هرهای بزرگ دیگر جهان رتبه 5 را در ازدحام ترافیکی 
دارد. البته چند سال پیش این شهر رتبه دو را داشت. از سال 201۴ شهردار 
مسکو از اجرای برنامه ای 6 ساله ای برای کاهش ترافیک خبر داد؛ برنامه ای با 
بودجه 62میلیارد دلاری. اهداف اصلی این برنامه توسعه حمل و نقل با مترو، 
ساخت وساز خیابان و ساختن 300 کیلومتر راه برای دوچرخه سواری است.

لس آنجلس
لس آنجلس با این که خطوط متعدد مترو دارد اما دهمین شهر پر ترافیک 
جهان است. با این وجود مسئولان این ش��هر هنوز باور دارند که با ساخت 

خطوط مترو بیشتر ترافیک را در شهرشان کاهش بدهند.
مکزیکوسیتی

مکزیکوس��یتی از لحاظ ازدحام ترافیکی رتبه یک را در جهان دارد. یکی از 
دلایل اصلی این موضوع هم جمعیت 21 میلیونی این شهر است. وقت اهالی 
این شهر روزانه یک ساعت در ترافیک تلف می شود. یکی از برنامه های اصلی 

این شهر برای کاهش ترافیک توسعه حمل و نقل عمومی است. 
استانبول

میان شهرهای بزرگ اس��تانبول بعد از مکزیکوس��یتی بیشترین حجم 
ترافیک را دارد. با این وجود در چند س��ال اخیر ازدحام ترافیک در این شهر 
به شکل محسوس��ی کاهش پیدا کرده اس��ت. در طول سال های گذشته 
مسئولان این شهر برای کاهش ترافیک انواع وسایل حمل و نقل عمومی را 

گسترش داده اند. 
ریودوژانیرو

پایتخت برزیل هم ترافیکی همانند استانبول ولی با مقداری ازدحام کمتر 
اس��ت. ریودوژانیرو برنامه های متفاوتی برای کاهش ترافی��ک خود دارد؛ 
ساخت یک مرکز کنترل عملیات برای واکنش سریع تر در مواقع ضروری، 
ساخت یک شبکه »بی آرتی«، ساخت یک منطقه بزرگ دوچرخه سواری. 

پکن
پایتخت چین ترافیکی همانند ترافیک لندن دارد و حال مس��ئولان این 
کشور می خواهند نقشه ای شبیه به نقشه لندن و سنگاپور را برای کاهش 
ترافیک در پکن اجرایی کنند. در این نقشه قرار است خودروهایی که وارد 

یک منطقه خاص می شوند، جریمه شوند.

شهرنوشت

ابرشهرها برای کاهش ترافیک 
چه می کنند؟

ساخت خیابان های بیشتر فقط 
رانندگان را تشویق می کند، 

بیشتر رانندگی کنند و از حجم 
ترافیک کاسته نمی شود

4

سال 83 یا 84 بود طرحی 
بود که می گفتند باید 

یکسری از خانه هایی که 
در کوچه های نزدیک به 
بزرگراه یادگار امام قرار 
دارد؛ داخل اتوبان بیفتد.... 
می گفتند چند تا از کوچه 
ها داخل طرح هستند... 

شهرداری قیمت گذاری 
کرد و خانه ها را تخریب 
کرد... اما پول خانه ها را 

سر وقت ندارد... چند سال 
طول کشید و مالکان این 
خانه ها شکایت کردند 
و وکیل گرفتند تا اینکه 
توانستند پول املاکشان 
را از شهردار بگیرند... 

بعد از این اتفاق طرح رفع 
معارض املاک داخل 
محله متوقف شد و بقیه 
خانه ها را نخریدند... در 
آن زمان 7 خانه خراب 

شد... همین امسال 
شهرداری اقدام به 

آسفالت کرد و دیوارها را 
سیمان سفید کرد تا کوچه 
از شکل نامناسبی که به 
خاطر تخریب خانه ها 

داشت، بیرون آید

یکی، دو سال پیش بود 
که شهرداری برای 

تعریض کوچه ها اقدام به 
سرپوشیده کردن جوی 
ها کرد... اما بعد از مدتی 
خود ماموران شهرداری 

آمدند و یکسری از پل های 
آهنی را برداشتند و بردند 

و مابقی را هم دزدیده 
شدند... الان ماشین نمی 
تواند وارداین کوچه ها 

شود... زمانی که ماموران 
اقدام به برداشتن برخی از 
سرپوش های جوی های 
آب کردند؛ می گفتند 
به خاطر اینکه موش در 

محله زیاد شده این کار را 
می کنند...

       خانه های مجردی و فروشندگان مواد مخدر      

ورود معتادان به محله و فروش مواد مخدر یکی دیگر از مش��کلاتی اس��ت که اهالی محله دستغیب 
با آن روبه رو هس��تند:»... معتادانی که سروکله شان داخل محله پیدا می ش��ود؛ از محله های دیگر 
برای خرید مواد مخدر وارد محله ما می شوند... تعدادی از خانه های این محله فروشنده مواد مخدر 
هستند... بیش��تر این خانه ها مجردی هس��تند و همین خانه های مجردی که س��اکنان آن را اراذل 

واوباش و مواد فروش ها ساکن هستند و نظم محله را بر هم زده است...« 
عدم اتصال به شبکه فاضلاب ش��هری یکی دیگر از مشکلاتی اس��ت که اهالی محله دستغیب به آن 
اشاره می کنند و می گویند:»... ما می ترس��یم درهای خانه هایمان باز بماند چون موش ها به داخل 
خانه ها می آیند... درحال حاضر فاضلاب خانگی  این محله وارد جوی ها  می ش��ود... با اینکه هزینه 
اتصال به شبکه فاضلاب شهری را یک س��ال گذش��ته پرداخت کردیم اما هنوز  اداره آب و  فاضلاب 

کاری نکرده است...«

         نبود فضای سبز و ورزشگاه ویژه بانوان       

نبود فضای سبز مناس��ب برای زنان از یک س��و  و از سوی دیگرنبود ورزش��گاه مناسب باعث شده تا 
بیشتر زنان داخل خانه هایش��ان بمانند و یا در حس��ینه محله کارهای فرهنگی می کنند:»... خانم 
ها نمی توانند در پارک ها ورزش کنند یک بار در س��رای محله جایی را برای ورزش خانم ها در طبقه 
پایین  درنظر گرفته بودند بعد از کمی تغییرات سالن ورزش را به بالای پشت بام بردن... به همان جا 
هم راضی بودیم بعدگفتند سرای محله ورزش��گاه نمی خواهد.... در این محله فضای سبز کم است و 
مناسب برای ورزش کردن زنان نیس��ت... به همین خاطر مجبور هستیم داخل خانه هایمان بمانیم 
و یا بعد از ظهرها بیاییم حس��ینیه ... بارها اعلام کرده ایم که زنان هم به جایی برای ورزش کردن نیاز 

دارند....« 
بیشتر کمبود فضای س��بز و ورزش را خانم های مس��ن محله احس��اس می کنند چراکه خانه های 

فرسوده آنها راهی برای عبور نور خورشید به داخل را ندارد.

       هنوز پولی برای خانه های معارض پرداخت نشده است         

»... یک ریال هم، هنوزبابت خانه ام شهرداری به من پرداخت نکرده است... هر زمان که به شهرداری 
منطقه می روم، می گوین��د بودجه نداریم...« این ها را زن میان س��الی می گوید ک��ه به همراه مادر 
ودخترهایش در یک خانه ۴0 متری درکوچه عربلو درس��ت بر اتوبان یادگار امام)ره(  می گوید:»... 
اول امسال بود که س��ندخانه را به نام ش��هرداری کردم اما هنوز یک ریال هم بابت خرید خانه به من 
نداده اند... هر زمان که پیگیر می ش��وم؛ می گویند که در نوبت پرداخت هس��تی و هر زمان که پول 

داشتیم، هزینه خانه را به تو می دهیم...«
خانه ای فرس��وده در دو طبقه کل دارایی این زن تنها و دخترهایش است که در آن زندگی سختی را 
می گذرانند:»... تا زمانی که پول خانه را ش��هرداری پرداخت نک��رده مجبوریم که همین جا زندگی 
کنیم... اما اگر هم امروز پول خانه را به م��ن بدهند با مبلغی که تعیین کرده ان��د نمی توانم خانه ای 
بخرم ... دنبال خانه رفتم اما با پولی که می دهند نمی توانی��م دو طبقه بگیریم. 5 نفر در این خانه ۴6 

متری زندگی می کنم...« 

       محله دستغیب روی لوله های انتقال سوخت فرودگاه مهرآباد      

مردم محله دستغیب هر چند از پرواز  هواپیماها خسته شده اند اما شاید همه اهالی خبر نداشته باشند 
که خطوط لوله انتقال س��وخت هواپیماهای فرودگاه مهرآباد درس��ت از زیر محله آنها عبور می کند. 
لوله هایی که مانند یک انبار باروت در زیر این محله خفته اس��ت و اگر یک زلزله بیاید؛ معلوم نیس��ت 
که چه اتفاقی خواهد افتاد.:»... قس��متی از محله دستغیب به دلیل عبور لوله انتقال سوخت هواپیما به 
فرودگاه مهرآباد با عمق کم، در صورت گودبرداری امکان خطر وجود دارد... اما کل محل فرسوده است و 
هرازگاهی ساختمانی کهنه خراب می شود تا جای آن را خانه ای نو بگیرد... اما اگر در زمان گودبرداری 
اتفاقی روی دهد؛ کل محله منفجر می شود چرا که نقشه کامل از این مسیر در اختیار منطقه نیست...« 
نیمه صنعتی بودن بخش غربی منطقه ۹ درس��ت درمحدوده محله دستغیب یکی دیگر از مشکلاتی 
است که ش��هروندان با آن روبه رو هستند:»... دس��تگاه های صنعتی فعال در منطقه  نوسان برق ایجاد 
کرده که می تواند مشکل ساز باش��د.... همچنین بافت منطقه فرسوده است و به دلیل تراکم جمعیت و 

معابر تنگ امکان امداد رسانی به بافت های مسکونی را غیرممکن کرده است...«

      پادگان جی پایان بزرگراه یادگار امام)ره(   نیست    

مطالعات مدیرگروه نقشه برداری و GIS سازمان مش��اور فنی و مهندسی شهر تهران نشان می دهد 
که خیابان شهید دس��تغیب یا همان دیوار پادگان جی ، نقطه پایانی بزرگراه یادگار)ره(  امام نخواهد 
بود. در حال حاض��ر مطالعات مربوط به ادامه مس��یر بزرگراه و اتصالات آن به می��دام فتح و ۹ دی به 
سرعت در حال انجام اس��ت تا باتکمیل طراحی ها و نقشه ها امکان پیش��روی مسیر در آیده نزدیک 

فراهم شود.
در حال حاضر توس��عه فعلی بزرگراه یادگار امام ، حلقه بزرگراهی تش��کیل نداده و به دلیل اتصال به 
معابر محدوده میدان ش��هیدان ) جی( نمی توان از آن به عنوان یک بزرگراه ش��عاعی نام برد. میدان 
ش��هیدان یا همان میدان جی ، نقطه آغاز ادامه بزرگراه آزادگان است که در قالب یک تقاطع پیچیده 
چند سطحی به دو شاخه غربی و شرقی تقسیم خواهد شد. شاخه غربی به سمت میدان فتح و شاخه 

شرقی به سمت میدان ۹ دی خواهد رفت.
اتصال میدان ش��هیدان به میدان های فتح و ۹ دی به این صورت است که ش��اخه غربی دریک تراز 
به میدان فتح می رسد اما شاخه شرقی در دو تراز بزرگراهی و ش��ریانی تا میدان ۹ دی پیش خواهد 

رفت ، این بخش همانند حد فاصل خیابان آزادی تا خیابان دستغیب امتداد خواهد یافت.

تقاطع غیر همس��طح میدان ش��هیدان در چهار تراز ارتباط مورد نیاز بین دو تراز بزرگراه یادگار امام 
و ش��اخه های غربی و ش��رقی را فراهم خواهد کرد . از س��وی دیگر تراز منف��ی 2 در این تقاطع چند 
سطحی ، شامل تونلی اس��ت که ارتباط معابر غرب به ش��مال راایجاد می کند . در تراز منفی یک نیز 
مسیر غرب به ش��رق تقاطع ایجاد خواهد ش��د تا امکان حرکت از میدان فتح به میدان ۹ دی میسر 

شود ،این بخش به تراز صفر متصل می شود تا دسترسی محلی را هم فراهم کند.
در این تقاطع ، زیرگذر بدون س��قف نیز برای ادامه مسیر از ش��مال به غرب نیز احداث می شود. یک 
پل رو گذرهم در این تقاطع چند س��طحی س��اخته خواهد شد. ش��اخه غربی امتداد بزرگراه باید از 
میان اراضی پادگان جی عب��ور کند و به دلیل نزدیک بودن تقاطع میدان فت��ح به فرودگاه مهرآباد و 
محدودیت ارتفاعی که کریدورهای پروازی ایجاد می کنند ، این بخش از مسیر اززیر بزرگراه آیت ا.. 

سعیدی عبور خواهد کرد.
شاخه شرقی بزرگراه ، میدان شهیدان تا میدان ۹ دی ، نیز این مس��یر 3 کیلومتری در دو تراز منفی 
یک ویژه ترددهای عبوری و تراز صفر به عنوان معبر ش��ریانی و جهت تامین دسترس��ی های محلی 

احداث می شود و با معابری مانند خیابان قزوین ، کمیل ، هلال احمر و.. تقاطع دارد.



آسیب شناسی محرومیت عریان محله قدیمی »امامزاده عبدالله«

صدای بی صدای فقر!
محله »امامزاده عبدالله« یکی از محلات منطقه نه و در لیست محلات 
محروم تهران قرار دارد.در توصیف آن باید اینگونه گفت: این محله از 
حیث کالبدی فرسوده و قدیمی است و قدمت خانه های کوچک آن به 
چند دهه می رس��د. خانه هایی که در معبرهای تنگ و باریک قرار دارند. 
بخش غربی محله، اندکی بازس��ازی ش��ده اس��ت، اما قسمت شرقی 
آن به دلیل قرار گرفت��ن در طرح ادامه بزرگراه یادگار امام)ره( دس��ت 
نخورده باقی مانده است. برای گرفتن عکس به بالای یکی از این خانه 
ها رفتیم. صاحب آن می گفت 70 س��ال از ساخت آن می گذرد. خانه 
هایی که با یک باد فرو میریزند تا برس��د به زلزل��ه!  فقر و محرومیت در 
این محله چهره عریان و خشنی دارد. آسیب های اجتماعی نیز درد دیگر 
آن اس��ت که به وفور دیده می ش��ود. ش��ورایاران این محله از سرانه 
بس��یار پایین خدمات ش��هری گلایه داشتند و آن را ناش��ی از این می 
دانس��تند که مردم ضعیف این محله صدایش��ان به جایی نمی رسد. 
آب فاضلاب خانه ها در میان کوچه ها جاری اس��ت. به نظر می رسد که 
انتخاب این محله در میان محلات محروم تهران انتخاب به حقی بوده 
اس��ت. در ادامه محله گردی های هفتگی به این محله آمدیم. در ابتدا 
در جمع شورایاران آن حاضر شدیم و س��پس کوچه به کوچه گشتیم و 
با مردم حرف زدیم. آنچه در زیر می آید، گفتگوی ما با ش��ورایاران این 

محله است که تقدیم می شود: 
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محله امامزاده عبدالله
محله فقیرنشین!
معصوم���ه کلانت�ری 
عضو ش�ورایاری محله 
عب�دالله«   »امام�زاده 
ک�ه س�ابقه س�ه دوره 
عضویت در ش�ورایاری 
را در کارنام�ه خود دارد، 
س�خنران بع�دی ای�ن 
نشست بود. وی در ابتدا 
از مدی�ران ش�هرداری 
ب�ه خاط�ر بازس�ازی و 
آبادان�ی محله تش�کر 
کرد و گفت: از شهرداران محترم که در بازس�ازی و آبادانی این 
محله بس�یار زحمت کشیدند واقعا ممنون هس�تم؛ ولی جای 
بازسازی  بسیاری دارد. چون منطقه ای است که به طور تقریبی 
فقیرنشین است. شهردار محترم باید بیشتر از پیش رسیدگی 
کند. چون از نظر اعتی�اد بیداد می کند. به نظ�ر من عمده فقر، 
همین معتادان و خانواده هایش�ان هس�تند. متاسفانه حضور 
نیروی انتظامی کمی کم رنگ اس�ت. اگر س�وله های بیشتری 
داشته باش�یم یا مس�ئولان کمپ ها همکاری بیش�تر کنند، 
ان ش�اءالله محله آباد و سالمی خواهیم داش�ت. همچنین اگر 
تسهیلات ساخت و ساز بیشتر شود، آن ها را آسان تر بگیرند، 
کمی ساخت و ساز بیشتر شود. وی افزود:  چون یک ساختمان 
که بیشتر می ش�ود، س�اختمان بعدی حتما ترک بزرگی دارد، 
در این مورد نمی دانم که مس�ئول چه کسی است! مسئول باید 
یک رس�یدگی کند، چاه ها را پر نمی کنند! بالاخره یک ایرادی 
دارد، من مبتدی متوجه می شوم، من نمی دانم چرا شهرداران 
محترم این را نمی بینند! الان منزل روبه رویی ما س�اخته شده 
است، خانه بغلی، سمت راست و س�مت چپ، پشت همه آن ها 
ترک خورده و این موارد واقعا خطرس�از اس�ت! به نظر من باید 
بیشتر رسیدگی کنند و بیشتر حواسشان باشد. دیگر اینکه در 
این محله یک پارک نداریم که دسترسی برای مردم محله باشد! 
این خیابان ما هس�ت ک�ه نمی توانند بروند آن ط�رف خیابان، 
چون پارک هم اغلب برای انسان ها مسن است که نمی توانند با 
پله برقی و... آن طرف خیابان بروند!  وی در پایان خواس�تار راه 

اندازی خط بی آر تی برای دسترسی به محله خود شد.
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عض��و  عباس�علی مع�روف خان�ی 
ش��ورایاری محله »امام��زاده عبدالله« به 
عنوان اولین س��خنران این نشس��ت هم 
اندیشی به طرح مسائل و مشکلات محله 
خود پرداخ��ت و افزود: محل��ه »امامزاده 
عبدالله«  از نظر جغرافیایی از سمت شرق 
به منطقه 10، از ضل��ع جنوبی به منطقه 
17، از ضلع شمال به پادگان جی، از غرب 
به خیابان مهرآب��اد جنوبی یا خیابان آیت 
الله سعیدی منتهی می ش��ود. این محله 
ح��دود 22، 23 هزار نفر جمعی��ت دارد. 
اغلب س��اختمان های آن بافت فرس��وده 
است! یعنی اینجا از سال 133۴ تا 1335 
س��اختمان وجود دارد تا این اواخر. حتی 
معبرهایی داریم که اگر یک نفر به تنهایی 
بیماری یا مش��کل دیگری داش��ته باشد، 
نمی توان��د از آن معبر عبور کن��د بیاورد 
بیرون! یا بای��د آن فرد کول گرفته ش��ود 
و یا اینکه فرد خ��ودش را از دیوار بگیرد و 
عبور کند! از نظر بافت ریزدانه در محله مان 
خیلی زیاد اس��ت و فقر بیداد می کند، به 
خاطر ریزدانه بودن! چند سال پیش آمدند 
و تصمیم گرفتند که بافت فرس��وده را در 
سطح تهران مشخص س��ازند! متاسفانه 
بافت فرس��وده ای که در محله »امامزاده 
عب��دالله« مش��خص ش��ده، ب��ا تجریش 
یکس��ان اس��ت! آنجا زمین 1000 متر و 
اینجا زمین 30 ت��ا 35 متر! باز با این وجود 
می گویند چون یک سمت معبر می خورد 
به عرض و از عرض معبر بیش��تر اس��ت، 
جزء بافت فرس��وده محس��وب نمی شود! 
ما اکن��ون کوچه های��ی داری��م که ضلع 
جنوب بافت فرس��وده است و ضلع شمال 
بافت فرسوده نیس��ت! در صورتی که هم 
از نظر ریزدانه بودن یکس��ان هستند و هم 
از نظر قدمت س��اختمان یکسان هستند. 
هم از نظر نوع مصالح یکس��ان هس��تند. 

ول��ی قانونی ک��ه آن ها برای خ��ود مدون 
کردن��د، می گویند نه؛ چون یک س��مت 
آن به خیابان اصلی می خ��ورد و معبر 12 
مت��ری آنجا را م��ا نمی توانیم ج��زء بافت 
فرس��وده محس��وب کنیم. در صورتی که 
وقتی جزء بافت فرسوده محسوب نشده، 
از آن مکانی که فرس��وده محسوب شده، 
فرسوده ترم هست. چون در معبر اصلی و 

سابق درست شده است. 
سرانه پایین فضای سبز

وی س��پس ب��ه وضعی��ت س��رانه های 
خدماتی در محله اش��اره کرد و افزود: من 
در اکثر تابلوه��ا و خیابان ه��ا و بزرگراه ها 
می بینم که ب��ا افتخار تمام می نویس��ند 
که ش��انزده متر و نیم س��رانه فضای سبز 
در تهران اس��ت. الان ما در اینجا 22 هزار 
جمعیت داریم. شما 22 هزار نفر جمعیت 
را در 16 مت��ر ض��رب کنی��د، ببینی��د ما 
چقدر باید فضای س��بز داش��ته باشیم؟ 
درصورتی ک��ه اگر داش��ته باش��یم دو تا 
پارک حاش��یه ای 1000 متری است!. آن 
هم یکی از آن ها را ش��هرداری ساختمانی 
درس��ت کرده که م��ردم آنچن��ان به آن 
دسترسی ندارند الان، یکی هم هست در 
خیابان امامزاده عبدالله یک س��اختمانی 
ب��ود در کنار آن، ک��ه تقریبا در س��ه دوره 
مدیریت شهرداری، ش��هردار آن زمان آن 
را فروخت. متاسفانه الان چهار، پنج سال 
اس��ت که همان طور لاینحل باقی مانده، 
مردم فقط س��روصدای کامیون هایشان 
آن ها را می شنوند و بلند شدن خاک، چیز 
دیگری نمی ببنند! ظاهرا چیز دیگر مردم 

نمی بینند! 
حاجی حاجی مکه!

این شورایار که سابقه س��ه دوره عضویت 
در ش��ورایاری را در کارنامه خود دارد، در 
ادامه گفت: صدای ما به جایی نمی رس��د! 

به ای��ن علت نمی رس��د، نهای��ت آن این 
اس��ت که در محله امامزاده عب��دالله اگر 
کس��ی اداری باش��د، خیلی خیلی زرنگ 
باشد، دفتردار اس��ت. برای مثال می گویم 
دفت��ردار اس��ت. ول��ی در طبقات ب��الا از 
نماین��ده مجل��س گرفته، وزی��ر گرفته و 
س��ردار گرفته، آن ها حرفش��ان بیشتر از 
ماس��ت! حرف آن ها بیش��تر از ما خریدار 
دارد! متاس��فانه ما باید ده نفر را دق الباب 
کنیم آیا به ما جواب بدهند یا نه! ولی آن ها 
با اولین دق الباب ح��رف خود را می زنند و 
جواب هم می گیرند و می روند. ما به علت 
اینکه در طبقه مح��روم و در محله محروم 
ق��رار گرفته ایم، نمی توانی��م صدایمان را  
رسا کنیم تا به گوش همه برسد. صدای ما 
آنچنان به گوش همه نمی رسد! ولی موقع 
انتخابات ش��ورای شهر باش��د، انتخابات 
مجلس باشد، آقایان شورای شهری مدام 
در رفت و آمد هستند، این کار را می کنیم 
و آن را می کنیم. ول��ی زمانی که رأی آن ها 
مش��خص می ش��ود، دیگر حاجی حاجی 
مکه! دیگر ده بار هم تماس بگیریم، دیگر 
ما را نمی شناس��ند! ول��ی آن روز همه ما 
نور چشمی هس��تیم! اما بعد از اتمام آرا ما 
دیگر اخَی می شویم و هیچ کس دیگر ما را 
نمی شناسد! من این موارد را می گویم، نه 
اینکه تنها پیش شما بگویم، چون ممکن 
است شما این ها را مکتوب می کنید و از ما 
مدرک دارید! من در صداوسیما یکبار این 
بحث بود، من این س��خنان را زدم. زمانی 
از ما اس��تفاده می کنند که احتیاج داشته 
باش��ند! احتیاج خودش��ان منتفی شد، 
ما دیگر دس��تمال کهنه می ش��ویم و ما را 
کنار می اندازند و دیگر کاری به ما ندارند! 

شورایاری ها مناطق بالا چرا، ولی ما نه!
سرای محله، خارج از محله!

وی در ادامه از موقعیت سرای محله انتقاد 

کرد و گفت:  الان در همین ساختمانی که 
ما هس��تیم دو تا مدیریت دارد، درصورتی 
که دو تا واحد در دس��ت ما است، خودمان 
به طور مس��تقل نمی توانی��م کاری انجام 
دهیم! م��ا بارها پیش آق��ای دکتر طلایی 
گفتیم. پیش آقای مسجد جامعی جلسه 
گذاشتیم، نزد ایشان جلسه گذاشتیم، آقا 
این س��رای محله ما خ��ارج از مرکز محله 
اس��ت. به علت وجود خیابان س��ی متری 
جی پیرمرد و پیرزن خودش��ان که هیچ، 
فرزندانش��ان را هم نمی گذارن��د بیایند، 
اینجا خارج از مرکز اس��ت!  س��رای محله 
بای��د در مرکز محله باش��د ک��ه مردمی 
که در اط��راف هس��تند بتوانند ب��ه آنجا 
مراجعه کنند! متاسفانه صدای ما به جایی 
نمی رس��د!  ما مکانی را برای سرا مشخص 
کرده بودی��م، گودبرداری هم ش��ده بود، 
ولی چون ش��هردار وقت،کمیسیون ماده 
5 هم ب��رده بودی��م ، آن را از کمیس��یون 
ماده 5 خارج کرد و به اق��وام خود داده که 
یک س��اختمان چند طبقه درست کرده 
است! آن موقع دلیلشان این بود که اینجا 
احتیاج ب��ه پارکینگ دارد، م��ا پارکینگ 
نداری��م و نمی توانی��م آن را تامین کنیم! 
ولی اکنون 52، 53 واحد س��اختند، پس 
پارکینگ آن ها از کجا تامین شده است!؟ 
بنابراین ما زورمان نمی رسد! برخی اوقات 

آقایان می آیند و دو س��ه تا عکسشان هم 
می گیرند و گزارششان را هم پر می کنند 

و رفتند خداحافظ!! حاجی حاجی مکه... 
برخی شورایاران برای خدمت نیامده 

اند!
این ش��ورایار فعال در ادامه، ارزیابی خود 
از عملک��رد ش��هرداری را اینگون��ه بیان 
کرد: عملکرد ش��هرداری با موقعیت ها و 
شهردارهایی که جابه جا می شوند تفاوت 
دارد! در س��ال 8۴ ت��ا 86، 87 بهتری��ن 
موقعیت شورایاری این محله در آن دوره 
بود. حالا نمی دانم از ش��هردار زحمتکش 
آن زمان اسم ببرم یا نه! زمانی بود که آقای 
مهندس سرگلزهی شهردار منطقه ۹بود، 
12 شب هم به ایش��ان زنگ می زدیم که 
مشکل داریم. می گفتند فردا صبح بیایید 
دفترمان. ولی بع��د از ایش��ان کمی ورق 

برگشت. 
حالا مهندس محس��نی به ط��ور تقریبی 
مردمی تر اس��ت. ولی آن زمان هر کس��ی 
از ش��ورایارها می رفت، می توانست برود 
و صحبت کن��د؛ ولی الان ش��ده مختص 
یک نفر نماین��ده از ش��ورایارها، به عنوان 
دبیر ش��ورایاری محل��ه! احیان��ا اگر همه 
ما بخواهیم یک جلس��ه ای را با ش��هردار 
منطقه داشته باشیم، کش و قوس خیلی 
دارد، باید حس��ن و نقی و تق��ی را ببینم تا 
بتوانیم برویم یک جلس��ه با خود ایش��ان 

داشته باشیم! 
ولی خب ی��ک بازدیده��ای میدانی خبر 
می کنند که آن ه��م ب��ه صلاح دید دبیر 
اس��ت که چه کس��ی را دعوت کند یا چه 

کسی را دعوت نکند! 
وی در پایان گف��ت: متاس��فانه بعضی از 
این عزیزان��ی که آمدند برای ش��ورایاری 
انتخاب شدند فقط برای اسم آمدند! برای 
عناوین آمدند، برای خدم��ت به خلق الله 
نیامدند! آمدند، من باید حتما دبیر باش��م 
یا جانش��ین باش��م!  زمانی که من کاندید 
شدم، پیرمرد و پیرزنی که من رأی دادند، 
آمدند رأی دادند که آیا من دبیر شوم؟ من 
می خواهم خدمت کنم و آن چیزی که در 

توانم هست. 
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در زمان انتخابات نورچشمی هستیم!

سردرد و سرگیجه دانش آموزان 
ناشی از دکل های مخابراتی!

تفاوت امامزاده »عبدالله« 
با امامزاده »صالح« 
در چه چیزی است!

سرایی دور از دسترس 
اهالی محله

رزاق مل�کان عض��و ش��ورایاری محل��ه 
»امام��زاده عبدالله«  دیگر ش��رکت کننده 
حاضر در این نشس��ت هم اندیشی بود که 
به طور مبس��وط به طرح دیدگاههای خود 
پرداخت:  محل��ه امامزاده عب��دالله یکی از 
محلاتی اس��ت که دارای بافت فرس��وده و 
مشکل س��از اس��ت. ما در اینجا هیچ گونه 
امکاناتی نداریم. رفاهی، اجتماعی فرهنگی 
هیچ کدام، صفر! نه ی��ک اورژانس داریم، نه 
یک آتش نش��انی! در صورت��ی که مجلس 
مصوب کرده بود که جمعیت بالای 20 هزار 
نفر شهرستان می شود، باید تمام امکانات را 
داشته باش��د. مجموعه ورزشی برای آقایان 
نداریم. فضای س��بز، آتش نش��انی، نیروی 
انتظامی نداریم، واقعا نداریم! من خودم یک 
بار با یکی از بچه ها تعقیب کردیم، گش��ت 
از جل��وی کلانت��ری راه می افت��د و می آید 
هرمزان، 13 متری بعد دوب��اره برمی گردد 
شمش��یری. حتی جلس��ه ای که ب��ود باز 
س��رهنگ نورآبادی قرار ش��د که اعتبار آن 
هم آمده بود که یک کانک��س به ما بدهند، 
آقای س��رهنگ نورآبادی برگشت گفت ما 
نمی توانیم کانکس را قبول کنی��م. ما دو تا 
سرباز بیش��تر نمی توانیم به ش��ما بدهیم و 
نمی دهیم. حتی سرهنگ نورآبادی گفتند 
حداقل به جای این کانکس یک وس��یله ای 
مثل ماشین یا موتور بدهند، گشت هایمان را 
بیشتر کنیم. در صورتی که در همین خیابان 
سادات امامزاده عبدالله هر هفته حداقل 10، 
12 دستگاه سرقت خودرو داریم، حالا خانه 

جای خود! 
به محله ضربه زدند!

وی ادام��ه داد: م��ن ب��ه همه گفت��ه ام هر 
شهرداری پای خود را در منطقه ۹ گذاشته 
اس��ت،  به محله امامزاده عبدالله ضربه زده! 
مهندس جعفری بود، اومد. مجموعه ورزشی 
بود که دکتر شریفی آمده بود کلنگ احداث 
آن را زده بود که فرهنگی و ورزش��ی ش��ود، 
آقای مهندس جعفری آمد کارب��ری آن را 

تغییر داد و گفت اینجا باید مس��کونی شود! 
در صورت��ی که کن��کاش کردیم فهمیدیم 
پیمانکار آن یکی از بستگان خود ایشان بوده 
است! در س��الی که مهندس حسینی آمد 
و شهردار منطقه ۹ ش��د، قبل از اینکه بیاید 
بازدید میدانی، من در شهرسازی منطقه از 
آقای محمدی در مورد اعتبار پرس��یدم که 
گفتند برای امامزاده عبدالله اعتباری آمده، 
26 میلیارد قرار شده، سادات امامزاده عبدالله 
خانه هایی که در طرح هس��تند، خریداری 
شوند. گذشت یک ماه بعد مهندس حسینی 
برای بازدید به محله آمدند، من برگشتم به 
ایش��ان گفتم؛ مهندس چقدر اعتبار آمده 
است، گفت؛ 1 میلیارد، مهندس محمدی 
هم نشسته  بود، گفتم مگر شما نگفتید که 
26 میلیارد اعتبار آمده اس��ت، یک ماه نشد 
آن بن��ده خ��دا را از آنجا برداش��تند! همان 
آقای مهندس محمدی! آقای سلطانی آمد 
می خواس��تند مجتمع فرهنگی درس��ت 
کنند مجتمع گل ها،  هیئت امنا  همه رفتند 
ش��هرداری، هر کاری کردیم و گفتیم این را 
نفروش��ید بگذارید فرهنگسرا شود. گفتند 

نه ما این را می فروشیم، امکانات فرهنگی و 
ورزش��ی برای محله ایجاد می کنیم. حدود 
یک ماه دو ماه بعد، پ��س از فروختن آنجا، او 

هم گذاشت و رفت! 
وع�ده قالیب�اف در خص�وص انتقال 

پادگان »جی« عملی نشد!
این شورایار که س��ابقه دو دوره عضویت در 
شورایاری را در کارنامه خود دارد، در ادامه به 
وعده مسئولین در خصوص انتقال پادگان 
جی اش��اره کرد و افزود:  در خصوص پادگان 
جی، تفاهم نامه آن را من دارم، ۹0/10/12، 
تفاهم نامه آن توسط فرمانده خاتم الاوصیا 
امضا شده اس��ت. مبلغ آن قید شده است، 
داخل آن چ��ه امکاناتی فراهم ش��ود. چهار 
تا طرح اس��ت. آقای قالیباف آمد، مس��جد 
الزهرا در سال 88، به اهالی اعلام کرد، اکثرا 
شورایاری ها بودند، گفتند که شورایاری های 
محله امامزاده عبدالله  برون��د به مردم خبر 
خوش دهند تا پایان 88 انتهای استاد معین 
و سی متری بازگشایی می شود، از سال 88 

هنوز هیچ اقدامی نشده است.
سردرد و سرگیجه داریم!

وی در بخش دیگ��ری از س��خنان خود به 
وجود دکل های مخابراتی در محله اش��اره 
کرد و افزود:  در م��ورد دکل های مخابراتی، 
اصلا خود شورای شهر مصوبه دارد که این ها 
نباید در منطقه ای که بیمارستانی و آموزشی 
اس��ت،نصب ش��وند. جایی باید باشند که 
مشکل ساز نشود، ولی متاسفانه سه تا دکل 
در محله امامزاده عب��دالله وجود دارد که هر 
سه تا را گذاشتند در جاهای حساس، یکی 

جنب درمانگاه تقی نیا، یکی جنب مدرسه 
امت ایثار جدید، روبه روی مدرسه مفتح که 
من خودم در س��ال ۹3 استشهاد محلی آن 
را بردم و حتی پرون��ده آن رفته در ماده 100 
که آن طرف رابطه و آشنا داشت، حالا به چه 
علتی پرونده را برگردانند و گفتند آن پرونده 
که رفته آنجا، به خاطر تخلفات ساختمانی 
آن رفته بوده است. الان بعضی روزها از وقت 
خودم، زنگ ورزش بچه ها به مدرسه مفتح 
می روم، تا س��اعت 11 آنجا هس��تم، تمام 
بچه ها، به هر کسی می گویم ورزش کنید، 
همه آن ها می گویند ما س��ردرد و سرگیجه 
داریم! ی��ک نمونه آن همین س��رکار خانم 
کلانتری خودمان است که یکسال خانه خود 
را تغییر دادند، جابه جا شدند و مادرشان کمی 
مشکل داشت و رفتند جای دیگری، خوب 
ش��دند. دوباره الان برگشتند آمدند، همان 
مشکل برای ایشان ایجاد شده است! ماهی 
نزدیک چندین میلیون حقوق می گیرد، از 
دکل مخابراتی رایتل و ایرانس��ل نمی دانم، 
دارند می گیرند ولی متاسفانه دود آن می رود 
در چشم ملت! مردم یک طومار بزرگ جمع 
کردند، آن را من خودم ش��خصا می خواهم 
ببرم شورای ش��هر، می دانیم شهرداری به 
هر کسی گفتیم هیچ کس��ی اهمیتی نداد. 
در صورتی که در منطقه 10 آقای دودانگه از 
عزیزان خود ما هستند،  در محدوده ای بوده 
اس��ت که مدارس بوده است، نه درمانگاهی 
که در آنجا دستور دادند دکل ها جمع آوری 
شده اس��ت. چطور آنکه مضر اس��ت و برای 
آینده بچه ها ضرر دارد، چرا آن ها جمع آوری 

نمی ش��ود! حتی ما با آقای خسروی اینجا 
جلسه داشتیم. بحران اس��ت دیگر، بحران 
که همه زلزله و آتش نشانی و این طور چیزها 
نیست که! گفتند آقای ملکان اگر این دکل ها 
را جمع کنند آتن نمی دهد، گفتم به درک که 
آتن نمی دهد! مگر مردم در گذشته موبایل 
داشتند، شما حاضر هس��تید که 300 نفر 
دانش آموز پسر، 300 نفر دانش آموز دختر 
جانش��ان به خطر بیفتد تا آتن دهی مردم 
خوب باش��د! به آقای داوطلب شهرس��ازی 
منطقه گفتیم.  گفتند آقای ملکان اینجا را 
شهرداری مجوز آن را داده است. درصورتی 
که با آقای مهندس محسنی آنجا صحبت 
کردیم می  گویند اصلا به ما ارتباطی ندارد، ما 
می توانیم شما را هدایت کنیم بالا! من بارها و 

بارها به آن ها گفته ام.
این معلم ورزش در ادامه گفت: متاسفانه  هر 
کسی که آمده برای محله ما شعار دادند همه 
آن ها، فقط امروز هم که داش��تم می آمدم، 
یکی از این والدین زنگ زد که آقای ملکان چه 
شد؟ دکل مخابراتی چه شد؟ آن روز با حاج 
آقا ش��اه بداغی صحبت می کردیم و بازدید 
خانواده شهدا می رفتیم، گفتم آقای مهندس 
ماجرای دکل ها چه شد، گفتند مجددا برای 
ماده 100 فرس��تادم. م��ن الان می گوییم 
حداقل 3، ۴ ت��ا زنگ برای ورزش مدرس��ه 
می روم. هر بچه ای را می بینم، می بینم سر 
خود را گرفته و حالت تهوع دارند! به خدا شاید 
باورتان نشود من الان خودم یک ماه، یک ماه 
و نیمی که دارم می روم، خودم هم سرگیجه 

و سردرد می گیرم.

س�میرا زمانی مدیر محله »امامزاده عبدالله«   دیگر سخنران 
این جلس�ه بود که به طرح مش�کلات محله پرداخت و گفت: 
همان طور ک�ه بزرگ�واران فرمودند، اینجا ی�ک محله  تقریبا 
ضعیف نشین است، خب با توجه به اینکه سرا در یک موقعیت 
کاملا خارج از محله هست، یک مقداری نقش مشارکت مردم 
در س�را کمرنگ اس�ت. یعنی ما والدینی داش�تیم که اینجا 
مراجعه می کردند و می گفتند حتی ما هزینه این را نداریم که از سر سی متری سوار شویم 1000 
تومان کرایه بدهیم و بیاییم این طرف محله و 1000 تومان بدهیم و برگردیم! به علت اینکه اینجا 
نزدیک پادگان و تقریبا نقطه انتهای محله اس�ت، خیلی مراجعه کننده نداریم. یعنی ما برای 
مراسم هایی که داریم و کلاس هایی که داریم آنقدر باید هزینه کنیم که نهایت بتوانیم ده نفر 
دانش آموز جمع کنیم. تقریبا تمام فعالیت های آموزشی که ما داریم به تناوب همین فعالیت ها 
در آس�تانه امامزاده عبدالله وجود دارد و مردم ترجیح می دهند به جایی مراجعه کنند که به 
آن ها نزدیک باش�د. خانواده ها می گویند ما حتی فرزندانمان را نمی توانیم تنها رها کنیم که 
بیایند در این نقطه انتهای محله، حتما باید با حضور خودمان باش�د و این برای ما یک بار مالی 

ایجاد می شود که اصلا توانایی آن را نداریم که بخواهیم بیاییم! 
میزان مشارکت خیلی کم است!

وی افزود: در سرای محله از نظر امکانات ما هیچ مشکلی نداریم! یعنی همین جمعه، تیم پزشکی 
آمد و در برای اطلاع رسانی داخل کانال تلگرامی گذاشتیم و به تمام مستضعفانمان که حدود 100 
نفر هستند، اینجا فرم دارند و وارد ساماندهی طرح حامی شهرداری شدند. با تمامی این عزیزان 
تماس گرفتیم، حتی دو، سه بار تماس گرفتیم حدود 6 تا تراکت محلی در یک کاغذ A4 تهیه 
کردیم و در کنار مساجد محله و آقای ملکان زحمت کش�یدند کنار نرده ها در دو طرف محله 
هست، زدند. اما متاسفانه میزان مش�ارکت خیلی کم بود و در حد 50 نفر بود که برای محله 22 
هزار نفر مستضعف یک تیم پزشکی رایگان واقعا باید دویست، سیصد نفر روز جمعه تشریف 
می آوردند. مقداری میزان مشارکت مردم کم اس�ت به علت مکان سرای محله، سرای محله 
قبلا در خیابان امامزاده عبدالله، کوچه فرمانی بود که حتی بدون هیچ تبلیغاتی مردم خودشان 
مراجعه می کردند و از فعالیت های س�را س�وال می کردند. اما متاس�فانه  با ساختمان معاونت 
اجتماعی هم تقریبا در یک ساختمان هستیم، اصلا فکر نمی کنند که سرای محله وجود دارد. 

فکر می کنند که اینجا ساختمان معاونت اجتماعی است.

نعمت الله عباس�ی عضو ش�ورایاری محله »امامزاده عبدالله«  
ش�رکت کننده بعدی این نشس�ت بود که به طرح دیدگاه ها و 
نقطه نظرات خود پرداخت. وی اینگونه آغاز کرد: محله امامزاده 
عبدالله که می آیید، من فکر می کنم بعضی از افراد نمی دانند که 
اصلا در نقشه تهران هست یا نه، واقعا این امامزاده آنقدر غریب 
است که من نمی دانم تفاوت امامزاده عبدالله با امامزاده صالح در 
چه چیزی است! چرا باید امامزاده صالح آن موقعیت را در تجریش داشته باشد، ولی امامزاده 
عبدالله نباید داشته باشد!؟ در محله امامزاده عبدالله فقر، بیکاری و اعتیاد یکی از مشکلات 
این منطقه است تا زمانی که این موارد حل نشود من فکر می کنم خیلی از مسائل حل نخواهد 

شد! 
دو تا بانک را به مرور از محله خارج و به منطقه 10 بردند!

وی سپس به نبود بانک در این محله اشاره کرد و افزود: ما در محله ای زندگی می کنیم که فکر 
می کنم حدود 26 هزار نفر جمعیت داریم، بالا و پایین آن را نمی دان�م؛ چون این آمار برای دو 
سال پیش است. ما از قدیم دو تا بانک داش�تیم؛ یکی بانک صادرات و دیگری بانک ملی، من 
نمی دانم چرا مسئولان بانکی این دو تا بانک را به مرور از این محله خارج کردند و به منطقه 10 
بردند. الان جمعیت 26 هزار نفری ، با این وسعت و جمعیت یک بانک نداریم! ما یک درمانگاه 
نداریم! قدمت محله ما نسبت به سایر محله ها خیلی هم بیشتر است! ما الان قریب به 50 سال 
است در این محله زندگی می کنیم، چرا باید دو تا بانک را از این محله به تدریج به محله دیگری 

انتقال دهند! یک دبیرستان پسرانه در این محله نداریم. واقعا یکی از مشکلات همین است! 
بنا بود پادگان جی از تهران خارج شود!

این شورایار در ادامه به  پادگان جی  اشاره کرد و گفت: پادگان جی زمانی در این محله احداث 
ش�ده که بخش مس�کونی منطقه 9 با محله های دیگر در تهران ، نزدیک ب�ه 7، 8 کیلومتر 
فاصله داشته است، ولی اکنون نیازی نیست که پادگان در قلب محله وجود داشته باشد! ما 
خیلی تلاش کردیم که پادگان به بیرون منتقل شود. حتی خود مسئولان هم امضا کردند که 
پادگان جی به زودی از تهران خارج شود. ولی هنوز هیچ تصمیمی برای آن گرفته نشده است. 
مشکلات ترافیکی داریم، یادگار امام )ره( وقتی سرازیر می شود به محله ما، چون انتهای آن 
محله ما ، محله آذری اس�ت، در هنگام غروب به خصوص در فصل های پاییز و زمستان واقعا 

محله قفل می شود و ترافیک می شود تا 11، 12 شب! این مورد هم یکی از مشکلات ما است. 
وی در پایان ارزیابی خود از عملکرد ش�هرداری را اینگونه بیان کرد: ش�هرداری اگر بودجه 
داشته باشد، عملکردش خوب است.  امسال جناب مهندس محسنی، نزدیک به دو هفته به 
عید انتخاب شدند. ایشان در جلسه ای که در عید برگزار شد، گفتند که نزدیک به 700 میلیارد 
بودجه به منطقه 9 دادند که این طرح ها را پیاده و عملی کنند، حالا نمی دانم اگر پول داش�ته 

باشند قطعا شهرداری هم کار انجام می دهد. وقتی پول نباشد که قطعا مشکل خواهد بود.
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محله گردی در تاریک ترین نقطه پایتخت

محله دستغیب در بن بست 
بی تدبیــری هــا

محله دس��تغیب در منطقه 9 همان مش��کلاتی را دارد که تمامی محلات فقیر 
درگیر آن هستند . بافت فرس��وده، نبود سرانه های خدماتی اس��تاندارد ،در کنار 
اینها بن بس��ت بودن محله را هم اضافه کنید . محله دس��تغیب از یک س��و به 
پادگان جی می رسد و از سوی دیگر به فرودگاه مهرآباد . بیشتر ساکنان این محله 
سفید موی هس��تند و جوان تر ها کم تر حاضرند در محله پدری شان ساکن شوند . 
شاید به خاطر مشکلات قدیمی و حل نشده این محله . جوان ترها کوچ را به امید 
ساماندهی ترجیح دادند.نه ورزش��گاهی وجود دارد و نه بوس��تانی . در این محله 
فقیر هم اعتیاد یکی از آسیب های فراگیر اس��ت .  معبرهای تنگ و باریک و نبود 
فضای پارک  و امکانات رفاهی س��بب ش��ده ،انگیزه ای برای نوسازی خانه های 
کوچک این محله وجود نداشته باش��د و بیشتر خانه های کوچک بی نما این محله 
که هر لحظه بیم آن می رود که فرو بریزنند بلاتکلی��ف بمانند .  برخی از اهالی این 
محل به ش��کل مرموزی زرد و تکیده هستند .ش��ورایار محل معتقد است کانال 
متروکه ای که در این بخش از محله دس��تغیب وجود دارد و بوی بد فاضلاب سبب 
بیماری برخی اهالی محل ش��ده اس��ت . در این محل می توان هنوز تیرهای برق 
چوبی را دید و پیگیری های اهالی هم تا کنون نتیجه نرسیده است . به اعتقاد آنها 

مسئولان فقط حرف می زنند و عملی در کار نیست .
در ادام��ه محله گردی های هفتگی م��ان به محله »دس��تغیب« آمده و در جمع 
شورایاران آن حاضر شدیم. آنچه در زیر می آید، ماحصل این نشست صمیمانه 

می باشد که تقدیم می شود.
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محله دستغیب

محله محرومین!

دغدغه سراها؛ حقوق 
پرسنل و هزینه آب و برق!

مرص�ع جلوخانی عضو 
ش�ورای��اری محل��ه 
»دس�تغیب«  ش�رکت 
کننده دیگر این نشست 
بود که به طرح مشکلات 
محل��ه پرداخ���ت و 
گفت: ما محروم نش�ین  
زی�اد داری�م. در اینج�ا 
هس�تند  خانواده هایی 
که دس�ت آن ه�ا تنگ 
اس�ت و بس�یار نیازمند هس�تند، خودم هم در خیریه هستم 
که وظیفه ما رسیدگی به محرومان اس�ت. اغلب این خانوارها 
مس�تاجر و نیازمند ش�دید هس�تند که بچه یا مریض دارند، 
همسرشان مریض اس�ت و اجاره نشین هستند، برخی از آن ها 
چند فرزند دارند و بعضی دیگر از آن ها هم شوهرانشان مریض 

است و یا اینکه همسر ندارند.
90 نفر زیر پوشش خیریه

این خیر در ادامه ضمن اشاره به فعالیت های خیریه خود چنین 
گفت:  90 نفر زیر پوشش خیریه ما هست، ما آن ها را زیر پوشش 
گرفتیم و سالیانه دو بار خواروبار می دهیم. یکسری هم هستند 
که زیر پوش�ش حقوق بگیر مسجدمان هس�تند! ماهانه مبلغ 
خیلی کمی به آن ها می رسیم. اگر هر ش�ورایار در هر محله ای  
به 10 نفر از این آدم ها رس�یدگی کند، بروند سر  بزنند، دیگر در 
محلات از این فقرا وجود نخواهد داش�ت. وی در پایان لیس�ت 
افرادی را که به آنها کمک کرده بود، نشان داد. لیستی که نشان 

از فعالیت گسترده وی می داد.  

س�عیده محمودی مدیر محله »دستغیب« دیگر 
شرکت کننده حاضر در این نشست بود که به طرح 
دیدگاه های خود پرداخت. وی در ابتدا به موقعیت 
نامناسب س�رای محله اش�اره کرد و افزود: اولین 
مس�اله مهم در مورد یک س�رای محله، موقعیتی 
است که س�را در آن قرار می گیرد! یعنی با توجه به 
تجربه ای که بنده کسب کردم،  حتی خانواده های 
با س�طح درآمد بس�یار پایین، در هر محیطی وارد 
نمی شوند! متاسفانه یکی از معضلات خیابان ما این 
است که به تمام خیابان کانال سازی است! ساکنان 
این محله ترجیح می دهند که به جایی بروند که رفت و آمد خانواده ها در آنجا اتفاق می افتد. 
ولی با تمام این مسائل،  در اینجا توانسته ایم قش�رهایی از کودک تا نوجوان و خانواده های 

آن ها را جذب کنیم. 
مراجعه صد شهروند به سرا

وی تعداد مراجعه کنندگان به س�رای محله را بالغ بر ص�د نفر عنوان ک�رد  و در ادامه به 
چالش های پیش روی س�راها پرداخت و گفت: فلس�فه اصلی به وجود آمدن سراها بالا 
بردن فرهنگ شهرنشینی بین مردم بوده است. ولی با توجه به سیاست های که در حال 
حاضر شهرداری دارد، عملا س�راها مهم ترین کار و دغدغه هایش�ان درآمدزایی شده 
اس�ت تا بتوانند اگر 4، 5 نفر در آنجا کار می کنند، بالاخ�ره آن 4، 5 نفر یک حقوقی برای 
خودشان داشته باش�ند! وقتی هم که جهت یک مجموعه می رود به سمت درآمدزایی، 
مس�لما از آن فلس�فه اصلی خودش�ان دور می ماند، هر چند که با کمک اداره سلامت و 
واحدهای ش�هروندی کلاس های آموزش�ی رایگان برای بچه های که مراجعه می کنند، 
برگزار می کنیم. ولی خب این موارد کفایت نمی کند، چون بیش�تر تمرکز ما روی جبران 

هزینه آب و برق و پرسنل است.
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سوسن اصل نماینده سمن ها در هیئت 
امنا محله »دس��تغیب« س��خنران بعدی 
این نشس��ت هم اندیش��ی بود که به طرح 
دیدگاه های خ��ود پرداخ��ت. وی در ابتدا 
به وج��ود فقر فرهنگ��ی در محله اش��اره 
کرد و اف��زود:  عمده ترین مش��کلی که در 
این محله وج��ود دارد، فق��ر فرهنگی و به 
تبع آن بقی��ه جنبه های فقر اس��ت! وقتی 
فقر فرهنگی باش��د، خانواده نمی داند که 
باید بیمه سلامت داش��ته باشد، نمی داند 
چگونه می تواند خود را بیمه کند! وقتی فقر 
فرهنگی باشد، مادران و پدران با اطلاعات 
دیروزشان، بچه های امروز را برای فردا آماده 
می کنند. این روند یک معضل اس��ت برای 
مملکت و شهر ما. بچه های امروز که نیاز به 
اطلاعات امروز دارند با اطلاعات دیروز من و 
شما پدر و مادر در حال بزرگ شدن هستند! 

ما آمده ایم در حوزه سلامت وارد شویم و این 
مورد را به حداقل برسانیم. حداقل اطلاعاتی 
که بتوانیم و بخواهیم به خانواده ها بدهیم. 

در زمینه اولیه مهارت های ارتباطی.
آموزش در مدارس

 وی ادامه داد: وقتی وارد مدارس می شویم، 
اغلب مش��کلات پدر و مادرها یا معلم ها  در 
نمره ریاضی، نمره علوم و نمره جغرافیایی 
و الی آخر اس��ت!  ولی از یک بع��د دیگر به 
قضیه نگاه می کنی��د، می بینیم که بچه در 
مهارت های اولیه مش��کل دارد، چه بسا در 
مملکتی هستیم که دکتر و مهندسی هایی 
داریم که شخصیت سالمی ندارند! در حوزه 
س��لامت ما وارد مدارس می شویم، در این 
زمینه ها کار می کنی��م. آداب غذا خوردن 
و چگونه ارتباط بگیری��م و تفکر نقاد، نحوه 
تصمیم گیری و نح��وه برخورد با خش��م! 

خش��می که تهران را درگیر کرده اس��ت! 
خش��می که کنترل ک��ردن آن به آموزش 
احتیاج دارد! حتما باید کنترل خش��م را به 
بچه ها و چه بس��ا بزرگ ترها بیاموزیم! چه 
آدم ها و چه خانواده هایی درگیر معضلاتی 
می ش��وند که نتوانس��تند خش��م خود را 
کنت��رل کنند! م��ا در حوزه س��لامت وارد 
این مباحث می ش��ویم و این ها را آموزش 

می دهیم.

به مردم مراجعه کردیم
این فعال حوزه سلامت در بخش دیگری از 
سخنان خود به فعالیت های خانه سلامت 
در محله اشاره کرد و گفت: در هر محله یک 
خانه س��لامت داریم. خانه س��لامت سعی 
می کند تم��ام اف��راد را در آن محله درگیر 
کند! اما اینکه مردم بخواهند چقدر استقبال 
کنند، این مسئله هم وجود دارد! ببینید آن 
زمانی که این حوزه ش��روع ب��ه کار کرد، به 
ما گفتند شما وارد خانه ها ش��وید، مردم به 
شما مراجعه نمی کنند، شما وارد شوید. ما 
به هر ترتیبی که بود وارد روضه ها، مساجد، 
هیئت ها و م��دارس و خانه ه��ای داوطلب، 
چهار تا خانم، چهار ت��ا آقا هر کجا که تجمع 
داشتند مانند بانک ها؛ ما وارد آنجا می شدیم 
و از بهتری��ن متخصصان ک��ه در این زمینه 
تخصص داشتند استفاده می کردیم. دیگر 

کار به جایی رسید که خانه سلامت معرفی 
شد، اکنون مردم به ما معرفی می کنند. ولی 
با کمبود اعتبارهایی که داریم توانسته ایم، به 

وظایف خود عمل کنیم.
درگیر نیازهای اولیه!

وی سپس در پاس��خ به این سوال که میزان 
موفقیت ش��ما در این فعالیت ها تا چه حد 
بوده است، چنین گفت: نتایج رضایت بخش 
است. ولی با توجه به فقر فرهنگی که وجود 
دارد، هنوز یک تعداد آدم وجود دارد که نیاز 
دارند ما به آن ها مراجعه کنیم. زیرا آن ها هیچ 
اطلاعاتی ندارند! ببینی��د، پیامبر می گوید 
وقتی فقر از یک دری وارد می شود، ایمان از 
یک طرف دیگر خارج می شود، فقر فرهنگی 
و فقر اقتصادی آنق��در مردم ای��ن محله را 
درگیر کرده اس��ت که آن ه��ا دغدغه های 
س��فره های نانش��ان را دارند. دغدغه های 
ابتدایی و نیازهای اولیه دارند که  به نیاز ثانویه 
نمی رس��ند. نیاز ثانویه می ش��ود آموزش، 
یادگیری، کلاس مهارت ه��ا که هنوز مردم 
این محله به اینجا نرسیده اند! آقای قالیباف 
می گویند اگر همه مشکلات یک شهر را در 
نظر بگیرید، منطقه ۹ همه این مشکلات را 

دارد. 

س�یدعلی اصغر خوب خصل�ت دبیر  
شورایاری محله »دس��تغیب« نخستین 
سخنران این نشس��ت هم اندیشی بود که 
به طرح دی��دگاه های خ��ود پرداخت. وی 
در ابتدا به طرح مش��کلات محله پرداخت 
و افزود: به ه��ر حال مش��کلات عدیده ای 
هس��ت که مردم با آن دس��ت و پنجه نرم 
می کنند. در محله ای که می توان گفت یک 
بن بستی دارد! از یک س��مت پادگان جی 
قرار دارد، از یک سمت به فرودگاه مهرآباد 
می رس��د. در عین حال می توان گفت که 
وجود چنین مسائلی نش��ان از عدم حضور 
م��ردم در فعالیت های اجتماعی هس��ت، 
به نوعی بن بست در شرایط است! به هر حال 
اگر بخواهیم به حضور م��ردم در این محله 
به عنوان اینکه ساکنان این محله هستند، 
بپردازیم. می توان گفت محله  بسیار پیری 
داریم. ب��ه علت اینکه اکثر مردم پا به س��ن 
ش��ده اند، برای س��کونت جوانان هم جای 
آن ها نبوده، آن هم ب��ه دلیل اینکه خانه ها 
کوچک ب��وده و دیگ��ر نمی توانس��تند در 
خانه پدری ساکن ش��وند! اغلب به جاهای 
دیگر کوچ می کنند و به نوعی می  بینم که 
گاهی محله بی پناه شده است! برای اینکه 
اگر جوانان در این محله حضور داش��تند، 
چه بس��ا ک��ه ای��ن چالش ه��ا را تبدیل به 
فرصت هایی می کردند، ب��رای مبارزه و به 
دست آوردن امکانات. شما در کوچه و پس 
کوچه های محله می روید، هنوز تیر چوبی 
وجود دارد! پ��س آدم فعالی وجود ندارد که 

دنبال این جور کارها برود!
فراوانی آسیب های اجتماعی

وی سپس به وجود آسیب های اجتماعی 
در سطح محله اشاره کرد و گفت:  آسیب ها 
بسیار زیاد است، با سردار طلایی تمام این 
محله را کوچه به کوچه ها رفتیم. متاسفانه 
بزهکاری، م��واد مخدر، ع��دم حفاظت از 

پارک ها، نبود پارک ب��رای اینکه جوان ها 
ب��ه ورزش بپردازند و از این مش��کلات دور 
ش��وند، لایه های اجتماعی اینج��ا افرادی 
هستند خیلی سطح س��واد را در محله ها 
ندی��دم، اینقدر که ع��رض می کنم بچه ها  
به سن رشد که رسیدند از این محله ها دور 
شدند، پس این نشان می دهد که لایه های 
اجتماعی اینجا هنوز به شکل سنتی باقی 
مانده اس��ت. این روند نیازمند این اس��ت 
که امکاناتی وجود داش��ته باشد تا جوان ها 

بتوانند اینجا بمانند.
شهرداری فقط حرف می زند

این ش��ورایار جوان س��پس به وجود بافت 
فرسوده در محله اش��اره کرد و افزود:  باید 
امکانات ساخت و ساز در بافت فرسوده داده 
شود تا جوان رغبت کند آن خانه 50 متری 
پدری را تجمیع و نوس��ازی کن��د و بتواند 
در این محله س��اکن ش��ود. ولی متاسفانه 
ش��هرداری فق��ط ح��رف آن را می زن��د، 
بدون آنکه امتیاز و امکان��ات برای تجمیع 

ساختمان ها بدهد.
م�کان ورزش�ی،پارک و پارکین�گ 

عمومی نداریم
وی در ادامه در خصوص عملکرد شهرداری 
نی��ز چنین گف��ت:  در مقابل مش��کلات و 
چالش های که وجود دارد ش��هرداری چه 
کار انجام می دهد؟ ببینی��د من اختصاصا 
نس��بت به محله خودم ع��رض می کنم، از 
یادگار امام)ره( محله ما ش��روع می ش��ود 
تا دیوار فرودگاه، از ش��مال به هاش��می و 
از جنوب ه��م به پادگان جی می رس��د. ما 

هیچ مکان ورزش��ی در اینجا نداریم! پارک 
نداریم و پارکینگ عمومی نداریم!  خب به 
هر حال، من به ش��هرداری می روم خدمت 
دوستان درخواست نامه، خواهش، تمنا در 
ستاد شورایاری ها، جا برای پارک در هنگام 
ش��ب در این موقع ها باید دو یا سه بار 5 تا 8 
کیلومتر را بچرخید تا یک جای پارک پیدا 
کنید. از بزرگراه یادگار می پیچید و می آیید 
به طور دقیق می رسید استاد معین و استاد 
معین را می روید و دوب��اره از یادگار بیایید 
تا یک جای پارک پیدا کنی��د. کوچه های 
که تعریض ش��ده، متاس��فانه هن��وز گذر 
برای عبور و مرور ماش��ین ها ایجاد نش��ده 
است. در حالی که هس��تند خانه هایی که 
ش��هرداری بتواند تملک کند، همان طور 
که در جاهایی که مهم تر هس��تند، تملک 
می کنند، بعد می آید این امکانات را ایجاد 
می کند. این شورایار ادامه داد:  ما به عنوان 
پیام  رسان هستیم؛ یعنی در اصل مشکلات 
را به وضوح می بینیم، به ش��هرداری انتقال 
می دهیم، به مس��ئولان انتقال می دهیم و 

حتی تا ستاد شورایاری. 

چهره های تکیده و زرد!
وی س��پس به وجود یک کان��ال در محله 
اش��اره کرد و اف��زود: یک کان��ال متروکه  
در انتهای دس��تغیب غربی وج��ود دارد 
که الان زمستان اس��ت با توجه به فشار و 
با توجه به س��ردی هوا که احتمال انتقال 
بوی کانال نسبت به تابستان خیلی کم تر 
است و انبساط های مولکولی وجود ندارد؛ 
نزدیک ب��ه ده متر، به ده مت��ر یک دریچه 
وجود دارد، شما واقعا نمی توانید بایستید. 
مردمانی که در مجاورت این کانال زندگی 
می کنند، این کان��ال به طور تقریبی 300 
ت��ا 300 متر ط��ول خیاب��ان را در منطقه 
دستغیب غربی اش��غال کرده است. خب 
این اف��راد را اگر به ش��کل پزش��کی نگاه 
کنید، چهره های تکی��ده و زردی دارند و 
کاملا می توان فهمید که یک مس��ئله ای 
در ای��ن منطق��ه وج��ود دارد، چ��را این 
افراد باید این ش��کلی باش��ند! برای اینکه 
ب��وی تعفن را  استنش��اق می کنن��د و در 
ریه هایشان می فرس��تند. در دهه 60 من 
به یاد دارم، آمدند آن را باز کردند تا کانال 
فاضلاب اکبات��ان را از آنجا عب��ور دهند. 
بعد در اکبات��ان ی��ک تصفیه خانه خیلی 
مجهزی ساختند، آنجا را به همین صورت 
گذاش��تند ماند، افراد محلی  آمدند از این 
فرصت اس��تفاده کردن��د و فاضلاب های 
سبک و س��نگین خانه هایش��ان را داخل 
این کانال فرس��تادند! خب ای��ن کانال به 
علت روان بودن سیالی که در آنجا هست، 
می ماند و شیب مناس��بی هم ندارد! آنجا 

می مان��د و ب��وی تعف��ن ش��روع می کند 
به متصاعد ک��ردن به بیرون! ب��ه هر حال 

مشکلات خیلی زیاد است.
خیاب�ان آزادی مح�ل عب�ور و مرور 

بزرگان!
دبیر  ش��ورایاری محله »دس��تغیب«  در 
بخش دیگری از س��خنان خ��ود به وجود 
پادگان جی در محله اش��اره کرد و افزود:  
من بارها نامه نوشتم و گفتم اینجا پادگان 
جی را داری��م، ده  هکت��ار زمی��ن، اینجا 
می ش��ود زمین و مجموعه ورزش��ی دایر 
کرد، استخر و درمانگاه، بعد عرض کنم که 
خیلی از مسائل را می شود اینجا پیاده کرد، 
ولی خب متاسفانه این موارد فرامنطقه ای 
است، خب ممکن است ش��هردار منطقه 
ما، زور ایش��ان نرسید که بخش��ی از این 
زمین را بدهی��د، ولی ش��هرداری تهران 
می تواند. برای اینکه تعامل دارند، در قبال 
اینکه بخشی از پادگان جی را دادند برای 
خیابانی که به میدان فتح وصل می شود، 
در ازای آن هم ش��هرداری مجوز داده که 
وزارت دفاع در آنجا آپارتمان سازی کند. 
خب می توانستند یک زمینی را هم 2000 
متر بگیرند و بگویند برای مکان ورزش��ی 
و امکان��ات بیمارس��تانی می خواهی��م. 
متاس��فانه نیس��ت و من نمی دان��م چرا! 
من احساس می کنم به س��ایر محله ها... 
نمی دانم به قول یکی از دوس��تان ش��اید 
خیابان آزادی عبور و مرور بزرگان هست 
که آنج��ا بهتر می رس��ند تا اینک��ه ما که 

انتهای تاریک ترین نقطه منطقه افتادیم!

خشمی که تهران را درگیر کرده است!

در انتهای تاریک ترین نقطه منطقه!

خانه های کوچک، کوچه های 
باریک با تیرهای برق  چوبی!

به ندرت دستشان
به دهانشان می رسد!

انتقاد از واگذاری مجموعه فرهنگی – ورزشی 
محله به پیمانكار

ولی قان�ع عضو ش�ورایاری محله »دس�تغیب« س�خنران 
بعدی این نشس�ت هم اندیش�ی بود ک�ه به ط�رح دیدگاه 
های خ�ود پرداخ�ت. وی در ابتدا به طرح مش�کلات محله 
پرداخت و اف�زود:  از آنجایی ک�ه مردم محله ب�ه ما اعتماد 
کردن�د و رأی دادن�د، ما ه�م با کم�ال میل در خدمتش�ان 
هس�تیم و مشکلاتش�ان را بررس�ی می کنیم. رابطی بین 
مردم و شهرداری هستیم. هر موردی که مردم به ما ارجاع بدهند با کمال میل به شهرداری 

می دهیم. تا آنجایی که در توانمان هست، پیگیر می شویم. قضیه را دنبال می کنیم. 
تیرهای برق لرزان و در حال افتادن!

وی افزود: محله ما یک محله تقریبا مذهبی با حدود 64، 65 ش�هید اس�ت. س�اخت این 
محله تقریبا ریزدانه هس�ت و از خانه های 25 متری داریم و گاهی کمت�ر از حدود 100 متر 
می باشند! خانه های خیلی کوچک و کوچه های باریک که تیرهای برق آن ها چوبی است، 
هنوز تعویض نش�ده اند! بارها و بارها به ش�هرداری ارجاع داده ایم، ولی هنوز این مشکل 
رفع نش�ده اس�ت! تیرهای داخل این کوچه ها هس�تند که اگر بروید نگاه کنید، در حال 
لرزش هستند و هر لحظه احتمال افتادن آن ها هست، بارها ما مراجعه کرده ایم و به آن ها 
گفته ایم. ولی هنوز پیگیری نشده است! البته فکر می کنم دو کوچه را انجام داده اند، ولی 

به آن صورت انجام نشده است! 
کمبود سرانه های خدماتی!

این شورایار در ادامه به دیگر مش�کلات موجود در سطح محله اشاره کرد و گفت: محله ما 
اغلب با کمبود فضاهای س�بز ، تفریحی و ورزشی مواجه هس�ت. همچنین کمبود میدان  
میوه و تره بار و درمانگاه  هس�ت که در محله ما اصلا وجود ن�دارد! پارکینگ عمومی اصلا 
در این منطقه وجود ندارد، یکی دو تا خیلی کوچک  وجود دارد برای شاید بیست تا سی  تا 
ماشین! با این ترافیک خیابان هایمان اصلا پاسخگو نیست! همچنین یک مشکل اساسی 
که هست، این خیابان دستغیب را بس�تند و نمی دانم به چه علتی آن را یک طرفه کردند 
که الان با مشکلات زیادی روبه رو هست.  وی در پایان گفت : عملکرد شهرداری و شورای 
شهر، نسبتا خوب هس�ت. نسبت به منطقه 9 جوابگو هس�ت، ولی نه مورد رضایت مردم! 
مورد رضایت مردم نیست! رضایت هیچ کس را جوابگو نیست! مشکل زیاد است، به طور 
مثال در پارک هایمان اصلا پلیس وجود ندارد! محل ناامنی برای خانواده ها شده است! به 
جای اینکه خانواده ها بروند آنجا اس�تراحت و تفریح کند، فضا برای اراذل و اوباش و محل 

فروش مواد مخدر و افراد ناشایست مناسب است.

پارک ها
پاتوق مواد فروش ها!

سیدحمزه سیدآقایی عضو ش�ورایاری محله »دستغیب«  
ش�رکت کننده دیگر این نشس�ت بود که به طرح مشکلات 
محله پرداخت و گفت: در مورد مش�کلات ک�ه اکثر آن ها را 
آقای مهندس خ�وب خصلت  و جناب قان�ع فرمودند. موارد 
که به ذهن من رس�ید، یکی این سیس�تم فاضلاب ش�هری 
اس�ت که در محله ما هنوز به سرانجام نرس�یده است! خود 
آن باعث همین مشکلات شده است. خیلی از جدول هایی که داریم، همان طور که آقای 
مهندس گفتند، ب�وی تعفن خیلی بدی می دهن�د. یکی هم، وضعیت ترافی�ک و ورود و 
خروج خیابان هایمان است. همه از آیت الله س�عدی می پیچند، به این امید که بیایند در 
یادگار امام، می روند در خیابان فیروزآباد آنجا مسدود می شود. جلوی پادگان در خیابان 
هرمزان هم، ش�ده میدان تره بار، یعنی کلی وانت و... ایس�تادند، کاملا کیپ اس�ت. یک 

راهی برای مثال 3، 4 دقیقه ای را 20 دقیقه طول می کشد که شما دور بزنید! 
بافت فرسوده!

وی سپس به وجود بافت فرس�وده در محله اش�اره کرد و گفت:  از مشکلات دیگر وجود 
بافت فرس�وده اس�ت، وجود خانه های خیلی کوچک و محق�ر که واقعا هی�چ کاری هم 
نمی ش�ود انجام داد! برای مثال یک نفر یک خانه 40 متری دارد چند نفر هم دارند در آن 
زندگی می کنند، حتی اگر هم بخواهند بس�ازند، دو خانوار دارند زندگی می کنند، اگر به 
آن ها بگوییم یک واحد آپارتمان 70 متری هم ب�ه آن ها می دهیم باز هم قبول نمی کنند!  

می گویند اینجوری جایمان کوچک است ولی باز دو طبقه راحت تر هستیم. 
کمبود بودجه

این شورایار جوان در ادامه به طرح دیگر مش�کلات محله پرداخت و افزود: یکی دیگر از 
مشکلات محله کمبود فضای ورزشی است. اصلا سالن سرپوشیده برای خانم ها نداریم! 
حتی برای آقایان هم، چون من خودم والیبال بازی می کن�م. حتی اینجا برای آقایان هم 
نیس�ت! ما الان خودمان تا پارک لال�ه می رویم فقط برای بازی! کمبود فضای س�بز را که 
جناب مهندس فرمودند، همان فضای سبزی که داریم با همان کمیتش، هیچ نوع آرامش 
و امنیتی در آن ها وجود ندارد! فقط آنجا ش�ده پاتوق یکس�ری مواد فروش، برای پخش 
مواد مخدر همین! مش�کل دیگر محله مس�دود شدن خیابان دس�تغیب است، به علت 
اتوبان یادگار امام)ره(، تردد افراد اینجا حتی پیاده هم بخواهند بروند و بیایند، س�خت 

شده و یک ترافیک بسیار سنگینی است! 
وی ادامه داد:  ما در کوچه عزیزی س�اکن هس�تیم با وجود اینکه ماش�ین رو هم هست، 
هیچ پل سرپوشیده ای ندارد! من پس�ر خودم یک ماه پیش افتاد داخل جدول گوشی او 
شکست. به شهرداری هم که عنوان کردیم، گفتند که ما برای خرید آهن بودجه نداریم! 

قرار است که بخریم! 

س�ید امیر پاکدامن عضو هیئ��ت امنای 
ش��ورایاری محله »دس��تغیب«  ش��رکت 
کنن��ده دیگر این نشس��ت بود ک��ه به طرح 
مشکلات محله پرداخت و گفت: در منطقه 
محرومی هستیم، خانم جلوخانی فرمودند، 

محرومانی که در منطقه هس��تند، بس��یار 
زی��اد هس��تند. خانواده هایی ک��ه محروم 
هستند و دس��ت آن ها تنگ است، مستاجر 
هس��تند یا خانه هایی دارند ک��ه خانه های 
آن ها آنقدر فرس��وده اس��ت که نمی ش��ود 
در آن ه��ا زندگ��ی ک��رد. مش��کلات مالی 
زیاد دارند در این منطقه اکث��ر مردم محله 
فقیرنشین هس��تند، خیلی از آن ها به ندرت 
دستشان به دهانش برس��د )منظور توانایی 
مالی داش��تن( . اکثر فقیرنش��ین هس��تند 
در محله م��ا، خیل��ی از کمبوده��ا را دارند. 
مانن��د صحبت های��ی ک��ه آق��ای مهندس 
گفتند؛کمب��ود فضای ورزش��ی اس��ت که 
محیط مناسب برای خانواده ها وجود ندارد. 

زهرا کاف�ی عضو ش��ورایاری محله 
»دس��تغیب«  ش��رکت کننده دیگر 
این نشس��ت بود که به ط��رح یکی از 
مش��کلات محله پرداخ��ت و گفت: 
می خواس��تم بگوی��م ک��ه  مجموعه 
فرهنگی – ورزشی شهید حیدری می 
تواند جایگاه و فرصت مناس��بی برای 
محله باشد، ولی متاسفانه آن را به دست 
پیمانکار س��پردند! پیمانکارها آنجا را 
اداره می کنند و هر قیمتی که خودشان 
می خواهند برای کلاس هایشان در نظر 
می گیرند. اهالی محله، من پرس و جو 
کردم، اس��تفاده نمی کنند!  از جاهای 

دیگر می آیند. اینجا را کنترات می دهند 
، اگر اینجا را لطفی کنند و اهالی محله 
بتوانند اس��تفاده کنند بس��یار خوب 

خواهد شد. 
وی س��پس ارزیابی خ��ود از عملکرد 
شهرداری را اینگونه بیان کرد: فعلا که 
ش��هردار ناحیه عوض شده، وضعیت 
بهتر ش��ده اس��ت. من دیدم محله را 
بهتر و بیش��تر تمیز می کنند! جدیدا 
ش��هردار ناحیه عوض ش��ده اس��ت. 
بهتر از قبل اس��ت. ولی آن را دس��ت 
پیمانکاره��ا می دهن��د، پیمانکار هم 
می آید حق��وق می گی��رد و کم کاری 

می کند! ما این م��وارد را به طور واقعی 
دیده ای��م. بنده برخی اوق��ات می روم 
بالای سرشان که آقا این  جدول را تمیز 
نکردید، همین طور برای خودتان تمیز 
می کنید و می روید، بارها این موارد را به 

شهرداری گفته ایم. 
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پروازهای »مهرآباد« 24 ساعته شد

سمفونی ناکوک طیاره ها
هر چند دقیقه ای یک بار صدای غرش هواپیما به گوش می رسد. چه زمانی که می نش��یند و چه زمانی که از زمین بلند می ش��ود. پیرمرد های محله می گویند که عادت کرده اند. در چند 
ساعتی که در این محله بودیم، ش��نیدن این حجم از صدای بلند واقعا آزاردهنده اس��ت. اما انگار از اینکه این صدا را نداشته باشند، ناامید هس��تند که می گویند عادت کرده اند. برای 
کاهش اثرات این صداها، مدتی پروازهای شبانه تعطیل بوده ، اما اخیرا در هر ساعتی از ش��بانه روز پرواز های فرودگاه »مهرآباد« انجام می شود. شورایاران محله »مهرآباد جنوبی« از 
این وضعیت شدیدا گلایه دارند. حل این معضل نیازمند همکاری میان دولت و شهرداری می باشد. موضوعی که به نظر نمی رسد حالا حالاها اتفاق بیفتد. به هر حال،مردمان این محله 
و سایر محله های مجاور سال هاست با این شرایط زندگی می کنند. ترافیک میدان »فتح« از دیگر معضلات این محله محروم می باشد که ساعت های زیادی از وقت مردم را می گیرد. 
این پروژه سالهاست در حال انجام است و ظاهرا وعده داده شده که در سال 95 به پایان برسد. سرانه فضای سبز، سرانه ورزشی و ... در این محله بسیار پایین است. با وجود روند فزاینده 
ساخت و ساز در سالهای اخیر ، هنوز بخش هایی از آن جز بافت فرسوده محسوب می شود. این محله مانند سایر محله های شهر تهران از آسیب های اجتماعی رنج می برد. بیکاری جوانان 
از دیگر معضلات جدی این محله می باشد. آنچه که در بالا گفته شد، تنها بخشی از مسائل و مش��کلات محله »مهرآباد جنوبی« است . در ادامه محله گردی هایمان این هفته به محله 

»مهرآباد جنوبی« آمدیم و در جمع شورایاران آن حاضر شدیم. ماحصل این نشست صمیمانه در زیر تقدیم می شود: 

میدان فتح
پروژه ای بر زمین مانده!

عب�دالله محم�ودی عض�و ش�ورایاری 
محله »مهرآباد جنوبی« به عنوان اولین 
سخنران این نشست هم اندیشی به طرح 
مسائل و مشکلات محله خود پرداخت و 
افزود:  مش�کلاتی که در این محله وجود 
دارد، اولی�ن آن نبود بازار می�وه و تره بار 
است که برای مدتی اینجا زدند، ولی بعد 
جمع آوری ش�د. اغلب افراد مسن برای 
خرید مراجع�ه می کردند؛ اما متاس�فانه 
جم�ع آوری ش�د! الان حدود دو س�ال، 
دو سال و نیم اس�ت که آن را جمع کردند، این مسئله، مشکلی اصلی مردم محله است! 
مش�کل دیگر، فقر و بی بضاعتی مردم این محله است. متاس�فانه وقتی سبد کالا برای 
مردم این محله )مهرآباد جنوبی( و سایر محله ها فرستاده می ش�ود، در هنگام توزیع 
ایرادهایی دارد. اگر این کالاها به دست شورایارها سپرده شود، آن ها بهتر می دانند که 
سبد کالا دست کسانی  که باید برسد، برسد. مورد دیگر وجودکارخانه کفش ملی است 
که خیلی وقت است که کارهای آن مانده است! مساله بعدی،  بیمارستان شهید شریعت 
رضوی است که تنها بیمارستان دولتی در این محله است. متاسفانه نه بخش ارتوپدی 
و نه جراحی دارد، خیلی از مواقع افراد تا می خواس�تند به بیمارستان شماره 2 مراجعه 

کنند، یا در طول مسیر از دنیا رفتند. مشکلات زیاد است. 
عملکرد متوسط شهرداری

وی سپس  قضاوت خود در خصوص عملکرد شهرداری و ش�ورای شهر را اینگونه بیان 
کرد: بد نبوده، ولی خوب هم نبوده است! متوسط بوده است. خیلی وقت است که میدان 
فتح بسته اس�ت. مردم با توجه به آلودگی هوا می خواهند در هنگام صبح ورزش کنند؛ 
اکثر افرادی که ورزش می کنند، آدم های مس�ن هس�تند که اوره دارن�د، چربی دارند، 
دیابت دارن�د. اغلب وقتی به دکت�ر مراجعه می کنند، می گویند ش�ما باید ورزش�گاه 
صبحگاهی کنید. هوای تهران هم که مش�خص اس�ت چه جوری هست. تنها جایی که 
می آمدند صبح ها ورزش می کردند، خیلی وقت اس�ت که آن خیابان را بسته اند! راهی 

برای تردد افرادی که می خواهند ورزش کنند، نیست.
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زهرا ش�هبازی عضو ش��ورایاری محله »مهرآباد 
جنوبی«  که س��ابقه دو دوره عضویت در شورایاری 
را در کارنامه خود دارد، سخنران بعدی این نشست 
بود. وی اینگونه سخنان خود را آغاز کرد: در ارتباط 
با مس��ائل و مش��کلات محله، محله ما یک خیابان 
اصلی دارد به نام شمشیری، در این خیابان اصلی، ما 
همه چیزمان، مجتمع تجاریمان، فضای سبزمان 
همه چیز ما اینجاس��ت. به علت نب��ودن پارکینگ 
طبقاتی در آنج��ا معضل ترافیک س��نگین داریم. 

مجبور هستیم که برای خرید، چند دستگاه خودرو 
در کنار هم پارک کنیم. این م��وارد باعث ترافیک 

آنجا می شود. 
معضل بیکاری جوانان

وی معضل بیکاری جوانان را عمده ترین مش��کل 
محله عنوان کرد و اف��زود:  مش��کلی از این موارد 
بزرگ ت��ر اس��ت، بی��کاری جوانانمان اس��ت که 
واقعا مش��کل اس��ت. هر موقع که به من می رسند 
می گویند خانم ش��هبازی کار نیس��ت، کار سراغ 

دارید. بنابرای��ن به عل��ت نب��ودن کار جوانان در 
پارک ها  و سرکوچه ها می ایستند و این موارد باعث 
می ش��ود که گرایش پیدا کنند به معضلاتی مانند 
اعتیاد و مزاحمت ها که احتم��ال دارد پیش بیاید. 
اگر در بحث بیکاری، م��ا بتوانیم در همین خیابان 
شمش��یری یا زمین های کفش ملی یک مجتمع 
تجاری درست کنیم، می توانیم جوانانمان را وارد 

کار کنیم که این معضل کمرنگ شود. 
نیاز به بیمارستان فوق تخصصی

عضو شورایاری محله »مهرآباد جنوبی«  در ادامه 
به مشکلات محله خود اش��اره کرد و افزود: سرانه 
فضای سبز در محله ما بس��یار کم و ناچیز است در 
مقابل جمعیت��ی که داریم اصلا جوابگو نیس��ت و 
کفاف نمی دهد! یک سنگ کوبی در میدان هست 
که بای��د هر چه زودت��ر عقب نش��ینی کند، چون 
ما هر روز صبح ب��ا قفل ترافیکی مواجه هس��تیم. 
بیمارستان شریعت رضوی که دوستان هم اشاره 
کردند، در این بیمارس��تان یک فضایی آماده شده 
بود که داخل آن یک ساختمان فوق تخصصی زده 
شود، گویا یک اقداماتی هم شده بود، ولی متاسفانه 
مسکوت ماند و انجام نش��د. اگر این اتفاق بیفتد و 
در بیمارستان یک ساختمان تخصصی زده شود، 
نه تنها محله من و نه تنها منطق��ه ۹، بلکه مناطق 
دیگر را نیز تحت پوش��ش خود قرار دهد، عاجزانه 
از مسئولان تقاضا می کنم که اقدام کنند و اقدامات 
لازم را انجام دهند تا این س��اختمان ساخته شود. 
در رابطه ب��ا معض��لات فرهنگی ش��هرداری کار 
می کند و کلاس های آموزش��ی می گ��ذارد، ولی 
متاس��فانه مردم نس��بت به کلاس های آموزشی 
ما بی تفاوت هس��تند و اس��تقبال بس��یار پایین و 
کم اس��ت! این موارد دلیل دارد، یکی اینکه آنقدر 

مشکلات و بیکاری دارند که در بحث اعتیاد ممکن 
است درگیر باش��ند و فکر بازی ندارند که بگویند 
فرصت فراغ��ت و فکر باز دارم، ب��روم دو تا مورد فرا 
بگیرم، فرهنگ خود را بالا بب��رم و ارتقا بدهم. اگر 
این مشکلات حل ش��ود، مطمئن باشید، ارتقای 
فرهنگی در منطقه و محله خود خواهیم داش��ت. 
دوم بی اعتمادی آن ها اس��ت. آن ها یکسری موارد 
را می خواهن��د، وقتی انجام نمی ش��ود و خروجی 

نمی گیرند بی اعتماد می شوند! 
کمبودهای زیادی داریم!

این فع��ال اجتماع��ی در بخش انتهایی س��خنان 
خود ب��ه ارزیابی عملک��رد ش��هرداری پرداخت و 
گفت:  در م��ورد عملکرد ش��هرداری ، در این چند 
س��الی که بنده فعالیت داش��تم در این 1۹ سال، 
اتفاق های خوشایندی  هم افتاده است. برای مثال 
ما آتش نشانی، سرا و مجموعه ورزشی جهانی پور 
را داش��تیم. پل ه��ای عابر پی��اده را داش��تیم که 
در گذشته نبود و بلوار را داش��تیم. میدان فتح که 
ساماندهی ش��ده، این موارد را داش��تیم. همه این 
موارد بوده و دس��ت آن ها درد نکند؛ ولی کم است 
و هن��وز کمبودهای زیادی داری��م! کفش ملی که 
زمین بسیار بزرگی اس��ت که حالا ان شاءالله شما 
در بازدید میدانی مش��اهده خواهی��د کرد، فضای 
بسیار خوبی است برای اینکه امکانات رفاهی مردم 
در آنجا احداث ش��ود و با این دی��دگاه که بتوانند 
یک کارآفرینی ه��م در آن به وج��ود آوردند برای 
جوان های بیکار ما! اگر شهرداری احداث پارکینگ 
طبقات��ی را هر چه زودت��ر انجام ده��د، ما ممنون 

می شویم. 

س�ید احمد حس�ینی عض��و ش��ورایاری محله 
»مهرآب��اد جنوبی«  که س��ابقه س��ه دوره عضویت 
در ش��ورایاری را در کارنام��ه خود دارد، س��خنران 
بعدی ای��ن نشس��ت ب��ود. وی در ابتدا به تش��ریح 
جایگاه ش��ورایاران در بین مردم پرداخ��ت و افزود: 
در ش��ورایاری افرادی هس��تند که از ط��رف مردم 
انتخاب ش��ده اند که بیایند، حرف های م��ردم را به 
گوش مسئولان ش��هرداری برس��انند. متاسفانه یا 
خوش��بختانه نمی دانم آن وظیفه ای ک��ه ما داریم، 
نمی دانم ما خوب انج��ام نمی دهیم یا ش��هرداری 
بها نمی دهد! کارها مقداری در ح��د ابتدایی پیش 
می رود و آنچه را که می خواهن��د کارها روی اصول 
انجام ش��ود و ح��رف ش��ورایار و آن مش��کلاتی که 
عنوان می کند به شهرداری و به شهرداری پیشنهاد 

می دهد، متاسفانه من خیلی نمی بینم! 
وی ادامه داد: اعضای ش��ورایاری س��ال ها در محله 
زندگی ک��رده ، هر ک��دام از ای��ن آقای��ان را که نگاه 
می کنید، آن ها ب��ا کوله باری تجربه در مس��جدها 
و  حس��ینیه ها در زم��ان جن��گ و تاکن��ون این ها 
زحمت های زیادی کش��یده اند! همین موارد باعث 
ش��ده که مردم بیایند به آن ها رأی دهن��د و آن ها را 

مسئول قرار دهند. 
ما را سنگ روی یخ نکنید!

این ش��ورایار فعال در ادامه افزود: خواهشی که دارم 
این است، یک جوری عنوان کنید که ما سنگ روی 
یخ نباشیم که هم از طرف مردم بخوریم و هم از طرف 
شهرداری، در هر صورت ما مس��ئول هستیم. دین 
گردن ما هس��ت و باید وظیفه خ��ود را انجام دهیم. 
ش��هرداری هم این وظیفه را دارد که در حد قانونی و 
آن چیزی که وجود دارد، به حرف ش��ورایاری گوش 

فرا دهد و وظیفه خود را انجام دهد.

عملکرد شهرداری راضی کننده نیست!
وی س��پس ارزیابی خ��ود از عملکرد ش��هرداری را 
اینگونه بی��ان کرد:  اینک��ه می گوییم ش��هرداری 
چه کاری انجام داده اس��ت. خ��ب در آن حدی که 
راضی  کننده باش��د، م��ن نمی بینم. باید بیش��تر از 
این ها کار ش��ود. ما در حد 50 س��ال است که در این 
محله زندگی می کنیم. همه چی��ز را دیده ایم. از آن 
خانه ه��ای  یک طبق��ه  دیده ایم که ی��ک وضعیتی 
بوده اس��ت که فقط ب��ه صورت یک طبقه س��اخته 
شده است! مشکلات آب و برق داشته باشد و خیلی 
موارد دیگر داش��ته اس��ت. ولی به تدریج آن ها حل 
شده اس��ت! اما به تازگی در این چند سال، متاسفانه 
ساخت و س��ازهای بی رویه انجام شده که خانه های 
100 متری تجمیع شدند، سه عدد کنار هم و تبدیل 
شدند به 8 تا 10 طبقه. وقتی می آییم در خانه ای که 
صد متر ب��وده و چهار نفر زندگی کرده اس��ت. امروز 
آمدیم آن را تبدیل کردیم به 30 نفر، خب این موارد 
امکانات رفاهی هم می خواهد، امکانات رفاهی ما چه 
چیزی است! خیابان های عریض نشده ، مدارس ما 
همان مدارس است. امکانات ورزشی ما، شما بیایید 
یک نگاهی بیندازید و ببینید چه تغییر کرده است. 

درحالی که ما آمده ایم یک سفره ای پهن کرده  و 100 
نفر را دعوت کرده ایم، به عنوان همین ساخت و سازها 
و در مقابل آن، هیچ چیزی در سفره نگذاشته ایم! به 

مردم گفته ایم بفرمایید همینی که هست، هست. 
وظیفه دولت و شهرداری!

عضو ش��ورایاری محله »مهرآباد جنوبی«  در بخش 
دیگری از س��خنان خود به طرح مش��کلات محله 
پرداخت و افزود: دولت، شهرداری و شورای شهر یک 
وظیفه ای دارد در مقاب��ل به خصوص این تهرانی که 
به این شکل درآمده است. س��اخت و ساز زیاد شده 
اس��ت، تا دلتان بخواهد ولی خیابان ه��ای ما اصلا 
عریض نشده و مهدکودک هایمان همان وضعیتی 
که داشته است، دارد. در حال حاضر در کل مهرآباد 
یک سینما و تئاتر نداریم! وس��ایل ورزشی هم یک 
عدد داریم که آن هم در انحصار خود شهرداری است 

که هر کسی بخواهد برود، باید پول پرداخت کند! 
نباید سر خود کلاه بگذاریم!

وی افزود: ببینید ما نباید بر س��ر خود کلاه بگذاریم! 
در سطح کلان که نگاه می کنیم، شهرداری و شورای 
ش��هر یک پله پایین تر از آن ش��ورایاری ها هستند، 
در هر صورت هر س��ه گروه مسئول هستند، حالا در 

س��طح کلان دولت را کاری نداریم، خب ما الان نگاه 
می کنیم، ش��هر را نگاه کنید، این وضعیت ترافیک 
ما اس��ت که آن را می بینید. ای��ن وضعیت آلودگی 
هوایمان اس��ت ک��ه آن را می بینی��د، این وضعیت 
مدارسمان است که در حال حاضر مردم می خواهند 
فرزند خ��ود را ثبت ن��ام کنند، خب آن ه��ا آمدند تا 
8 طبقه ساخته ش��ده اند! از بیرون افرادی آمده اند و 
می خواهند بچه های خ��ود را در آنجا ثبت نام کنند، 
ولی گنجایش ندارند. مدارس ما اصلا توس��عه پیدا 
نکرده اند! هیچ چیزی به اندازه ساخت و سازها توسعه 
پیدا نکرده اند! متاسفانه نمی دانم در همه جای دنیا 
می روند یک چش��م اندازی می س��ازند و می گویند 
این منطقه تا این ده س��ال باید در حد 5 طبقه باشد، 
بعد هم می آیند در مقابل آن برای مردم رفاه درست 
می کنند. نمی آیند که همین جوری س��اخت و ساز 

کنند! 
خواهش می کنم که این موارد را عنوان کنید!

این ش��ورایار در بخش پایانی س��خنان خود گفت: 
من می خواهم این انتق��اد را از ش��هرداری کنم که 
ش��هرداری در طول چند س��ال اخیر کاس��بکارانه 
عمل کرده اس��ت! فقط کاس��بکارانه بوده است، هر 
زمان پول نداش��ته ، آمده اس��ت جوازهای بی رویه 
داده و س��اختند و رفته بالا و بعد هم امکانات! گفتم  
همه آن ها 50 س��ال حداقل ۴0 س��ال در این محله 
زندگی می کنند، همه افراد می دانند که درد زندگی 
چه چیزی است! باید مش��کلات مردم را حل کنند. 
ببینید ش��ورایاران افرادی هس��تند ک��ه آبروداری 
کردند و زحمت کشیدند، نیایند شورایاری را سنگ 
روی یخ کنند و پاس دهند به ای��ن طرف آن طرف! 
یا ش��ورایاری را به طور کامل منحل کنند و بگذارند 
کنار یا بیایند به دردشان برسند! مشکلات مردم را نه 
مشکلات شخصی را، من مشکلات شخصی ندارم، 
اگر داش��تم، آن را به دیوار بزند. ولی من می خواهم 
مشکلات مردم را حل کنم! مرا انتخاب کردند و دین 
گردن من انداخته اند! من بالاترین رأی را در منطقه 
آورده ام به علت چه چیزی؟! ب��ه این دلیل که مردم 
دین بیشتری بر عهده من نهاده اند! متاسفانه من این 
موارد را نمی بینم! من خواهش می کنم که این موارد 

را واقعا عنوان کنید! 

بی تفاوتی و بی اعتمادی مردم!

شهرداری کاسبكارانه عمل می کند!

مدارس ما اصلا توسعه 
پیدا نکرده اند! هیچ چیزی 
به اندازه ساخت و سازها 
توسعه پیدا نکرده اند! 

متاسفانه نمی دانم در همه 
جای دنیا می روند یک 

چشم اندازی می سازند و 
می گویند این منطقه تا این 
ده سال باید در حد 5 طبقه 
باشد، بعد هم می آیند در 
مقابل آن برای مردم رفاه 
درست می کنند. نمی آیند 
که همین جوری ساخت و 

ساز کنند! 

مشکلاتی که در این محله 
وجود دارد، اولین آن نبود 
بازار میوه و تره بار است 

که برای مدتی اینجا زدند، 
ولی بعد جمع آوری شد. 
اغلب افراد مسن برای 

خرید مراجعه می کردند؛ 
اما متاسفانه جمع آوری 
شد! الان حدود دو سال، 
دو سال و نیم است که آن 
را جمع کردند، این مسئله، 
مشکلی اصلی مردم محله 

است!

حداقل پروازهای شب 
فرودگاه »مهر آباد«

را تعطیل کنید!
س�ید مهدی توکل�ی عضو ش�ورایاری 
محله »مهرآباد جنوبی«  شرکت کننده 
بع�دی ای�ن نشس�ت ب�ود که ب�ه طرح 
دیدگاه ها و نقطه نظرات خود پرداخت. 
وی اینگون�ه آغاز ک�رد: فع�لا در حالت 
اس�تندبای ایس�تادم در خدمت اهالی 
محله تا تکلیف بی سرپرستی ما روشن شود از طریق ستاد شورایاری، 
تا بتوانیم بیشتر به کارهای محله برس�یم. محله ما ستاره های بسیاری 
دارد و همه آن ها س�خنی برای گفت�ن دارند! برخی از محله ها س�تاره 
ندارند، در نهایت یک نفر می آید، پیشکس�وت اس�ت که یا سواد دارد 
یا ندارد و ب�ه هر علتی مدیریت آنج�ا را می گیرد و بقیه نیز به او تأس�ی 
می کنند. اما در محله ما هر کدام برای خودشان حرفی برای گفتن دارند، 
از آقای محمودی گرفته که به مدت هشت سال در خارج از کشور بوده ا 
و تجربه هایی اندوخته و در کشورهای خارجی دیده و هدف او این است 
که برای محله خود نیز کارآمد باشد. بنده حقیر نیز به مدت 30 سال در 
س�تاد، در خدمت نیروهای مس�لح بوده ام و حرفی برای گفتن داشته 
ام، در محله زندگی ک�رده، از صفر تا صد در آن حضور داش�ته ام و تمام 

صحبت های که می کنند، مورد تایید ما است.
شورای شهری ها نخواستند و نکردند!

وی سپس به طرح مش�کلات محله پرداخت و افزود:  از جمله مشکلات 
ما، همین مس�ائل مربوط به بازار می�وه و تره بار، کارخان�ه کفش ملی و 
بیمارستان شهید شریعت رضوی است، سال های زیادی است که آن ها 
را رصد کردیم، متاس�فانه ش�هرداری آن طور که خودشان هم گفتند، 
حتی 50 � 50 هم نگفته  است )منظور برای خرید است(. ما به مقام های 
خیلی بالاتر نیز مراجعه کردیم، اما هیچ ک�دام اقدامی انجام نداده اند و 
فقط برای مردم یک امیدواری باقی مانده اس�ت! مشکل بعدی ما پروژه 
میدان فتح اس�ت. می�دان فتح یک کوریدور بین المللی ش�ده اس�ت 
برای مردم ما. در ح�ال حاضر ترافیک خیلی س�نگینی در میدان فتح 
داریم که از آقایان شورای ش�هری هم هیچ کاری صورت نگرفته است 
و نتوانستند انجام دهند! نخواستند و نکردند. خواهش ما این است که 
باید فراجناحی تر از این، در حد وزیر و وکی�ل و غیره، پیش بروند تا این 
اتفاقاتی که می افتد، زیرگذرهای که انجام می شود، مردم به خانه های 

خود برگردند.
شهردار تهران می گوید به ما ارتباطی ندارد!

این شورایار ادامه داد:  دومین مسئله این اس�ت که برخی از آقایان نیز 
به ما خ�ورده می گیرند که به م�ا ارتباطی ندارد! وقتی ش�هردار تهران 
می گوید که من نمی توانم وارد ش�وم، به ما چه ارتباطی دارد! اما ما باید 
حرف خ�ود را بزنیم. حرف ما این اس�ت که ف�رودگاه مهرآباد الان یک 
معضل شده اس�ت برای مردم محله ما. چه از نظر س�روصدا و چه از نظر 
ترافیک و چه از نظر آلایندگی هوا و صوتی! این مورد در حدی است که 
حداقل می توانند از پروازهای ش�ب ممانعت کنند ک�ه مردم این ناحیه 
و این مناطق و حتی مناطق همج�وار بتوانند از آرامش نس�بی که حق 

مسلم آن ها است، برخوردار باشند. 
اگوی فاضلاب

وی افزود:  سومین مسئله مسئله اگوی فاضلاب است، قریب به 50 سال 
است که می خواهد این اتفاق بیفتد و الان وضعیت ما هنوز بحرانی است! 
در حال حاضر بیش�تر کوچه های ما، فاضلاب ه�ا و جدول های ما، بافت 
فرسوده و بافت س�الم، بافت فعال و غیرفعال، بافت ناپایدار دارند. این 
موارد همه نش�أت می گیرند از بی برنامگی که وجود دارد و این کوچه ها 
به صورت منظم و اساس�ی کار نشده اس�ت! هر روز که یک جا را درست 

می کنند، جای دیگر آن باز خراب است! 
دبیر سابق ش�ورایاری محله »مهرآباد جنوبی«   در پایان سخنان خود 
آم�ار جمعیتی محل�ه مهرآب�اد ، تاریخچه ش�کل گیری و تقس�یمات 

جغرافیایی محله های واقع در این منطقه را بازگو کرد. 
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رحمت الله راج�ی عضو ش��ورایاری محل��ه »مهرآباد 
جنوبی«  که سابقه چند دوره عضویت در شورایاری را در 
کارنامه خود دارد، سخنران بعدی این نشست بود. وی در 
ابتدا به تشریح جایگاه شورایاران در بین مردم پرداخت و 
افزود: ما چند سالی است که نس��بت به عنوان شواریاری 
چالش داریم. می خواهم خواهش کنم که مجلس شورای 
اسلامی ش��ورای محله را جایگزین ش��ورایاری کند که 
عنوان و وزن آن بهتر ش��ود تا بتوانی��م کارهای جانبی را 
انجام دهیم. ش��ورایاری که در حال حاضر ما هستیم در 
ابتدای تاس��یس آن، قوانین آن به این صورت بود که کار 

را به مردم بس��پاریم. از همین جا شورایاری نشأت گرفته 
اس��ت. در حقیقت همین هم ش��د، منته��ی من عرض 
می کنم که کدام قسمت آن اشکال داشت و کدام قسمت 
آن اش��کالی ندارد! همچنین در کدام قس��مت پیشرفت 
خوبی داشته اس��ت. کار را به مردم س��پردند، بسیار کار 
زیبایی است. ولی با چه امکاناتی و با چه ضریب اطمینانی 
و با چه پشتیبانی!؟ در دوره اول نه، ولی دوره دوم و سوم، 
الحق والانصاف شورایاری ها به شدت مورد حمایت قرار 
می گرفتند.اگر بخواهیم آمار هم بگیریم در شورایاری ها 
به خاط��ر حمایت آن کس��انی که در رأس هس��تند، که 

متاس��فانه قابل مقایس��ه با امروزی که ما با شما در حال 
صحبت هستیم، نیس��ت! به خاطر همین هم کمبودها 

دارند خود را نشان می دهند! 
حمایت قالیباف از شورایاری

وی ادامه داد: من جن��اب آقای دکتر قالیب��اف را یک فرد 
توانمند می شناس��م و از نزدیک هم می شناسم. عملکرد 
ایش��ان در تهران بزرگ نش��ان دهنده ماهیت خود آقای 
دکتر هس��ت. دکتر قالیباف به ش��دت حمای��ت می کرد 
و ش��ورایاری ها هم ب��ا انگیزه جل��و می رفتن��د و کارها را 
انجام می دادند. یک یا دو و یا بیش از دو س��ال است که آن 
حمایت ها کمرنگ ش��د. من می خواهم از دکتر قالیباف 
خواهش کنم که حالا درس��ت اس��ت که بحث انتخابات 
است و ریاست جمهوری، بنده به شدت این مورد را تبلیغ 
می کنم که به یک فرد کارآمدی مانن��د قالیباف در تهران 
و ایران نیاز داریم! به همین علت اس��ت که شورایارها توقع 

دارند بیاید آن چراغ سبز را برای محله ها نشان دهد. 
توقع بیش از این است!

این شورایار در بخش دیگری از سخنان خود گفت: این که 
بگوییم کار انجام نشده، جفا کرده ایم. با آمدن شورایاری ها 
در محله ها انصافا خیلی از کارها انجام ش��د. ح��الا آمار را 
عزیزان دادند، ما اگر بخواهیم همین آمار را به ریز درآوریم، 
خیلی بیشتر از این ها است. منتهی توقع بیش از این است. 
چرا؟ چون این عزیزان توان آن را دارن��د و توانمندی آن را 
دارند و اگر از انها حمایت شود، مطمئن باشید که وضعیت 
خیلی بهتر از آن  خواهد ش��د که من و ش��ما داریم تصور 

می کنیم. 
کندی پروژه فتح به علت کمبود بودجه

وی سپس به پروژه عمرانی میدان فتح اشاره کرد و افزود:  
همین میدان فتحی که ش��ما دارید ملاحظه می کنید و 
س��رای محله ما نیز در جنب همین میدان ق��رار گرفته 
است. یک طرح بس��یار بزرگ و یک پروژه بسیار زیبایی 
اس��ت که بزرگراه یادگار حضرت امام)ره( به میدان فتح 
باید وصل ش��ود. الان یک چیزی در حدود دو سال که به 

نظر می رس��د، این پروژه، نه اینکه تعطیل ش��ده باشد، 
به علت اینک��ه ظاهرا بررس��ی اولیه که ما انج��ام دادیم، 
می گویند به خاطر بودجه است که ما نمی توانیم سرعت 
کارمان را زیاد کنیم! آقای قالیباف هم اعلام کردند که تا 
پایان سال ۹5 باید اینجا به اتمام برسد، من می خواهم از 
آقای دکتر قالیباف درخواس��ت کنم،  هر چه توان دارید 
بگذارید روی بزرگراه ی��ادگار امام)ره(  و می��دان فتح را 
سریع تر به اتمام برس��انید که اینجا دارد معضل می شود 
با توجه به زمان زیادی که طول کش��ید! با توجه به اینکه 
انتظار و شناخت بیشتری از شما داریم، حتما این کار را به 

مقصد خواهید رساند.
معضل کفش ملی و بیمارستان!

این ش��ورایار در ادامه به طرح مشکلات محله پرداخت و 
گفت:  یکی از مش��کلات ما کفش ملی است! کفش ملی 
محصور ش��ده و نه می گذارند وارد شویم و نه می آیند کار 
انجام دهن��د! اکنون، آنجا را به عنوان ی��ک مخروبه برای 
ما جا گذاش��ته اند. ای��ن م��ورد را بارها اش��اره کرده ایم، 
درخواست کرده ایم، خود شهرداری  هم در حال کار روی 
آن است. منتهی هنوز به نتیجه ای نرسیده است. مشکل 
بعدی که به آن اش��اره شد بیمارستان ش��هید شریعت 
رضوی است. دوستان عضو شورای شهر که از مردم رأی 
گرفتند، بیایند و مقداری دقت نظر داش��ته باش��ند، اگر 
آنجا را به عنوان یک بیمارس��تان تایید کردند، ما دست 

آنها را هم خواهیم بوسید.
وی اف��زود:  م��ردم از س��اعت چه��ار، پنج صب��ح آنجا 
رختخواب گذاشته  و صف کشیده اند، آیا شما این موارد را 
می پذیرید، ما  لبیک می گوییم، اگر شما به عنوان شورای 
ش��هر پذیرفتید! خواهش ما این است که چند تا مقاله در 

این مورد بنویسید. 
این ش��ورایار در بخش پایانی سخنان خود ضمن تمجید 
از عملکرد ش��هردار منطقه ۹، خواس��تار توجه بیش��تر 
مس��ئولین ش��هری در امر تخصی��ص بودجه ب��ه محله 

مهرآباد جنوبی شد.

درخواست از قالیباف
برای اتمام پروژه میـدان »فتـح«

مهم ترین معضلات  محله »مهرآباد جنوبی«

جمال کارخانه ای سرپرس��ت شورایاری محله 
»مهرآب��اد جنوبی«  ش��رکت کنن��ده بعدی این 
نشس��ت بود که به طرح دیدگاه ها و نقطه نظرات 
خود پرداخت. وی س��خنان خ��ود را اینگونه آغاز 
کرد: چند تا موضوع اس��ت که باید خدمت ش��ما 
بگویم. یکی اینکه، چون اداره ه��ا و مراکز دولتی 
ش��ورایاری را قانون��ی نمی دانند، خیل��ی به آن 
اهمیت نمی دهند! چه در نامه نگاری هایمان حتی 
در شهرداری هم بیش��ترین مشکلاتمان همین 
اس��ت. ما را قانونی نمی دانند و ما این درخواست 
را داریم از مجلس ش��وررای اس��لامی که قانونی 
بگذارند و ش��ورایاری ها قانونی ش��وند تا بتوانند 
مکاتبه داشته باشند و برای مکاتباتشان اهمیت 

قائل شوند.
وی سپس به مش��کلات ناش��ی از پرواز هواپیما 
ها در ش��ب اش��اره کرد و گف��ت:  همان طور که 
خودتان الان مش��اهده کردید با صدای ناهنجار 
و بلند ش��دن و ف��رود هواپیما متوجه ش��دید که 
چقدر آلودگی صوتی در این محله بیداد می کند! 
یکی از معضلات ف��رودگاه مهرآباد همین س��ر و 
صداهای آن است. شب، نصف شب، وقت بی وقت، 
س��رای محله هم در جایی قرار گرفته اس��ت که 
نزدیک ترین مکان به فرودگاه است! این آلودگی 
صوتی باعث آزار و اذیت مردم محله ما شده است. 
واقعا باید فک��ری به حال آن کنند و س��اعت های 
پرواز طوری باش��د که حداقل در هنگام شب این 
آلودگی صوتی را نداش��ته باشیم. چون در هنگام 

شب سکوت مطلق اس��ت و این صدا بیش از حد 
می شود! در گذش��ته آمدند تاخیری انداختند تا 
12 شب الان 3، ۴، 5 صبح اصلا تفاوتی ندارد، بلند 
ش��دن و فرود آمدن هواپیما باعث شده که مردم 
دچار مشکلات حتی روحی ش��وند، چون از نظر 

آلودگی خیلی آسیب می زند! 
نیمه کاره رها شده است!

این ش��ورایار در ادامه به معض��ل ترافیک میدان 
فتح اش��اره کرد و افزود: مش��کل بع��دی، بحث 
ترافیک این محله اس��ت،  همان طور که دوستان 
فرمودند، میدان فتح همان طور باقی ماند، کاری 
نشده و هر روز هم یک تکه از خیابان آن را جابه جا 
می کنند! م��ردم این محله، حت��ی آن هایی که از 
کرج می آیند، کانال ورودی به شهر تهران همین 
میدان فتح است! ش��ما اگر توجه کنید، در هنگام 
صبح و بعدازظهرها ترافیک بسیار سنگینی داریم. 
خب بالاخره مردم می خواهند به کارشان برسند. 
مردم باید س��اعت  5، 6 صبح از خواب برخیزند تا 
به این ترافی��ک نخورند! این ترافی��ک تا ۹، ۹:30 
صبح همین طور وجود دارد. مساله بعدی، تعریض 
خیابان بزرگراه فتح است و بسیاری از مکان هایی 
که باید خریداری می شد و عقب نشینی می کرد و 
این بزرگراه واقعی و تعریض ش��ود؛ ولی متاسفانه 
نشده است! کار رها ش��ده و شما الان بیایید، نیمه 
کاره رها شده اس��ت! نگاه کنید خیلی از مکان ها 
خریداری نشده است! یکی از آن ها در میدان فتح، 

سنگ بری است که اشاره شد. 
بافت فرسوده

وی س��پس به وج��ود باف��ت فرس��وده در محله 
اش��اره کرد و گفت: معضل بعدی در رابطه با بافت 
فرسوده محله  است، ما در بعضی جاها به محله مان 
متعصب هس��تیم. آمدند در بحث بافت فرسوده، 
یک طرف کوچه را بافت فرس��وده اعلام کردند و 
طرف دیگر بافت فرسوده شناخته نمی شود! مگر 
می ش��ود که در یک محله بافت فرس��وده به این 
صورت باشد که یک طرف کوچه را بافت فرسوده 
اعلام کنند، ی��ک طرف دیگر را ن��ه! این کوچه ها 
همه در یک زمان درست ش��ده است. کوچه بوده 

که در 50 سال پیش درست شده است. 
سرپرست شورایاری محله »مهرآباد جنوبی«  در 
بخش دیگری از سخنان خود به اثرات منفی ناشی 
از بلاتکلیفی ساختمان متروکه کفش ملی اشاره 
کرد و افزود: کفش ملی، محله را بسیار زشت کرده 
است! همچنین محوطه بزرگی از محله را اشغال 
کرده است! اگر در اینجا مجتمع تجاری یا فضای 
سبز ایجاد ش��ود، خیلی کارایی بیش��تری دارد و 

برای مردم محله بسیار خوب است. 

مردم را به دولت بی اعتماد کردند!
وی س��پس به معضل سیس��تم فاض��لاب محله 
اشاره کرد و گفت: یکی دیگر از مشکلات محله که 
مردم را به دولت بی اعتماد کردند با این کارش��ان! 
مساله فاضلاب است. سه س��ال پیش از مردم پول 
گرفتند برای اج��رای فاضلاب ش��هری و گفتند 
و اع��لام کردند که ش��ش م��اه بعد ش��روع به کار 
می کنیم. دو، سه س��ال از این موضوع می گذرد و 
هنوز هیچ کلنگی خورده نشده است! مردم دچار 

مشکل شده اند،  برای حل این مسائل از مسئولان 
می خواهیم که واقعا فکری ب��رای آن ها کنند! اگر 
قولی می دهند به قولش��ان عمل کنن��د، اگر قرار 
باشد،  سه سال دیگر انجام ش��ود، پول فاضلاب را 
از مردم بگیرن��د، خب این مردم حس��اب و کتاب 

می کنند، اعتماد به دولت از بین می رود.
سرانه پایین فضای سبز و ورزشی

جمال کارخان��ه ای در ف��راز دیگری از س��خنان 
خود به دیگر مش��کلات موجود در محله اش��اره 
ک��رد و افزود:  م��ا کوچه ه��ای تن��گ و باریک در 
اینجا داریم، اما متاس��فانه هیچ اقدامی برای این 
موارد انجام نشده است! س��رانه فضای سبز محله 
است که بس��یار کم است. در س��ال ۹3 این محله 
بیست هزار نفر جمعیت داشته اس��ت. اما حالا ما 
نمی گیریم دوبرابر که شود چهل هزارتا؛ اما اکنون 
بیست و هشت هزارتا شده است. با این جمعیت و 
با این ساخت و س��ازهایی که در این محله شده و 
خانه های ۴0، 50 متر بوده اس��ت یا ویلایی بوده، 
6، 7 طبقه س��اخته ش��ده، هر طبقه هم سه واحد 
۴0، 50 متری ش��ده، حس��اب کنید به جمیعت 
محله چند نفر افزوده ش��ده است. اما سرانه فضای 
س��بز هیچ تغییری نکرده اس��ت. این موارد برای 
محله مناسب نیست! فضای ورزش��ی ، سرانه آن 
برای محله واقعا کم است. ش��ما نگاه کنید مکان 
ورزشی زیبای جهانی پور س��اخته شده است  و یا 
مکان ورزشی مهرآباد در خیابان طالقانی.استخر 
هم دارند؛ این نیس��ت ک��ه هم��ه درآمدهای بالا 
داشته باش��ند تا بتوانند از آن اس��تفاده کنند! من 
خود س��راغ دارم خانواده هایی که حتی پایش��ان 
به این مکان ها ورزش��ی نرس��یده، به خاطر اینکه  

گران است. مگر طرف چقدر کار می کند که بیاید 
از این مکان ها استفاده کند با درآمدهای کمی که 
دارند، نمی توانند از این مکان ها اس��تفاده کنند! 
ما کوچه هایی را داریم که اگر بارندگی ش��ود، آب  
گرفتگی دارند، متاسفانه اعلام هم کردیم و کاری 

هم در این رابطه نکردند.
هر چیزی می گوییم به آن عمل نمی کنند!

وی در ادامه به تعامل خوب شورایاران با شهرداری 
اشاره کرد و گفت:  تعامل ش��ورایاری با شهرداری 
خوب اس��ت، ش��ورایار چون دنبال این است که 
کارهای محل��ه را انجام دهد، تعام��ل می کند. اما 
ش��هرداری متاس��فانه! خدای نک��رده نمی گویم 
که کار نک��رده، بلکه آن طور که باید و ش��اید عمل 
نکرده اس��ت! ما هر چیزی می گویی��م به آن عمل 
نمی کنن��د! ،  همان ط��وری که ب��وده و ترتیب اثر 
نمی دهند! یعنی دیگر اهمیتی برای ش��ورایاری 
قائل نیس��تند! این موارد خیلی بد اس��ت برای ما 
که دنبال این هستیم که مش��کلات محله را حل 
کنیم. آن هم با تعامل با شهرداری این کار را انجام 

می دهیم و مشکلات حل می شود.
این شورایار افزود:  از ش��ورای شهر آمدند و بازدید 
هم کردند، با اینک��ه گزارش هایی ب��ه آن ها داده 
شده؛ ولی هیچ ترتیب اثری داده نشد! ما از شهردار 
محترم می خواهیم که به شهردارها توصیه کند؛ با 
شورایارها همراه باشند. شورایار چشم شهرداری 
اس��ت. ش��ورایار همه چیز را از نزدی��ک می بیند 
و لمس می کن��د و این م��وارد را به ش��هرداری و 
به ش��ورای ش��هر انتقال می دهد. اما متاس��فانه 
عکس العملی ک��ه بخواهد در خور محله باش��د، 

دیده نشده است! 
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ش��اهین فرهنگ گفت: طبق تحقیقات دانشگاه اس��تنفورد بیش از 
۹7% مردم جهان در دنیا هدف ندارند و تنها 3% از مردم در دنیا دارای 

هدف هستند.
 این برنامه در سالن موزه ملی ایران با حضور جمعی از دختران جوان 
و فعالین ح��وزه اجتماعی و فرهنگی، محمد ابوی��ی مدیر عامل خانه 
شهریاران جوان و ش��اهین فرهنگ، روانشناس و اس��تاد دانشگاه در 
حالی برگزار ش��د که دختران جوان با شعار تعیین اهداف زندگیشان 
در بلندترین ش��ب س��ال گرد هم آمدند و به بح��ث و گفتمان در این 

حوزه پرداختند.
ش��اهین فرهنگ پیش از س��خنرانی خود از دختران جوان خواست 
که در ابتدای س��خن پنج هدف اصلی خود را به ترتیب اولویت بر روی 
کاغذ های کوچکی که توسط مسوولین س��الن به دختران داده شده 
بنویس��ند و پس از جمع آوری اه��داف دختران ج��وان چند کاغذ را 

انتخاب کرد و اهداف دختران را برای حضار خواند.
وی سپس گفت: متاسفانه هر آنچه شما نوشتید در اصل آرزوی شما 

است و هدف معنایی غیر از آرزو دارد.
فرهنگ در ادامه گفت: هدف خواس��ته ای دقیق و روشن است که به 
محض اعلام کردن آن بارها و بارها در ذهن ش��ما به آن پرداخته می 
ش��ود و اینکه فکر کنید در زندگی به همه خواس��ته هایتان خواهید 

رسید اشتباه بزرگی است.
این روان ش��ناس و استاد دانش��گاه با بیان تعداد بس��یاری حدیث و 
روایت از امامان معصوم در موضوع رس��یدن به اه��داف عالیه وجود 
دارد گف��ت: اهدافت��ان را در زندگی کام��لا دقیق با س��اعت و مکان 
رس��یدن به هدف معین کنید و ب��رای خودتان این مهم را مش��خص 
کنید که چه م��ی خواهید و به کجا خواهید رف��ت و چه زمانی تعیین 

کرده اید تا به خواسته هایتان برسید.
وی در ادامه گفت: اغلب ش��ما می خواهید همه کارهارا در دنیا انجام 
دهید و همه مهارت ها را کس��ب کنید و این در حالی اس��ت که شما 
تنها به کمیت توجه داری��د و نه کیفیت اموری که م��ی توانید در آن 
تخصص داشته باشید و این در حالی است که اغلب انسان های موفق 

از کمترین امکاناتشان بیشترین بهره را برده اند.
فرهنگ با بیان توجه به ش��کرگزاری نعمات الهی و پذیرفتن واقعیت 
های زندگی بیان کرد: در تمام دنیا دو گروه از افراد بیش��ترین اشتباه 
را در زندگی خود مرتکب می شوند و آن دو گروه، گروه هایی هستند 
که دسته اول دنیا پرس��تی را سر مش��ق تمام اهداف خود می دانند و 
جز خود کس��ی را نمی بینند و خیری برای انس��ان ها روی کره زمین 
ندارند و دسته دوم همان کسانی هستند که به شکل مطلق آخرت را 
پذیرفتند و از تمامی امیال دنیوی دست شسته اند و بر روی زمین به 

خود سختی بسیاری داده اند که تنها به اهداف اخروی خود برسند.
وی گفت: این در حالی است که خداوند در آیه 7 سوره حدید به افراد 
بشارت داده تا هم به نیاز های معنوی هم نیاز دنیوی خود توجه کنند 
و در این بین کسانی که در طول مسیر زندگی خود به اهداف دنیوی و 

اخروی خود می رسند و توجه دارند از افراد موفق هستند.
فرهنگ اعلام کرد: طبق تحقیقات دانش��گاه استنفورد بیش از %۹7 
مردم جه��ان در دنیا هدف ندارن��د و تنها 3% از م��ردم در دنیا دارای 
هدف هس��تند که آنان هم م��دام در حال گلایه و ش��کایت از زندگی 
خود هستند و هدف تنها خواس��ته ما از زندگی در یک کلمه است که 
زمان مشخصی برای رسیدن به آن تعیین می کنیم و برای دستیابی 

به آن تلاش زیادی خواهیم داشت.

مهر

تنها ۳درصد مردم دنیا برای
 زندگی خود هدف مشخص دارند

شهرداری تهران نمایشگاه زیورآلات 
برگزار می کند

بی��ش از ۹۷% م��ردم جه��ان در دنیا 
ه��دف ندارند و تنه��ا ۳% از مردم در 

دنیا دارای هدف هستند
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 افس��انه قانع: مهرآباد جنوبی؛ جایی که کودکان از بطن مادران با صدای مهیب غول های آهنی آشنا می شوند و 
وقتی به دنیا می آیند؛ سایه هواپیماها را پشت سر سایه پر مهر پدران و مادران خود می بینند. می بینند غول های 
آهنی چه طور از اوج آسمان به سمت آش��یانه های خود به زمین نزدیک می ش��وند. غرش مهیب این پرنده های 
آهنی آنقدر در گوش آنها می چرخد که بعد از چند سال دیگر این صداها را گویی نمی شوند. گویی دیگر برای گوش 
هایشان دیوار صوتی ای باقی نمانده تا با صدای بلند هواپیماها بش��کند و فرو بریزد. اما ترس از سقوط پرنده های 
آهنی چیزی نیست که عادی شود. چندسال پیش بود که  خبر س��قوط هواپیماها در  محدوده مسکونی منطقه 21 و 
یا 15 سال پیش خبر س��قوط هواپیمای خبرنگارها روی خانه های محدوده پادگان قلعه مرغی کابوسی است برای 
شب های کودکانی در محله مهرآباد جنوبی زندگی می کنند.  شاید باورتان نشود اما مشکل شنوایی، آسم و تنگی 
نفس و بیماری های قلبی در میان ساکنان محله مهرآباد جنوبی یادگاری همین همزیستی مسالمت آمیز مردم 

با فرودگاه مهرآباد جنوبی است.

» دیگر برایمان عادی ش��ده اس��ت... فقط س��ایه 
هواپیماها را می بینیم... صدایش��ان را دیگر نمی 
شنویم...« از میدان فتح وارد محله مهرآباد جنوبی 
که می شویم؛ در میان ترافیک این میدان که امان 
مردم را بردیده اس��ت؛ صدای غرش هواپیماهایی 
که به مقصد خود نزدیک می شوند؛ واقعا غیر قابل 
تحمل اس��ت. هر 15 یا 20 دقیقه یک بار از س��ی 
متری جی گرفته تا محله مهرآباد جنوبی با صدای 
مهیبی به لرزه می افتد. اگر تازه وارد باشی با شیدن 
این صدا حتما سر به س��وی آسمان بلند می کنید 
و اگر تحمل شنیدن آن را نداشته باشید دستانتان 
ناخودآگاه به س��مت گوش هایتان می رود. مردم 
محله مهرآباد جنوبی با این صدا ع��ادت کرده اند. 
دیگر برای آنها نگاه کردن به آس��مانی که س��ایه 
سهمگین غول های آهنین برای لحظه ای که شده 
س��یاهش می کند؛ جذبه ای ندارد.»... اوایل که به 
این محله آماده بودیم؛ صدای فرود هواپیماها واقعا 
ترسناک بود... ش��ب های از خواب می پریدیم و از 
ترس اینکه شیشه های خانه روی سر و صورتمان 
خرد نشود؛ یک گوشه اتاق جمع می شدیم... این 
ترس را در زمان جنگ هم حس ک��رده بودم.... آن 
زمان 15 سال بیشتر نداش��تم  و با شنیدن صدای 
نزدیک شدن جنگنده های عراقی، پدرم خواهر و 
برادرهایمان راجمع می کرد زیر راه پله... به ما می 
گفت دست هایتان را روی سرتان بگذارید و زیر راه 
پله بنشینید. لحظات س��خت و دلهره آوری بود... 
اصلا فکر نمی کردم زمان که ازدواج کنم و تشکیل 
خانواده بدهم؛ دوباره این ترس را تجربه کنم... تازه 
به این محله آمده بودیم و ش��نیدن صدای غرش 
هواپیما آن هم نیمه ش��ب من را برد به سال های 
جنگ و ترس از بمب باران...« ۴5 سال بیشتر ندارد 
اما خوب دلهره های سال های جنگ را به یاد دارد. 
زمانی که ازدواج کرد؛ تنها می توانس��ت در محله 
مهرآباد جنوبی ساکن شود. اما هیچ وقت فکر نمی 

کرد که دوباره س��ایه غول های آهنی را بالای سر 
خود باید تحمل کند:»... یک ماه اول از شنیدن گاه و 
بی گاه صدای هواپیماها شوکه بودم... من که صبح 
ها سر کار می رفتم و شب ها خانه بودم... اما صدای 
فرود هواپیماها آنقدر ش��دید بودکه نمی توانستم 
بخواب��م... تصمیم گرفت��م از این محل��ه برو جای 
دیگر... اما پول پیش بیشتری نداشتم و مجبور شدم 
بمانم... یک سال اول ترس از این صداها برایم عادی 
شد و از زمانی که پروازهای خارجی به فرودگاه امام 
خمینی)ره( منتقل ش��د؛ تعداد پروازهای شبانه 
کم شد.... البته مردم هم نسبت به پروازهای شبانه 
هواپیماها شکایت داشتند و مدیران فرودگاه قول 
دادند تا پروازهای شب را کنسل کنند... این قول ها 
و وعده ها فقط چند ماه بود و بعد دوباره پروازهای 

شبانه داخلی خواب راحت را از چشمانمان برد...«
به سراغ مس��ن ترهای محله که می رویم و درباره 
صدای هواپیماها و همزیس��تی در کن��ار فرودگاه 
مهرآب��اد که می پرس��یم؛ می گوین��د:»... صداها 
برایمان عادی ش��ده اس��ت... دیگر صدای مهیب 
هواپیماها را نمی ش��نویم... ف��رودگاه که از تهران 
خارج که نمی شود... بهتره مشکلات دیگر ما را  رفع 

کنند... رفتن مهرآباد از این محله پیش کش ما...«
وقت اذان  است که وارد مس��جد محله می شویم. 
یک به یاد مس��ن ترها وارد مس��جد می شوند. هر 
لحظه که به زمان اذان که نزدیک می شویم؛ تعداد 
بیشتری از اهالی وارد مس��جد می شوند:»... یکی 
از مشکلات ما وجود فروش��ندگان مواد مخدر در 
محله هست... معتادهای محل هم از اهالی همینجا 
هستند... اما بیشتر ما نگران فروشنده ها هستیم... 
اگر فروش��نده های مواد اینجا بیشتر شوند تعداد 
بیش��تری معتاد به محله می آین��د... نگران جوان 
های محله هستیم...« صدای اذان کل مسجد را پر 
می کند و پیرمرد روی صندل��ی ای که می خواهد 
نمازش را بخواند می نش��یند و کلم��ه الله اکبر بر 

زنانش جاری می شود...
»... تا به حال نشده از صدای هواپیماها شیشه های 
خانه مان بشکند... اما دیگر به این صدا عادت کرده 
ایم... پسرم تازه بچه دار ش��ده است... طبقه پایین 
خانه ما می نش��ینند... اما صدای پرواز هواپیماها 
خواب نوه ام را برهم زده است و دائم ناآرام است...« 
یک به یک اهالی مسن تر به ما نزدیک می شوند تا 
درباره مشکلات محله ای که سال های جوانیشان 
را به روزگار پیری رس��انده اند؛ صحبت کنند.»... 
داخل محل نانوایی نداریم... میوه و تره بار نداریم... 
تازگی ها یک س��وپرمارکت داخل محله باز شده 
اس��ت... الان مجبوریم ب��رای خرید ب��ه خیابان 
شمشیری برویم... اما برای ما سخت است که این 
همه راه برویم تا مثلا یک نان بخریم و یا خریدهای 
روزانه خانه را انجام بدهیم... قبلا دو تا نانوایی داخل 
محله بود و تعداد مغازه ها بیشتر بود اما شهرداری 

آمد و تمام این مغازه ها را بست...«
»... محله مهرآباد جنوبی فاضلاب ندارد و فاضلاب 
خانه ه��ا وارد جوی های محله می ش��ود... همین 
اتفاق برای ما ناخوشایند است... یک سال پیش کل 
هزینه شبکه فاضلاب را پرداخت کرده ایم  اما هنوز 
اینجا لوله های فاضلاب را نکشیده اند... این مساله 

برای ما خیلی سخت شده است...« 
مرد جوانی که تازه وارد مس��جد ش��ده از ترافیک 
سنگین میدان فتح گلایه دارد... ترافیکی که باعث 
می شود او ساعت 5:30 دقیقه صبح برای رفتن به 
محل کارش برون بیاید تا ب��ه این ترافیک برخورد 
نکند:»... قرار بود پادگان جی توس��ط ش��هرداری 
خریداری شود و بزرگراه یادگار امام تا میدان فتح 
برسد... اما هنوز این کار را نکرده اند و ترافیک گاهی 
تا داخل محله پس می زند... پنج شنبه ها از ساعت 
5 بعدازظهردیگر نمی توان از محله خارج شد... به 
هرحال همجواری محله با فرودگاه مهرآباد باعث 

شده تا تحت تاثیر ترافیک این پایانه قرار بگیرد... «

      50 سال پیش امکانات محله بیشتر بود    
خانه ای نیم��ه کاره ب��ا درهای آهنی س��بز رنگ 
تنها مرکز ف��روش میوه محله اس��ت. اهالی محله 
می گویند با همین فروش��ندگی ک��ه صاحب این 
خانه انج��ام می ده��د؛ نیازهای روزانه ش��ان را بر 
طرف م��ی کنند.»... 50 س��ال پیش اینجا ش��اید 
100 خان��وار بیش��تر زندگی نمی ک��رد اما همان 
زمان محله س��ه نانوای��ی وجود داش��ت... الان که 
10 هزارخانواردراین محله زندگی می کنند؛  یک 
مغازه وجود ندارد... چند سال پیش شهردار سابق 
منطقه ۹ آم��د داخل محله برای بازدی��د... در بین 
مردم اعلام کرد هرخانه ای که حیاط داشته باشد؛ 
بعداز ساخت مجوز ساخت مغازه و تجاری هم می 
دهیم... یک س��ال کفش های آهنی به پام کردم تا 
بروم مجوزی که آقای شهردار در محله به آن اشاره 
کرد را بگیرم... برای درخواستم از داخل شهرداری 
ش��اید 1000 تا امضا گرفتم... وقتی درخواستم به 
زیر دست شهردار رس��ید گفت ما چنین مجوزی 
را نمی دهیم... گفتم ش��ما داخ��ل محله این وعده 
رادادید؟!.... گفت جلوی م��ردم یک حرفی زدم اما 
این مجوز برخلاف قوانین هس��ت... می خواس��تم 
ملک��م را به ی��ک س��وپرمارکت ب��زرگ محله ای 
تبدیل کنم تا مردم محل��ه هرچیزی که نیاز دارند؛ 
از همین مغازه تهیه کنن��د... امامجوز ندادند و الان 
مردم مجبورند تا خیابان شمش��یری بروند... آخه 
الان خیابان شمشیری ش��انزالیزه مهرآباد جنوبی 

است...«
استرس  بلای جان  اهالی مهرآباد جنوبی

 ابتدای امسال بود که اعضای ش��ورای شهر تهران 
تصمیم گرفتند تا بحث خ��روج فرودگاه مهرآباد را 
از داخل شهر تهران پیگیری کنند.حتی وزیر راه و 
شهرسازی را هم به  یکی از جلسه های شورا دعوت 
کردند. اما بعد از پیگیری های بسیار هم مردم و هم 
مدیریت شهری به در بسته خوردند چرا که دولت 

مدیر ستاد توانمندسازی زنان سرپرست خانوار تحت پوشش شهرداری 
تهران گفت: نمایش��گاه تولیدات ملی در زمینه زیورآلات را سال آینده 
برگزار می کنیم. فهیمه فیروزفر با ایس��نا اظهارکرد: س��عی می کنیم 
نمایشگاه تولیدات ملی در زمینه زیورآلات را اواخر بهار یا اوایل تابستان 
سال ۹6 برپا کنیم. وی با اش��اره به ضرورت شبکه سازی برای برگزاری 
نمایشگاه زیورآلات گفت: لازم اس��ت میان مراکز مهارت آفرینی کوثر 
س��تاد توانمندس��ازی و تولیدکنندگان زیورآلات شبکه سازی کنیم  
تا امکان برگزاری نمایش��گاه فراهم ش��ود. در این جهت جلساتی با این 

تولیدکنندگان برگزار خواهیم کرد.
ستاد توانمندس��ازی زنان سرپرس��ت خانوار تحت پوشش شهرداری 
تهران از سال گذشته با راه اندازی مرکز آموزشی و ساخت زیورآلات در 
منطقه 3و 12 به صورت جدی تر شبکه سازی در این حوزه را دنبال کرده 

است.
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 در پی اعتراض برخی مالکان کتابفروش��ی های راس��ته انقلاب 
مبنی بر عدم دسترس��ی عابرین پیاده به کتابفروش��ی ها، پلیس 
راهنمایی و رانندگی تهران برای حل این مش��کل قول مس��اعد 
داد.  از هفته قبل و با آغاز س��اماندهی تردد خودروها و همچنین 
اتوبوس های بی آر تی در محدوده میدان انقلاب و نصب نرده های 
ممتد از ضلع جنوب ش��رقی میدان انقلاب به سمت ایستگاه بی 
آر تی در این محدوده دسترسی مردم به کتابفروشی های راسته 
خیابان انقلاب ت��ا ابتدای خیابان منیری جاوید با مش��کل روبرو 

شده است.
بر اس��اس این گزارش در راس��تای مدیری��ت ترافیکی محدوده 
میدان انقلاب، از چن��دی قبل نرده های فل��زی در این محدوده 
نصب و همچنین خ��ط عبور عاب��ر پیاده از ضلع جنوب ش��رقی 
میدان انقلاب به روبرو )شمال ش��رقی( پاک شده که این مسئله 
موجب مسدود شدن مسیر دسترسی عابرین به کتابفروشی های 

این محدوده شده است.
متعاقب این عملی��ات اجرایی که صبح امروز ه��م در حال انجام 
بود، کتابفروشان واقع در این محدوده در اقدامی اعتراضی اقدام 
به بستن کتابفروش��ی های خود کردند و خواس��تار رفع مشکل 

دسترسی عابرین پیاده به واحدهای صنفی خود شدند.
حوالی ساعت 10 صبح امروز و با حضور س��ردار مهماندار رئیس 
پلیس راهنمایی و رانندگ��ی و همچنین مس��ئولان مربوطه در 
ش��هرداری منطقه و نیز محمود آموزگار رئیس اتحادیه ناشران و 
کتابفروشان تهران، با مذاکره ای که میان آنها صورت گرفت قول 
مس��اعد از جانب پلیس راهنمایی و رانندگی تهران برای حل این 
مشکل به صنف کتابفروش داده و مقرر شد نصب نرده های فلزی 
ساخته شده و نیز س��اخت و س��از در این عملیات مربوطه، فعلا 
متوقف شود و مراتب برای حل قطعی و نهایی مشکل در جلسات 

بعدی صورت گیرد.
در پی قول مس��اعد پلی��س راهنمایی و رانندگی، کتابفروش��ان 
واقع در این مح��دوده هم به تجمع اعتراضی خ��ود پایان دادند و 

کتابفروشی های خود را مجددا باز کردند.
محمود آموزگار رئیس اتحادیه ناش��ران و کتابفروشان تهران هم 
در این رابطه به خبرنگار مهر گفت: پلی��س راهنمایی و رانندگی 
تهران به دلیل س��اماندهی وضعیت میدان انقلاب و روانس��ازی 
ترافی��ک خودروه��ا و اتوبوس ها در ای��ن مح��دوده، در اقدام به 
مسدود کردن مسیر دسترسی عابرین به پیاده راه خیابان انقلاب 
از محدوده ضلع جنوبش��رق می��دان انقلاب تا خیاب��ان منیری 
جاوید کرده اند. این تصمیم البته در راس��تای روانسازی ترافیک 
صورت گرفته ک��ه از این حیث، کاملًا تصمیم درس��تی اس��ت و 
نیازمند تش��کر اما از جهت اینکه توجهی به دسترس��ی مردم به 

کتابفروشی های واقع در این راسته نشده است، ایرادهایی دارد.
وی افزود: هم��کاران کتابفروش ما که در این مح��دوده فعالیت 
می کنند، با مش��کل جدی در اجرای این طرح رو به رو شده اند و 
با نرده گذاری و بسته شدن راه های دسترس��ی، مراجعه مردم به 
این کتابفروش��ی ها به ش��دت کاهش پیدا کرده است. این تعداد 
از هم��کاران صنفی م��ا که ح��دود 150 تا 200 واحد را ش��امل 
می شوند، از هفته قبل شروع به نامه نگاری به ما به عنوان اتحادیه 
ناشران و کتابفروشان تهران، آقای صالحی، معاون امور فرهنگی 
وزارت ارش��اد، آقای چمران رئیس شورای ش��هر تهران، پلیس 
راهور و ش��هردار منطقه 6 کردند و یکش��نبه هفته جاری هم در 
جریان برگزاری جایزه جلال آل احمد، مش��کل خ��ود را با آقای 
صالحی در میان گذاشتند که ایشان هم بنده را مسئول پیگیری 

این موضوع کرد.
رئیس اتحادیه ناشران و کتابفروش��ان تهران اضافه کرد:ما ضمن 
اینکه بر لزوم ساماندهی تردد خودروها و عابرین در این محدوده 
توس��ط پلیس راهور تاکید کردیم، اما در عین حال تقاضا کردیم 
که در اجرای این طرح، ملاحظه صنفی و اقتصادی کتابفروش��ان 

را هم بکنند.
آموزگار ادامه داد: در نهایت مقرر ش��د، مس��یر مورد اش��اره که 
مسدود شده بود، فعلًا بازگشایی ش��ود و به حالت سابق برگردد 
اما در راس��تای اجرای این طرح که پلیس راهور برای آن زحمت 
زیادی را متحمل شده است و با توجه به تعامل خوب آقای بابایی 
ش��هردار منطقه 6 و آقای آبادیان ش��هردار منطقه 11 ، مقرر شد 
که ما جلس��ات بعدی را با همدیگر داشته باش��یم و اگر هم لازم 
ش��د برای حل این مس��ئله از آقایان قالیباف و چمران هم کمک 
بگیریم. ما در این خصوص پیش��نهاد دادیم که ساماندهیِ مورد 
نظر پلیس راهور در مورد این محدوده برای بهبود وضعیت تردد 
عابرین، از طریق نصب پل عاب��ر پیاده و یا ایج��اد زیرگذر، انجام 

شود. 

مهر

قول پلیس برای دسترسی آسان
به کتابفروشی های انقلاب

مقرر شد نصب نرده های 
فلزی ساخته شده و نیز 

ساخت و ساز در این عملیات 
مربوطه، فعلا متوقف شود
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صداها برایمان عادی شده 
است... دیگر صدای مهیب 
هواپیماها را نمی شنویم... 

فرودگاه که از تهران 
خارج که نمی شود... بهتره 
مشکلات دیگر ما را  رفع 

کنند... رفتن مهرآباد از این 
محله پیش کش! 

محله مهرآباد جنوبی 
فاضلاب ندارد و فاضلاب 
خانه ها وارد جوی های 

محله می شود... همین اتفاق 
برای ما ناخوشایند است... 
یک سال پیش کل هزینه 
شبکه فاضلاب را پرداخت 
کرده ایم  اما هنوز اینجا لوله 
های فاضلاب را نکشیده 
اند... این مساله برای ما 
خیلی سخت شده است

تصمیمی ب��ه خروج ف��رودگاه قدیمی پایتخت  
ندارد و س��اکنان نزدیک فرودگاه همچنان باید 
به زندگی مس��المت آمی��ز خود ب��ا پرنده های 
آهنین ادام��ه دهن��د. زمانی که جرق��ه خروج 
فرودگاه از تهران روش��ن ش��د؛ م��ردم از ترس 
های خودگفتند. از استرس��ی که سال ها روح و 
روان ش��ان را می خورد؛ ترس افتادن هواپیما بر 
خانه هایشان... س��ال ۹3 بود که یک هواپیمای 
مسافربری در شهرک توحید هواپیمایی سقوط 
کرد و  مسافرانش در شعله های آتش سوختند... 
هنوز شعله های آتش س��قوط هواپیما را به یاد 
دارند... به یاد دارند که چه ترس��ی به دل زن ها و 
بچه ها افتاد و کابوس سقوط هواپیما  خواب را از 

چشمان بچه ها برید.
اهال��ی محله جت��ی س��راغ پزش��کان رفتند و 
تاثیرات همجواریشان با فرودگاه را درقالب یک 
گزارش ارائ��ه دادند. آنها می دانس��تند که تاثیر 
پروازهایی که در ف��رودگاه مهرآب��اد انجام می 
ش��ود؛ بر زنان باردار، هوش کودکان، ش��نوایی 
اهالی تاثیرگذاش��ته و بیماری قلبی و تنفسی را 
درنیم قرن اخیردر میان ساکنان محله مهرآباد و 

سی متری جی بیشتر کرده است. 
به دلیل گسترش ش��هر الان سال هاست که این 
فرودگاه در مرکز تهران واقع است و خط هوایی 
منتهی ب��ه آن از بس��یاری از مناطق پ��ر تراکم 
تهران می گذرد. آلودگی صوتی ناش��ی از فرود 
هواپیماها یکی از مش��کلات اساس��ی مناطقی 
اس��ت که خطوط هوای��ی از آن عب��ور می کند.  
ش��اید به جرات بتوان گفت که ساکنان شهرک 
مس��کونی توحید به خاطر ارتف��اع بلوک های 
مسکونی شان ترس از برخورد با هواپیما را یکبار 
از نزدیک تجربه کردند. البته این ترس را یک بار 
همین اواخر رانندگان بزرگراه کرج که هواپیما 
به یکباره با خودروهای عب��وری برخورد کرد را 
به خوبی از تم��ام وجود حس ک��رده اند. همین 
موضوع باعث شده تا س��اکنان محله و مجتمع 
با هربار نشس��ت و برخاس��ت هواپیما رعشه به 
جانشان بیفتد که مبادا دوباره امثال این حادثه 
رخ دهد. ترس از سقوط هواپیما دلیل محکمی 
است که اهالی برای لزوم انتقال فرودگاه از آن یاد 
می کنند. پس از س��قوط هواپیماهای سی130 
و آنتونوف در س��ال های اخیر بس��یاری از مردم 
و س��اکنان نزدیک ف��رودگاه مهرآباد همیش��ه 
کابوس سقوط هواپیما و برخورد آن با خانه های 

مسکونی را در سر دارند.
تعطیلی پروازها از ساعت24تا5 صبح

 با وجود تمامی تلاش های که مدیریت ش��هری 
به درخواست همسایگان فرودگاه انجام دادند؛ 

دولت تنها  اعلام کرد پروازهای ش��بانه فرودگاه 
مهرآباد متوقف می ش��ود. هرچند اهالی محله 
انتظار بیشتری داش��تند؛ اما همین اقدام دولت 
هم توانست لبخند کمرنگی را برلبانشان جاری 
کند. اما اهالی این محدوده اعتق��اد دارند آنقدر 
پروازهای این فرودگاه زیاد اس��ت ک��ه حتی با 
تعطیلی 5س��اعته پروازها، آلودگی صوتی تاثیر 
زیادی را روی س��لامتی آنها می گذارد.  هنوز در 

منطقه ما جاخوش کرده است.
افت تحصیلی دانش آموزان

ش��اید باورش س��خت باش��د اما باید قبول کرد 
ک��ه برخ��ی از دانش آم��وزان این مح��دوده با 
مش��کل ترس یا کم شنوایی دس��ت به گریبان 
هستند. چراکه روزشان را با صدای گوشخراش 
هواپیماهای آهنی آن ه��م در فاصله ای نزدیک 
از بالای سرش��ان ش��روع کرده و چشمانشان را 
هم با نعره ه��ای برخورد این غول ه��ا در هنگام 
نشس��تن می بندند. دانش آموزان مدارس موقع 
تدریس معلم برای مدت��ی صدایش را نخواهند 
شنید و این باعث افت تحصیلی آنها می شود. به 
همین دلیل اس��ت که اهالی خواهان انتقال آن 
به خارج از شهر هستند چراکه آنها اعتقاد دارند 
یکی از عمده ترین دلایل آن مزاحمت و آلودگی 
صوتی فجیعی است که اهالی محله های اطراف 
فرودگاه با آن مواجهند؛ سر و صدایی که ناشی از 

فرود و پرواز هواپیماهای غول پیکر است. 
یک��ی دیگ��ر از مش��کلاتی ک��ه مهرآب��اد را به 
فرودگاه��ی فاقد امکان��ات و شکس��ت خورده 
تبدی��ل کرده اس��ت، ترافی��ک پروازی اس��ت 
که در هیچ فرودگاه��ی در ایران وج��ود ندارد. 
سال هاس��ت که ف��رودگاه مهرآباد ب��ا افزایش 
ترافی��ک پروازه��ا روبه روس��ت و ظرفیت این 
فرودگاه حتی از حد نصاب خ��ود هم فراتر رفته 
اس��ت. با رس��یدن آمار اعزام و پذیرش مهرآباد، 
ظرفیت این فرودگاه امروز در آس��تانه وضعیت 
قرمز قرار دارد و به نظر می رسد، دیگر جایی هم 
برای هواپیماهای جدید در این فرودگاه نیست. 
کمبود مکان برای پارکینگ هواپیما ها  و ترافیک 
س��حرگاهی و بامدادی ف��رودگاه مهرآباد، خود 
گواهی بر ترافیک فراتر از حد نصاب این فرودگاه 
اس��ت.  در حال حاضر ترافیک  پروازی فرودگاه 
مهرآباد به ویژه در پروازهای بامداد و صبحگاهی 
بس��یار  زیاد اس��ت چراک��ه افزای��ش تقاضای 
سفر های داخلی در پایتخت، مهرآباد را به عنوان 
پر ترددترین فرودگاه کشور مطرح کرده است و 
این فرودگاه امروز دیگر ظرفیتی برای گسترش 

ندارد. در حالی که ناوگان هوایی کش��ور در حال 
پوست اندازی و نوسازی اس��ت و این روزها مدام 
خب��ر انعق��اد پیش قرارداد های مختل��ف برای 
خرید هواپیما ش��نیده می شود، به نظر می رسد 
مهرآباد در سال های آینده و با توسعه و نوسازی 
ناوگان ایرلاین  های داخلی، دیگر ظرفیتی برای 
خدمات دهی به پروازهای جدید نداش��ته باشد. 
قطعاً وجود چنین قطب هواپیمایی ای در کشور 
ضروری اس��ت، اما با افزایش تقاض��ای مردم و 
گسترش پهنه شهرنشینی، مهرآباد میان چند 
محله ته��ران و همچنی��ن تعداد زی��ادی واحد 

مسکونی قرار گرفته است.
آلودگی صوتی روی خط قرمز

در مح��دوده منطقه ۹ آلودگی صوتی ناش��ی از 
پروازها در برخی نقاط بیش��تر از س��ایر محله ها 
احس��اس می ش��ود مانند م��دارس ملاصدرا، 
مطهری، راه تربیت، 15 خرداد، بیمارستان های 
ش��ریعت رضوی و مرک��ز درمانی نظ��ام مافی 
و ش��هید ملکی، همچنین در مرکز بهداش��ت 
غرب تهران و درمانگاه تقی نیا وضعیت آلودگی 
صوتی بحرانی اس��ت.  حدود 2سال قبل بود که 
نتای��ج حاصل از بررس��ی های ش��رکت کنترل 
کیفیت هوای تهران نش��ان داد تمامی نواحی با 
کاربری های متفاوت که در منطقه تهرانس��ر و 
منطقه ۹ واقع شده اند در معرض آلودگی صوتی 
بیش از حد اس��تاندارد قرار دارن��د و در واقع این 
آلودگ��ی در مکان هایی که در نزدیکی مس��یر 
پرواز هواپیماهاست بسیار بیشتر است. آلودگی 
صوتی ناش��ی از فرودگاه در روز ب��رای منطقه ۹ 
بین 55 تا 77 دسی بل اس��ت. به بیان دیگر این 
منطقه حدود 0 تا 22 دس��ی بل از حد استاندارد 
مناطق مس��کونی انحراف دارد و در شب نیز تراز 
صوتی بین ۴5 تا 70 دس��ی بل اس��ت که حدود 
0 تا 25 دسی بل از حد اس��تاندارد انحراف دارد 
و این به آن معنی اس��ت که بیش��تر خیابان ها، 
مکان های مسکونی و تجاری که در مسیر پرواز 
قرار دارند در معرض آلودگی صوتی بیش از حد 
اس��تاندارد هس��تند. به طور مثال در منطقه ۹ 

محدوده بین خیابان های هاشمی تا شمشیری 
میزان آلودگ��ی صوتی بیش از 18 دس��ی بل از 
حداستاندارد انحراف دارد. همچنین بررسی ها 
نش��ان می دهد میزان آلودگی صوت��ی هنگام 
نشس��ت و برخواس��ت هواپیماه��ا در محدوده 
منطقه ۹ بین 100 تا 115 دسی بل و در محدوده 

تهرانسر بین ۹0 تا 110 دسی بل نیز می رسد.
همسایه هایی با بال های آهنین

مدیرکل ف��رودگاه بین المللی مهرآب��اد انتقال 
فرودگاه مهرآباد را نیازمن��د مطالعه همه جانبه 
می دان��د و اعلام ک��رده ان��د؛ انتقال ف��رودگاه 
بین المللی مهرآب��اد نیازمند مطالعه همه جانبه 
در حوزه ه��ای مختل��ف اجتماعی، سیاس��ی و 
گردشگری است. این در حالی است که در سال 
۹3 محمد حقانی، رئیس کمیته محیط زیست 
شورای ش��هر تهران گفته بود فرودگاه مهرآباد 
حتماً باید از ته��ران برود چراکه ای��ن فرودگاه 
کلکسیونی از مش��کلات را در تهران ایجاد کرده 
اس��ت. این در حالی اس��ت پیش از این محمود 
رسولی نژاد، رئیس ش��رکت فرودگاه های کشور 
گفته بود انتق��ال مهرآباد از تهران تا چند س��ال 
آینده ممکن نیس��ت. به گفت��ه وی برنامه های 
بلندمدت و نیز یک برنامه 5 س��اله برای انتقال 
فرودگاه مهرآباد از تهران تدوین ش��ده، اما این 
فرودگاه دست کم تا یک دهه دیگر مهمان تهران 
است؛ مهمانی که اهالی را با مشکلات بیشتری 
مواجه می کند. در شرایط کنونی با توجه به نقطه 
نظرات کارشناس��ان برنامه ریزی ش��هری برای 
ش��هری مانند تهران این امکان وجود ندارد که 

بتواند تا 10 سال دیگر مهرآباد را تحمل کند.
کارشناس��ان س��لامت منطقه اعتق��اد دارند، 
بیش��ترین صدمه همجواری با فرودگاه ها روی 
کودکان و س��المندان منطقه تأثیر دارد. نتایج 
بررس��ی های ش��رکت کنترل کیفی��ت هوای 
ته��ران نش��ان می ده��د تمامی نواح��ی که در 
منطقه تهرانس��ر و منطق��ه ۹ واقع ش��ده اند در 
معرض آلودگ��ی صوتی بیش از حد اس��تاندارد 
قرار دارند. این در حالی است که بیشترین میزان 
آلاینده های ه��وا نیز بین س��اعت 8 صبح تا 10 
شب در فرودگاه و نواحی اطراف منتشر می شود. 
براس��اس مطالعات ش��رکت کنت��رل کیفیت 
ه��وای تهران، نتایج حاصل از بررس��ی انتش��ار 
آلاینده های مختلف از قبیل دی اکس��یدکربن 
 )HC( اکس��یدهای نیتروژن و هیدروکربن ها ،
بیانگر آن اس��ت ک��ه تف��اوت چندان��ی میان 
آلاینده ه��ای تولی��دی در روزه��ای ع��ادی و 
تعطیل وجود ندارد. به ص��ورت میانگین، روزانه 
1500 کیلوگ��رم CO، 1۹0 ت��ا 200 کیلوگرم 

HC، 1700 تا 1800 کیلوگرم اکسید نیتروژن 
و ۴5 کیلوگرم ذرات معلق در این فرودگاه منتشر 
می ش��ود. همچنین از آنجایی که الگوی غالب 
باد در منطقه مهرآب��اد ته��ران در جهت غربی 
اس��ت، باد در این ناحیه از غرب به سمت شرق و 
جنوب ش��رق می وزد و آلاینده های تولیدی در 
این ف��رودگاه را به س��مت مرکز و جنوب ش��هر 

هدایت می کند.
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درست در کنار امامزاده داخل محله کوچه ای قرار دارد که عرض آن یک متر است.:»... 
این کوچه ها از کوچه های معروف آشتی کنان هم باریک تر است... ساکنان این کوچه 
حتی نمی توانند وسایل خانه شان را نو کنند چه برسد به اینکه خانه های خودرا نوسازی 
کنند... قرار بود بسیاری از خانه های این  کوچه های باریک را برای بزرگ کردن صحن 
بقعه خریداری کنند. تعدادی از این خانه ها هم خریداری و تخریب شد... اما این طرح 
هم تا همین جا متوقف شد...خانه ما در حال خراب شدن است... نه  اجازه ساخت و نه 

تخریب به ما می دهند.... می گویند که خانه های این محدوده داخل طرح است

داوود براتی، با بیان اینکه در س��الیان اخیر با افزایش مستمر آلودگی 
هوا در فصل سرما و رشد روز افزون ترافیک در شبکه راه های کلانشهر 
تهران مواجه هس��تیم، گفت: متاسفانه ش��رایط به گونه ایست که نه 
تنها اقدام��ات موثری برای کاه��ش یا کنترل ای��ن دو پدیده صورت 
نمی گیرد  بلکه ش��یوه ها و رویه های رایج حلقه های مرتبط نیز بدون 
در نظر گرفتن استانداردها و ضوابط و مقررات طراحی معابر شهری و 
مدیریت ترافیک، همچنان موجب تشدید خسارات و عوارض این دو 

پدیده به ویژه در فصل سرما شده است.
این کارشناس ارش��د ایمنی و ترافیک درباره فاکتورهائی که باید در 
طراحی معابر شهری و مدیریت ترافیک مورد توجه قرار گیرد، گفت: 
شبکه راه های شهری باید برای دسترس��ی های کوتاه،  پیاده روها  و 
دسترسی بلند س��واره روها و بر اساس اصول مهندس��ی ترافیک و با 
لحاظ عرض و ظرفیت راه، سرعت مجاز خودروها  و ... طراحی شوند و 
با استفاده از سیستم های هوشمند و سایر ابزارهای مدیریت ترافیک 
نیز حرکت روان و ایمن انواع وسایل نقلیه و پیاده روها را تحت کنترل 

مستمر قرار داد.
براتی با تاکید بر اینکه در ش��بکه راه های شهری باید فضاهائی معین 
برای حرکت پیاده در پیوند با سفرهای سواره پیش بینی شود، به ایسنا 
گفت: همچنین جانمائی درس��ت و احداث ایس��تگاه های تاکسی و 
محل توقف سایر وسایل نقلیه عمومی برای سوار و پیاده کردن ایمن 
مسافران به نحوی که موجب ایجاد ترافیک و اختلال در حرکت روان 

وسایل نقلیه نشود باید مورد توجه قرار گیرد.
وی با بیان اینک��ه در تجارب جهانی مقابله با ترافیک در کلانش��هرها 
با افزایش س��هم حمل و نقل عمومی،  کاهش طول سفرها،  جانمائی 
اصولی فضاه��ای خدماتی –  فرهنگی -  آموزش��ی - تجاری و اداری، 
تروی��ج اس��تفاده از دوچرخه و پیش بینی مس��یر مخص��وص عبور 
دوچرخه س��واران  برنامه ریزی ش��ده اس��ت. درباره چرایی ترافیک 
تهران اظهارکرد: برای تشریح این موضوع باید ابتدا پرسیده شود که 
آیا در ش��بکه راه ها و معابر ش��هری تهران تعادل و حرکت روان وجود 
دارد؟ آیا طراحی و مدیریت راه های شهری به گونه ای است که نقش 
موث��ر و لازم را در کاهش خطرات س��یل و زلزله ایفا م��ی کند  و چرا 
با یک بارش نسبتا س��نگین برف و باران  ش��بکه راه های شهری قفل 
و با ترافیک س��نگین مواجه می شود؟ این کارش��ناش ارشد ایمنی و 
ترافیک افزود: سوالات دیگر این است که  آیا شبکه راه های شهری در 
زمینه ایمن بودن راه و کاهش تصادفات و س��وانح حمل و نقل شهری 
؛ کارائی لازم را دارد؟  آیا ش��بکه راه های ش��هری در جهت رسیدن به 
مناس��ب ترین سیس��تم حمل و نقل به گونه ای که حداکثر استفاده 
از منابع موجود به عمل آید کارائی و اثربخش��ی لازم را دارد؟  آیا جنبه 
های زیست محیطی در حمل و نقل ش��هری به ویژه از منظر آلودگی 
هوا و مخاطرات عبور تاسیس��ات زیربنائی شهری از زیر معابر شهری 

مراعات شده است؟
برات��ی اضافه کرد: ش��هروندان تهرانی در س��ال های اخیر  با رش��د و 
افزایش مس��تمر ش��اخصه های معیوب بودن و  ناکارآمدی سیستم 
مدیریت کنترل ترافیک در ش��بکه راه های شهری و راههای شریانی 
و خیابانهای محلی مواجه هس��تند که گره ه��ای ترافیکی به ویژه در  
راه های ش��ریانی ، تقاطع های اصلی و تونل ها وج��ود دارد و در اغلب 
موارد به دلی��ل اینکه حجم ترافیک راه از ظرفیت آن بیش��تر اس��ت 
راه بندان های طولانی ایجاد می ش��ود و  در زم��ان تعمیر و نگهداری 
زیرساخت های حمل و نقل در شبکه راه ها نیز به دلیل کاهش عرض 

راه ها و سایر محدودیت ها ؛ راه بندان های طولانی ایجاد می شود.
وی با بیان اینکه  به دلیل ضعف و نواقص سیس��تم هوش��مند تنظیم 
چراغ های راهنمای��ی و رانندگ��ی،  جریان حرک��ت ترافیک تعادل 
نداشته و چراغ سبز  در چراغ های متوالی در معابر مراعات نمی شود، 

گفت: اصلاح هندسی معابر باید در دستور کار قرار بگیرد.
براتی از ت��ردد خودروهای تک سرنش��ین نی��ز انتقاد ک��رد و افزود:  
مدیریت کنت��رل ترافیک مجموعه ای اس��ت از وس��ایل و تجهیزات 
کنترل ترافیک – ضوابط و مقررات  و ش��یوه های اعمال آنها  توس��ط 
عناصر و حلق��ه های مرتبط که در مجموعه ای هماهنگ و منس��جم 
، جریان حرکت خودروها را کنترل می کن��د. وی ادامه داد: نگاهی به 
اقدامات س��خت افزاری و نرم افزاری که در مجموعه سیستم حمل و 
نقل شهری توسط مدیریت کنترل ترافیک در سالیان گذشته انجام 
پذیرفته بیانگر آن است که رویکرد اصلی در مدیریت کنترل ترافیک 
در تهران، با لحاظ هزینه های ناچیز آن برای دست اندرکاران، اعمال 
محدودیت های تردد از قبیل طرح زوج و فرد است درحالیکه بسیاری 
از مولفه ها و فاکتوره��ای تاثیر گذار از قبیل م��وارد ذیل مغفول واقع 

شده و می شود.
براتی با بیان اینکه وس��ایل حمل و نقل عمومی با اثربخشی و راندمان 
مناس��ب و در تناسب با نیازهای شهر نیس��ت، گفت: توزیع نامناسب 
بازارها و به ویژه ب��ازار بزرگ تهران در محدوده مرکزی ش��هر، مراکز 
خرید واداری ، مراکز فرهنگی و عمومی و ... موجب افزایش طول سفر 

ها و تاثیر نامطلوب بر جریان حرکت خودروها شده است.

ایسنا

راهکارهایی برای ترافیک تهران

شبکه راه های شهری باید 
برای دسترسی های کوتاه،  
پیاده روها  و دسترسی بلند 

سواره روها طراحی شوند

از س��ی متری جی وارد خیابان امام��زاده عبدالله که 
می ش��ویم؛ بافت فرس��وده و زمین هایی ک��ه قبلا به 
تملک شهرداری منطقه در آمده  و تخریب شده است؛ 
چهره این محله را خس��ته تر از  قدم��ت تاریخی آن به 
تازه واردان نش��ان می دهد.  آنطورکه اهالی محله می 
گویند؛ علت نام گذاری این محله وجود آستان متبرک 
امامزاده عبدالله و امامزاده زید با بیش از 1000 س��ال 
قدمت اس��ت. این دو امام��زاده از فرزن��دان حضرت 
ابوالفضل العباس )ع( هستند که بعداز واقعه عاشورا  و 
به شهادت رسیدن پدر بزرگوارش��ان به همراه مادر و 
مادر بزرگ خود به ایران آمده و ابت��دا در ری و طالقان  
ساکن ش��دند و بعد نیز به قلعه جی آمدند و در همانجا 
نیز به شهادت می رسند. یکی دیگر از  المان های محله 
امامزاده عب��دالله همجواری اش با »پ��ادگان تاریخی 
جی« اس��ت که در حوادث قب��ل از انقلاب جمهوری 
اس��لامی ایران در س��ال 57 نقش مهمی داشته اند و 

مردم از آن به عنوان سنگر دفاعی استفاده می کردند. 
اما این روزها برداش��ته ش��دن دیوارهای پادگان جی 
و  امت��داد بزرگراه یادگار ام��ام تا میدان فت��ح  یکی از 
آرزوهایی است که س��اکنان بس��یاری از محله های 
همجوار آن دارند. خیابان امامزاده عبدالله به مانند یک 
مرز بین دو منطق��ه ۹ و 10 عمل می کند. خیابانی که 
ترافیک آن هیچ  وقت به وضعیت آرامش نمی رسد:»... 
خودروهایی که از بزرگراه یادگار امام به س��مت س��ه 
راه آذری در حرکت هس��تند؛ وارد خیابان 35 متری 
امامزاده عبدالله می شوند و این معبر قدیمی گنجایش 
این همه خودرو را ندارد... ترافیک در برخی روزها آقدر 
در این معبر زیاد اس��ت که زندگی ما را هم مختل می 

کند... دیگر نمی توانیم از خانه هایمان خارج شویم...«
به رغم آنکه قرار بود بزرگ��راه یادگار امام ترافیک غرب 
و جنوب غربی ته��ران را روان کند؛ ام��ا به دلیل وجود 
پادگان جی این طرح هن��وز در انتظار تکمیل فازهای 
بعدی خود اس��ت. از س��وی دیگر قرار بود تا با تعریض 
خیابان امامزاده عبدالله مش��کل دسترس��ی محلی 

خودروها عبوری تا سه راه آذری حل شود که هنوز این 
اتفاق نیز نیفتاده است:»...زمانی که بزرگراه یادگار امام 
به بهره برداری رس��ید؛ قرار بود تا شهرداری منطقه با 
تملک املاکی که بر خیابان امامزاده عبدالله قرار دارد؛ 
اقدام به تعریض ای��ن معبر محلی کند... از س��ال ۹1 
ش��هرداری اقدام به خرید برخی از املاک کرد و حتی 
آنقدر در اجرای طرح ه��ای خود مصمم بودکه املاک 
معارض خریداری شده را نیز تخریب کرد اما این طرح 
متوقف شد... دلیل این توقف را هم شهردار منطقه نبود 
بودجه برای تملک بقیه املاک می داند... اما به نظر می 
رسد با توجه به اینکه املاک تجاری بر خیابان بیشتر 
بود، به همین دلیل بودجه زیادی لازم دارد و  این پروزه 

هم متوقف شده است...«
 م��ردم از بلاتکلیفی ای که به خاطر  توق��ف این پروژه 
دارند؛ ناراحت هس��تند و توق��ع دارند تا ش��هرداری 
تکلیف طرح تعریض خیابان امامزاده عبدالله را روشن 
کند:».... به خاطر این طرح ش��هرداری اجازه ساخت 
و ساز به ما نمی دهد. بس��یاری از این خانه ها از شدت 
فرس��ودگی در حال خراب ش��دن اس��ت... از طرفی 
ش��هرداری هم تکلیف خرید این املاک را مش��خص 
نمی کند و در برزخ بدی گیر افتاده ایم... به هر حال این 
خیابان باید تعریض شود و تکلیف ما هم باید مشخص 

شود...«
میوه فروشان دستفروش توزیع کننده مواد مخدر

توزیع مواد مخ��در و معتادانی که ازس��ه راه آذری به 
سمت خیابان امامزاده عبدالله و خرابه های این محله 
می آیند؛ یکی دیگر از مشکلاتی است که اهالی محله 
به آن اشاره می کنند:»... دراین محله  وانت های میوه 
فروشی و دستفروش��ی هایی که اقدام به فروش میوه 
می کنند؛ خودشان توزیع کننده مواد مخدر هستند... 
ش��هرداری هم به این وانتی ها کاری ندارد... معتادان 
هم خیلی راحت در محله رفت و آم��د می کنند.. این 
محله کارتنخواب هم دارد... کارتنخواب ها ومعتادان  
از س��ه راه آذری و  پارک این محله به س��مت امامزاده 

1000 سال از قدمت امامزاده عبدالله می گذرد و  گویی مش��کلات محله ای که مقبره فرزند حضرت ابوالفضل)ع(؛  
علمدار کربلا را در خودجای داده اس��ت؛ قرار نیس��ت به این زودی ها حل شود. ش��اکله این محله را مقبره امامزاده 
عبدالله تشکیل می دهد و خیابانی که به همین نام شناخته می ش��ود. خیابانی که ترافیک آن زندگی اهالی محله را 
مختل کرده است. اما درپشت بقعه متبرک امازاده عبدالله س��بک زندگی به گونه ای دیگر رقم خورده است. کوچه 
های یک متری  که حتی فضایی برای عبور ش��هروندان را با مشکل روبه رو کرده اس��ت. خانه های فرسوده و مالکانی 
که توان اقتصادی ضعیف شان امکان ساخت و احیای املاک فرس��وده را از آنها گرفته است و زمین های خالی که 
در گذش��ته ش��هرداری املاک آن را به دلیل اجرای طرح تعریض خیابان و صحن امامزاده عبدالله  خریداری کرده و به 
دلیل نبود بودجه به امان خدا رها کرده اس��ت. فقر، اعتیاد، فروش مواد مخدر ، عبور هواپیماها از بالای محله و  بوی 
نامتبوع فاضلابی که به داخل جوی های آب می ریزد؛ بخش��ی از مشکلاتی اس��ت که اهالی امامزاده عبدالله با آن 

روبه رو هستند.

هفته نامه » پدیده شهر« وضعیت محله امامزاده عبدالله را در منطقــــــــه 9 بررسی می کند:

زندگی درکوچه های یــک متری!
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بر اساس نمونه گیری و آنالیزهای 
انجام شده از خروجی فاضلاب 

این فرودگاه خوشبختانه میزان 
گاز H2S موجود در آن پایین 
بوده در طبقه بندی C قرار دارد

شناسایی 19 کانون تولید بوی 
نامطبوع در مسیر فرودگاه امام

مصرف نان در ایران
 6 برابر استاندارد جهانی است

15

خودروهایی که از بزرگراه یادگار امام به سمت 
سه راه آذری در حرکت هستند؛ وارد خیابان 35 
متری امامزاده عبدالله می شوند و این معبر قدیمی 
گنجایش این همه خودرو را ندارد... ترافیک در 
برخی روزها آنقدر در این معبر زیاد است که 

زندگی ما را هم مختل می کند... دیگر نمی توانیم 
از خانه هایمان خارج شویم

زمانی که بزرگراه یادگار امام به بهره برداری رسید؛ قرار بود تا شهرداری منطقه با تملک 
املاکی که بر خیابان امامزاده عبدالله قرار دارد؛ اقدام به تعریض این معبر محلی کند... 
از سال 91 شهرداری اقدام به خرید برخی از املاک کرد و حتی آنقدر در اجرای طرح 
های خود مصمم بودکه املاک معارض خریداری شده را نیز تخریب کرد، اما این طرح 

متوقف شد... دلیل این توقف را هم شهردار منطقه نبود بودجه برای تملک بقیه املاک می 
داند... اما به نظر می رسد با توجه به اینکه املاک تجاری بر خیابان بیشتر بود، به همین 

دلیل بودجه زیادی لازم دارد و  این پروزه هم متوقف شده است

محله »وردآورد« به محله 
کارگر نشین معروف 
است... به کار هستند

وردآورد«  تا سال 83 یک 
محله حاشیه نشین بود  که 

در قلمرو منطقه 9 قرار 

با توجه ب��ه وجود بوی نامطبوع در مس��یر ف��رودگاه بی��ن المللی امام 
خمینی)ره(به جهت پایش کانونهای شناسایی ش��ده بو ، صبح امروز با 

حضور مسئولان ملی و استانی از این منطقه بازدید بعمل آمد.
ناصر مهردادی مدیرکل حفاظت محیط زیست استان تهران در حاشیه 
این بازدید گفت:بر اساس اقدامات انجام شده حدود 1۹ کانون تولید بو 
در منطقه شناسایی شده اند که از این تعداد 12 مورد به مراجع قضایی 
معرفی ش��دند. وی افزود: با توجه به وجود گاز H2S که منش��ا انتشار بو 
در مس��یر فرودگاه امام خمینی)ره( می باش��د واحد های این منطقه 
بر اساس میزان انتشار بو به سه دس��ته A،B و C طبقه بندی شده اند. بر 
اساس این طبقه بندی واحد هایی که بیشترین سهم را در میزان انتشار 
این گاز  دارند در طبقه A ، انتشار در حد متوسط در طبقه B و واحدهایی با 

کمترین میزان انتشار این گاز در طبقه بندی  C قرار می گیرند.
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان تهران با بیان اینکه بازدید های 
امروز از واحدهایی انجام پذیرفت که بیشترین س��هم و رده بندی را در 
شدت انتش��ار بو داش��تند، اظهار داش��ت: امروز از پروژه های مدیریت 
پسماند آرادکوه، 2 واحد دامداری بزرگ، یک واحد کشتارگاه و همچنین 
از محل ورودی فاضلاب شرکت واوان و سیستم تصفیه فاضلاب فرودگاه 

بین المللی امام خمینی )ره( بازدید بعمل آمد.
وی با اش��اره به اینکه  پروژه ه��ای مدیریت پس��ماند آراد کوه در طبقه 
بندی A با بیشترین میزان انتشار بو قرار دارد، افزود:البته شرایط زیست 
محیطی این مرکز نسبت به سالهای گذشته بسیار بهتر شده  و در مجموع 
حرکت رو به جلویی داشته است. مهردادی ادامه داد: دو  دامداری مورد 
بازدید نیز یکی در دسته A و دیگری در طبقه B قرار داشته اند و همچنین 
طی بازدید بعمل آمده از فاضلاب ش��هرک واوان نیز میزان انتشار بو در 

این منطقه بالا بوده و در طبقه A قرار دارد.
وی با بیان اینکه یکی از موضوعات مهم در رابطه با انتشار بو در این منطقه 
فاضلاب ف��رودگاه بین المللی امام خمینی بوده اس��ت، تصریح کرد: بر 
اس��اس نمونه گیری و آنالیزهای انجام ش��ده از خروجی فاضلاب این 
فرودگاه خوشبختانه میزان گاز H2S موجود در آن پایین بوده در طبقه 
بندی C قرار دارد. مدیرکل حفاظت محیط زیست استان تهران در ادامه 
به مجموعه اقدامات اداره کل حفاظت محیط زیست استان تهران در این 
خصوص اشاره کرد و گفت: تشکیل کمیته راهبردی جهت ساماندهی 
واحد های آلاینده، تعیین شدت آلودگی واحدهای این منطقه با نمونه 
برداری از گاز H2S، اولویت بندی واحد ه��ای آلاینده و صدور  12 مورد 
اخطاریه جهت احداث سیستم تصفیه فاضلاب و ارتقای عملکرد زیست 

محیطی به واحد های آلاینده از جمله اقدامات انجام شده می باشد.
براساس گزارش سامات، در این پایش مش��ترک مشاور معاون اجرایی 
رئیس جمهور،معاون عمرانی استاری تهران، مدیرکل حفاظت محیط 
زیست اس��تان تهران،رئیس س��ازمان صنعت، معدن و تجارت استان 
تهران، مدیرعام��ل آب و فاضلاب تهران و مس��ئولین محلی بخصوص 
فرماندار ویژه شهرس��تان ری و مدیران ش��هرداری تهران در محدوده 

جنوب تهران حضور داشتند.

ایسنا

عبدالله می آیند...یک غرفه بازیافت در اینجا گذاشته 
اند و هرچی از داخل س��طل های آشغالی می دزدند را 
به این غرفه بازیافت می دهند تا پول مواد و سیگارشان 

را دربیاورند...«
ص��دای هواپیماهایی ک��ه در حال ف��رود درفرودگاه 
مهراباد هس��تند؛ یکی دیگر از مش��کلاتی است که 
اهالی محله امامزاده عبدالله با آن روبه رو هستند. گویی 
آسمان این محله نقطه ای اس��ت که هواپیماها برای 
فرود ارتفاع خودرا کم می کنند:»... هر 20 قیقه یک بار 
یک هواپیما از آسمان این محله رد می شود... مردم به 
صدای عبور هواپیماها عادت کرده اند... اتفاق جدیدی 

برای ما نیست...«
زندگی درکوچه های یک متری

هر چقدربه ظهر نزدیک می ش��ویم؛ ترافیک خیابان 
امامزاده عبدالله بیشتر می ش��ده و به حدی می رسد 
که س��اعت ها خودروها بدون تردد پش��ت س��رهم 
ایستاده اند. در کوچه منتهی به بقعه متبرک امامزاده 
عبدالله چند دست فروش جلوی مغازه ها بساط کرده 
اند. داخل صحن امام��زاده هم زنان و م��ردان زیادی 
حضوردارند. دری که در آن سوی صحن امامزاده قرار 
دارد؛ به داخل محله و کوچه های تنگ و باریک باز می 
شود. درس��ت در کنار امامزاده داخل محله کوچه ای 
قرار دارد که عرض آن یک متر اس��ت.:»... این کوچه 
ها از کوچه های معروف آش��تی کنان ه��م باریک تر 
است... س��اکنان این کوچه حتی نمی توانند وسایل 
خانه ش��ان را نو کنند چه برس��د به اینکه خانه های 
خودرا نوس��ازی کنند... قرار بود بسیاری از خانه های 
این  کوچه های باریک را برای بزرگ کردن صحن بقعه 
خریداری کنند. تعدادی از این خانه ها هم خریداری 
و تخریب ش��د... اما این طرح هم تا همین جا متوقف 
ش��د...خانه ما در حال خراب شدن اس��ت... نه  اجازه 
س��اخت و نه تخریب به ما می دهند.... می گویند که 
خانه های این مح��دوده داخل طرح .  تعریض خیابان 
است... بیشترخانه های س��مت امامزاده داخل طرح 

است... معلوم نیست که شهرداری منطقه بودجه را در 
کجا خرج می کند.... بعضی مواق��ع معتادان به داخل 
محله می آیند... پشت امامزاده یک زمین خالی بود که 
داخل آنجا  معتادان  شب ها می ماندند... بعد شهرداری 
آمد و دیوار کشیدند و معتادان از اینجا رفتند... بیشتر 

معتادانی که اینجا  تردد می کنند؛ مرد هستند....«
محله امامزاده عب��دالله تنها محله مش��ترک بین دو 
منطقه ۹ و 10 تهران اس��ت. محلهای که در س��مت 
راست خود واقع در منطقه ۹ تعداد جمعیت افاغنه ای 
که در آن زندگی می کنند بیش��تر است و البته تعداد 
اهالی ای که عش��ق کفترب��ازی و به پ��رواز درآوردن 
کبوتره��ا رادارند در س��مت چپ یعن��ی منطقه 10 
بیشتر اس��ت:»... گاهی اوقات س��ر دزدی کفتر ها با 
یکدیگردرگیر می ش��وند.... آس��مان محله تابستان 

هاپرازکبوتر می شود...«
در ح��ال حاضر نوس��ازی در محله امام��زاده عبدالله 
بیش��تر در املاکی ک��ه در داخل کوچه های��ی که از 
خیابان اصلی فاصله دارند؛ انجام می ش��ود:»... اجازه 
ساخت به ملک های پنج و شش��م  که داخل کوچه ها 
قرار دارند, می دهند...به املاک نب��ش خیابان اجازه 
س��اخت نمی دهند... برخی از املاکی ک��ه  در نبش 

خیابان هستند را خریداری و خراب کرده اند .....«
عدم اتصال خانه های محله به شبکه فاضلاب شهری 
یکی دیگر از مشکلاتی اس��ت که اهالی محل درباره 
آن صحبت می کنن��د:»... واقعا محله ب��ه خاطر ورود 
فاضلاب خانگ��ی به داخل ج��وی ها ب��وی بدی می 
دهد... با اینکه هزینه انش��عاب فاضلاب رادر یک سال 
گذش��ته به طور کام��ل پرداخت کرده ای��م؛ اما هنوز 
خبری نیست... همین مساله باعث شده تا موش های 
محله زیاد شود... به 137 هم زنگ می زنیم کاری نمی 

کنند...«
مجتمعی که 15 سال در حال ساخت است

کمی پایین تر  از امامزاده عب��دالله کنار یک مجتمع 
تجاری و فرهنگی زمینی وج��ود دارد که اهالی محله 

می گویند که تنه��ا پارک محل��ه امام��زاده عبدالله 
اس��ت. دو ت��ا نیمک��ت بیش��ترندارد و پیرمردها در 
میان ش��لوغی خیابان ب��ه همین دوت��ا صندلی پناه 
آورده اند:»...۴5س��ال اس��ت که ش��هرداری منطقه 
۹ این خیاب��ان 35 متری را تعریض کند... قرار اس��ت 
خیابان ها ازبزرگراه  یادگارامام و اس��تاد معین تا سه 
راه آذری تعریض  ش��ود و هنوز اتفاقی نیفتاده است... 
به همین دلیل این ترافیک تا س��ی مت��ری جی ادامه 
دارد...  امکان��ات پارک و وس��ایل ب��ازی دراین محله 
وجود ندارد... همین مجتمع��ی کهدرکنار این پارک 
وجود دارد؛ ش��هرداری  15 س��ال اس��ت که در حال 
ساختن آن است و دائم آن را تغییر می دهد... ساخت 
همین مجتمع هم مش��کلات زیادی را برای اهالی به 
وجودآورده است. بنویس��ید محله امامزاده عبدالله نه 
بانک دارد و نه پارک... تا دلتان هم بخواهد مش��کلات 
دارد.... معت��اد دارد... داخ��ل همین پارک ش��ب ها 

معتادان سیگاری پر می کنند...« 
محله امامزاده عبدالله در یک نگاه 

مح��دوده جغرافیای��ی محله امام��زاده عب��دالله از 
ش��مال به خیابان 30 متری جی  ، از جنوب و غرب به 
خیابان قزوین و از شرق نیز به خیابان امامزاده عبد الله  
منتهی می شود. محله ای که ترافیک، بافت فرسوده 

بزرگترین مشکلات آن به شمار می رود.
مس��احت این محله513،۹8۴ متر مربع  اس��ت که 
18،87۴ نفر جمعیت  را در خود جای داده اس��ت. از 
اختصاصات مهم ای��ن محله وجود آس��تان امام زاده 
عبدالله به عنوان یک��ی از قطب ه��ای مذهبی غرب 
شهر تهران اس��ت. میزان کاربری مسکونی در سطح 
محله280،831 متر مربع وبافت فرسوده موجود در 
محله 30۴،00۹ متر مربع است که با توجه به مقایسه 
با شاخص های سطح شهر تهران حکایت از فرسودگی 
بافت مس��کونی محله دارد. این محل��ه  دارای ۴،56 
هکتار فضای س��بزو بازعمومی  و1،67 هکتار فضای 

خدماتی است.

 دبیر علمی همایش امنیت غذا، سلامت و توسعه با بیان اینکه مصرف 
نان در ایران 6 برابر استاندارد جهانی است، افزود: این در حالی است که 
مردم ایران نصف تا یک سوم استاندارد جهانی لبنیات مصرف می کنند.

به گزارش خبرنگار مهر، ش��هریار دبیریان در همای��ش »امنیت غذا، 
س��لامت و توس��عه« با بیان مصرف پایین لبنیات در ایران نس��بت به 
استاندارد جهانی گفت: مصرف لبنیات در کشورهای توسعه یافته به 
300 تا 500 لیتر در سال می رس��د و این در حالی است که مردم ایران 
به طور متوسط س��الانه 70 تا 80 لیتر شیر و لبنیات مصرف می کنند. 
دبیریان با اشاره به اهمیت موضوع امنیت غذایی در کشور تاکید کرد: 
درصد بالایی از مردم ما از کمبود کلس��یم و ویتامین دی رنج می برند 
و تب مالت به گفته مس��ئولان وزارت بهداش��ت بالا رفته اس��ت. دبیر 
علمی همایش امنیت غذا، سلامت و توسعه اضافه کرد: استفاده مردم 
از لبنیات سنتی و فله ای از عوامل اصلی گسترش تب مالت در جامعه 
است، بنابراین باید مردم را به سمت استفاده از لبنیات صنعتی استفاده 
کنیم. وی گفت: ما معتقد نیستیم که فرآورده های سنتی باید تعطیل 
شود بلکه می گوییم صنعت باید شیر خام و پاستوریزه بهداشتی را به 

مراکز سنتی تولید لبنیات ارائه دهد.
دبیریان خاطرنش��ان کرد: مصرف لبنیات در ای��ران در حالی کمتر از 
استانداردهای جهانی است که اجرای طرح هدفمندی یارانه ها میزان 

مصرف شیر و لبنیات در کشور را ۴2 درصد کاهش داد.

هفته نامه » پدیده شهر« وضعیت محله امامزاده عبدالله را در منطقــــــــه 9 بررسی می کند:

زندگی درکوچه های یــک متری!
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در صورت تصویب مجلس از این پس سازمانهای 
مردم نهاد مجوز ورود ب�ه درمان اجباری معتادان 
را دریافت خواهند کرد، ام�ا آیا این ورود می تواند 
در کاهش آمار معتادان متجاهر و بهبود آنها موثر 

باشد؟
خبرگ�زاری مهر، گ�روه جامعه- مرضی�ه نوری: 
نمایندگان مجلس ش�ورای اس�لامی در جلسه 
علنی بعدازظهر 28 آذرماه، با کلیات لایحه برنامه 
ششم توسعه موافقت کردند و قرار شد در روزهای 
آینده به طور فشرده و سه ش�یفت، جزئیات این 
لایح�ه را در صحن علنی بررس�ی کنن�د. البته 
تصویب کلیات این برنامه فراز و نشیب های زیادی 
داش�ت چون آنچه کمیس�یون تلفیق به صحن 
مجلس فرس�تاده بود، 110 ماده جدید را به لایحه 
دولت افزوده بود در حالی که دولتی ها لایحه خود 

را با 34 ماده به مجلس فرستاده بودند.
از جمله مواردی ک�ه به لایحه دولت اضافه ش�د، 
جزء 3، بند ه�، ماده 95 اس�ت که به سیاست های 
مواد مخ�در اش�اره دارد. در این بند آمده اس�ت: 
»س�ازمان بهزیس�تی مکلف اس�ت با همکاری 
ش�هرداری ها نس�بت به بهره ب�رداری و تکمیل 
مراکز نگهداری، درمان و کاهش آسیب معتادان 
متجاه�ر و بی خانم�ان و راه ان�دازی مراکز جامع 
توانمندس�ازی و صیانت اجتماعی برای معتادان 
بهبودیافته در اس�تان ها اقدام نمای�د. اداره این 
مراکز ب�ه عهده س�ازمان بهزیس�تی کش�ور یا 
شهرداری ها با بهره گیری از ظرفیت سازمان های 
مردم نهاد و بخش غیردولت�ی خواهد بود. نیروی 
انتظامی موظف اس�ت پس از اخ�ذ حکم قضائی 
نسبت به جمع آوری این معتادان و تحویل آن ها 
به این مراکز اقدام نماید. ترخیص این افراد از مراکز 
موردنظر با تأیید سازمان بهزیستی و با هماهنگی 
نیروی انتظامی و مقام قضائی خواهد بود. آئین نامه 
اجرایی این بند توسط ستاد مبارزه با مواد مخدر 

تصویب و ابلاغ می گردد.«
البته ناگفته نماند که کمیس�یون تلفی�ق، ماده 
دیگری را به لایحه اضاف�ه کرده بود ک�ه در آن از 
احیای اردوگاه های نگهداری معتادان س�خن به 
میان آورده بود که با مشورت ستاد مبارزه با مواد 
مخدر، این ماده تغییر کرد و بند کنونی جایگزین 

آن شد.
سخنگوی س�تاد مبارزه با مواد مخدر، درباره این 
تغییر می گوید: »نمایندگان کمیس�یون تلفیق، 
بندی را ب�ه لایحه دول�ت اضافه ک�رده بودند که 
ایرادات اساس�ی داش�ت. برای حل این مشکل، 
به صورت مستند، شواهدی را به مجلسی ها مبنی 
بر اینکه راه اندازی اردوگاه های اجباری در گذشته 
آزمون شده و اثربخشی مناسبی نداشته و در دنیا 
منسوخ شده، ارائه کردیم و توضیح دادیم که این 
راهکار مناسبی نیس�ت. نمایندگان کمیسیون 
تلفیق این شواهد را از ما پذیرفتند اما صحبتشان 
این بود که جمع آوری معت�ادان متجاهر مطالبه 
مردم اس�ت. آن ها دوس�ت ندارند این افراد را در 
محله های خود ببینند؛ چه باید بکنیم؟ ما هم ماده 
را به شکلی تغییر دادیم که هم جنبه علمی داشته 
باش�د و هم دغدغه نمایندگان مجلس، حل شود 
و نهایتاً ای�ن بند قانونی در کمیس�یون تلفیق به 

تصویب رسید.«
در حالی که کارشناس�ان حوزه اعتیاد به این بند 
الحاقی اعتراض دارند اما سخنگوی ستاد مبارزه 
با مواد مخدر از اضافه شدن این بند به لایحه برنامه 

ششم توسعه دفاع می کند.
پرویز افش�ار بر این اعتقاد اس�ت ک�ه با تصویب 
این بند هم م�اده 16 قانون مبارزه ب�ا مواد مخدر 
زنده می ش�ود و هم ب�ا راه ان�دازی مراکز صیانت 

و توانمندس�ازی، تبصره 1 این قان�ون عملیاتی 
می شود. وی همچنین معتقد اس�ت با این قانون، 
بخشی از بار دولت بر دوش شهرداری ها گذاشته 
می شود و بخشی از عوارض مردم برای ساماندهی 

معتادان متجاهر استفاده شود.
افشار بر این اعتقاد است که شهرداری ها امکانات 
و سازوکار لازم، برای ساماندهی معتادان متجاهر 
را دارند، همچنین مکان و منابع انسانی موردنیاز 
برای چنین کاری در اختیار ش�هرداری هس�ت، 
بنابرای�ن ورود آن ها ب�ه این ح�وزه اتفاق مثبتی 

است.
وی می گوید: »خوب اس�ت که بخشی از عوارض 
ش�هروندان برای این اق�دام هزینه ش�ود. چون 
به هرحال س�لامت و بازتوان�ی معتادانی به نوعی 
با سلامت ش�هروندان در ارتباط اس�ت و البته با 
ساماندهی این افراد چهره شهر هم زیباتر می شود 

که این یکی از مطالبات جدی مردم است.«
سخنگوی ستاد مبارزه با مواد مخدر می گوید که 
شهرداری در یک سال گذشته ورود خوبی به این 
حوزه داشته و عملکرد مثبتی ارائه کرده و کمک 
کرده است که آس�یب های اجتماعی تا حدودی 

کنترل شود.
سخنگوی س�تاد مبارزه با مواد مخدر در پاسخ به 
این سؤال که آیا ش�هرداری ها از نظر درمانی هم 
صلاحیت دارند که به این حوزه ورود داشته باشند، 
می گوید: »بهزیس�تی در این حوزه، مس�ئولیت 
دارد. این س�ازمان است که باید اس�تانداردها را 
تأیید کند؛ یعن�ی وقتی قرار اس�ت یک مرکزی 
راه اندازی ش�ود، کارشناسان سازمان بهزیستی 
بای�د م�کان را بررس�ی کنن�د و درصورتی ک�ه 
شرایطش مناسب باشد و تیم درمانی هم ترکیب 
درستی داش�ته باش�د به آن مرکز مجوز فعالیت 
داده  شود؛ یعنی درهرصورت این مراکز بر اساس 
پروت�کل م�اده 16 اداره خواهند ش�ود حال چه 
بهزیستی مسئولیت اداره اش را بر عهده بگیرد و 

چه شهرداری و چه بخش خصوصی.«
س�ازمان های مردم نهاد مدیری�ت مراکز درمان 

اجباری را در دست می گیرند
افشار همچنین به این س�ؤال که با توجه به اینکه 
م�اده 15 و 16 قانون مب�ارزه با مواد مخ�در درباره 
درم�ان اختی�اری و درمان اجباری س�خن گفته 
اس�ت، آیا این موازی کاری نیس�ت که در لایحه 
برنامه ششم توس�عه چنین ماده و بندی داشته 
باشیم پاسخ می دهد و می گوید: »من این را نه تنها 
موازی کاری نمی دانم بلکه آن را زنده کردن ماده 
16 می دانم. در ماده 16 قانون مبارزه با مواد مخدر 
آمده است که معتادان متجاهر باید با دستور مقام 
قضایی برای مدت یک تا س�ه ماه در مراکز دولتی 
و مجاز درمان و کاهش آس�یب نگهداری ش�وند. 
درحالی که در این قانون کلمه دولتی و مجاز تعریف 
نشده است. طبیعی است که مراکز دولتی، مجوز 
دار هستند یعنی مجاز به شمار می آیند اما منظور 
از مراکز مجاز چیست؟ دراین باره در هیچ کجای 
قانون حرفی زده نشده است. اگر این بند در صحن 
علنی مجلس هم به تصویب نمایندگان برس�د، 
تکلیف مراکز مجاز هم مشخص می ش�ود. با این 
بند، از این به بعد مراکز غیردولتی و سازمان های 
مردم نهاد هم می توانند مراکز ماده 16 راه بیندازند؛ 
یعنی ب�ا آنچ�ه در لایحه برنامه شش�م توس�عه 
آمده اس�ت تکلیف مراکز مجاز ماده 16 مشخص 

می شود.«
مراکز جامع توانمندس�ازی و صیانت اجتماعی، 

پاسخی به تبصره 1 ماده 16
افشار درباره مراکز جامع توانمندسازی و صیانت 
اجتماعی برای معت�ادان بهبودیافته ک�ه در این 

بند قانونی به راه اندازی آن ها تأکید ش�ده است، 
می گوید: »در تبصره 1 ماده 16 آمده اس�ت طبق 
دس�تور مقام قضایی، معتادان متجاهر مشمول 
درمان اجباری، مکلف به اجرای تکالیف مراقبت 
بعد از خروج هس�تند. این بخش از قانون تاکنون 
به خاطر نبود امکانات، اجرایی نشده است. مراکز 
جامع توانمندس�ازی و صیان�ت اجتماعی برای 
معتادان بهبودیافته قرار است نقش مراقبت های 
بعد از خروج را برای بهبودیافته ها بر عهده داشته 

باشند.«
به گفت�ه او مراکز جامع توانمندس�ازی و صیانت 
اجتماعی ب�رای معت�ادان بهبودیافت�ه هنوز در 
کش�ور راه اندازی نش�ده اما ق�رار اس�ت در این 
مراکز حرفه آموزی، اش�تغال زایی و حمایت های 
اجتماعی از بهبودیافتگان انجام ش�ود و س�تاد 
مب�ارزه ب�ا م�واد مخ�در ه�م در آیین نامه ه�ا و 
پروتکل های مربوطه اختیار این مراکز را به سازمان 
بهزیستی واگذار خواهد کرد و این سازمان موظف 
است دستورالعمل های این مراکز را تدوین کند و 

به تصویب برساند.
راه اندازی مراکز درمان اجباری توسط ان جی او ها 

به صلاح نیست
با وجود این توضیحات باز هم کارشناسان اعتیاد 
ایرادات جدی ب�ه این بند قانون�ی وارد می دانند. 
دکتر علیرضا نوروزی، کارشناس حوزه اعتیاد در 
خصوص ورود س�ازمان های مردم نهاد به درمان 
اجباری یا ماده 16 قانون مبارزه با مواد مخدر موافق 
نیست. او بر این اعتقاد اس�ت که با توجه به اینکه 
مراکز درمان اجباری، جنبه های قضایی و انتظامی 
دارن�د و ورود و ترخیص معتادان ب�ی خانمان که 
نام متجاهر بر آن ها گذاشته شده است با دستور 
قضایی انجام می شود، ورود سازمان های مرم نهاد 
به این حوزه باید با حساس�یت و دقت بیش�تری 

انجام شود.

درمان اختیاری با ورود سازمان های مردم نهاد به 
درمان اجباری کمرنگ می شود

 او همچنین نگران اس�ت ب�ا ورود س�ازمان های 
مردم نهاد به این حوزه تعداد مراکز ماده 16 )مراکز 
درمان اجباری( بسیار گسترش پیدا کند و با توجه 
به اینک�ه در این مراک�ز جنبه انتظام�ی بر جنبه 
درمان�ی ارجحیت یافته اس�ت، در طولانی مدت 
مراکز ماده 15 یا مراکز اختیاری درمانی به حاشیه 
برود و ب�ا افزای�ش بیش ازحد و خ�ارج از معمول 

ظرفیت مراکز ماده 16 مواجه شویم.
مجلس شیوه ورود س�ازمان بهزیستی به درمان 

اعتیاد را تعیین نکند
وی با ورود س�ازمان بهزیس�تی و ش�هرداری به 
این ح�وزه مخالفت�ی ن�دارد و معتقد اس�ت که 
بی خانمان ها و معت�ادان متجاهر جمعیت هدف 
این سازمان هس�تند و خدمات رس�انی به آن ها 
جزء وظایف ذاتی این ارگان دولتی است: »اینکه 
سازمان بهزیستی و ش�هرداری ها حمایت از این 
گروه را در دس�تور کار خود قرار دهد اتفاق خوبی 
است و اینکه در مجلس این سازمان ها را مسئول 
رسیدگی به این افراد کند، مثبت است اما مسأله از 
آنجایی شروع می شود که در این بند لایحه روش 
برخورد با این افراد و نحوه مداخله نیز مش�خص 
شده است. آن ها درمان اجباری را برگزیده اند که 

این می تواند آسیب زا باشد.«
مجلس کلی�ات را تصویب کن�د، جزئی�ات را به 

کارشناسان بسپارد
 این کارش�ناس اعتیاد معتقد است که بهتر است 
در مجل�س کلیات موض�وع به تصویب برس�د و 
دستگاه های مسئول مش�خص شوند و جزییات 
به بحث کارشناسی و دس�تورالعمل های داخلی 
دستگاه ها مبتنی بر یک رویکرد خدمت رسانی 
واگذار ش�ود: »ما کارشناسانی در کش�ور داریم 
که س�ال ها در حوزه اعتی�اد فعالی�ت کرده اند و 

تجارب ذی قیمت�ی در این حوزه دارن�د، نباید از 
این تجارب به راحتی گذش�ت و آن ه�ا را نادیده 
گرفت. نماین�دگان محترم مجلس بهتر اس�ت 
از این ظرفی�ت بهره ببرن�د در غیر ای�ن صورت 
نه تنها مشکلی از مردم حل نمی شود بلکه آنچه 
درگذش�ته اجرا ش�ده و اثربخش�ی چندانی هم 
نداشته است دوباره با تأکید بیشتر در دستور کار 
قرار می گیرد. تکرار یک تجربه ناموفق، س�ودی 
را نصیب هیچ کس�ی نمی کند و فق�ط هدر رفت 

سرمایه کشور را به دنبال دارد.«
اطلاع�ات غلط باعث ش�ده م�ردم جم�ع آوری 

معتادان را مطالبه کنند
نوروزی درباره این که گفته می ش�ود جمع آوری 
معتادان متجاهر مطالبه مردم اس�ت، می گوید: 
»به نظر می رس�د که این مطالبه مردم با آنچه در 
مجلس در حال تصویب اس�ت، یعنی جمع آوری 
بی خانمان ها و معتادان متجاهر مرتبط اس�ت اما 
نکته ای که وجود دارد این است که این مطالبه به 
کارش�ناس اعتیاد: اگر مردم بدانن�د  جمع آوری  
معتادان راه حل نیس�ت بلکه فقط مسکنی است 
که برای مدت کوتاهی جواب می دهد و این مسکن 
بسیار هم هزینه بر است، دیگر این شیوه برخورد 
با بی خانمان ها را از دول�ت طلب نمی کنندخاطر 
اطلاعات نادرس�ت در مردم ش�کل گرفته است. 
اگر برای م�ردم توضیح داده ش�ود ک�ه معتادان 
بی خانمان  با بودجه دولت که باید صرف توس�عه 
کشور ش�ود یا پولی که از آن ها به عنوان مالیات و 
عوارض دریافت می ش�ود، جمع آوری می شوند، 
یک دوره سه ماهه یا شش ماهه نگهداری می شوند 
و بعد چون راهکار درس�ت انتخاب نشده، دوباره 
این افراد به پاتوق ه�ا و مح�لات بازمی گردند، با 
این تفاوت که درمان آنها دشوارتر و فاصله آنها با 
جامعه بیشتر ش�ده، بازهم مطالبه گر این چرخه 

تکراری خواهند بود؟«
وی می گوید: »اگر مردم بدانند این جمع آوری ها 
راه حل نیست بلکه فقط مس�کنی است که برای 
مدت کوتاهی جواب می دهد و این مسکن بسیار 
هم هزینه بر اس�ت، دیگر این ش�یوه برخ�ورد با 
بی خانمان ها را از دولت طلب نمی کنند. در چنین 
صورتی ممکن است که بیشتر فکر کنند و به این 
نتیجه برسند که در چنین ش�رایطی شاید بهتر 
باش�د که اقدامات اصولی تری ص�ورت گیرد که 

اثربخشی بیشتری داشته باشد.«
رویکرد قهری جواب نمی دهد، رویکرد اجتماع 

محور را بپذیریم
ب�ه گفت�ه ای�ن کارش�ناس اعتی�اد، در رابطه با 
آس�یب های اجتماعی دو رویکرد وج�ود دارد، 
یکی اینکه دولت می تواند آسیب های اجتماعی 
را به طور کامل مدیری�ت و برطرف کند و دیگری 
رویک�رد محله مح�ور اس�ت ک�ه در آن دولت با 
اس�تفاده از منابع و نیروهای موجود در هر محله 
آسیب ها را مدیریت می کند. رویکرد محله محور 
بر این اصل اس�توار اس�ت که چون آسیب های 
اجتماعی ریشه در مش�کلات محله ها و شهرها 
دارد راه حل ه�ا هم بای�د از دل هم�ان محله ها و 
شهرها بیرون بیاید؛ یعنی هر محله ای با مشارکت 
مردم و منابع موجود همان محله آسیب هایش را 
مدیریت کند. با این شیوه و روش، با هزینه کمتر 
می توان آس�یب ها را در محلات به طور پایدارتر 
کاهش داد. اما مشکل از آنجایی آغاز می شود که 
تصور شود آسیب های اجتماعی را  می توان یک 

شبه ریشه کن کرد. 
جداس�ازی بی خانمان ها از ش�هروندان راهکار 
درستی نیست.  او بر این اعتقاد است که برطرف 
کردن آس�یب های اجتماعی و مدیری�ت آن به 

برنامه های جداس�ازی معت�ادان ب�ی خانمان از 
محله ه�ا نه تنها زمین�ه را برای برگش�ت موفق 
آنها به اجتماع فراهم نمی کند بلک�ه این درمان 
اجباری در مراکز ماده 16، فرد را از اجتماع دورتر 
کرده و زمینه را برای ش�بکه س�ازی بی�ن افراد 
درگیر خرده فرهنگ ه�ای جرم و جنایت فراهم 
کرده و مش�کلات اجتماعی و امنیتی محلات را 
در میان مدت و طولانی مدت غامض تر و لاینحل 
تر خواهد کرد پیچیده تری نی�از دارد: »اگر حل 
مشکل بی خانمان ها به همین سادگی با جداسازی 
معتادان از جامعه امکان پذیر ب�ود که با توجه به 
طرح های جمع آوری که چند سال است که اجرا 
می ش�ود، دیگر نباید بی خانمانی در سطح شهر 
دیده می شد. جداس�ازی معتادان بی خانمان از 
محله ها نه تنها زمینه را برای برگشت موفق آنها 
به اجتماع فراهم نمی کند بلک�ه درمان اجباری 
در مراکز م�اده 16، فرد را از اجتم�اع دورتر کرده 
و زمینه را برای ش�بکه س�ازی بین افراد درگیر 
خرده فرهنگ های ج�رم و جنایت فراهم کرده و 
مشکلات اجتماعی و امنیتی محلات را در میان 
مدت و طولانی مدت غامض تر و لاینحل تر خواهد 

کرد.«
فراموش نکنیم بی خانمان ها هم شهروند جامعه 

هستند
 او همچنین به این مسئله اشاره می کند که نباید 
فرام�وش کنیم ک�ه بی خانمان ها ه�م عضوی از 
جامعه هستند و باید به آن ها خدمات رسانی شود 
و ادامه می دهد: »این که صرف�اً بخواهیم آن ها را 
از جامعه جدا کنیم، راه حل نیست این افراد باید 
توانمند شوند تا بتوانند دوباره به جامعه بازگردند 

و این باید هدف در نظر گرفته شود.«
با مردم در مورد علل بی خانمانی و اعتیاد صحبت 

کنیم
نوروزی بر این اعتقاد اس�ت که باید ب�ا مردم در 
مورد اینکه چط�ور فردی بی خانمان می ش�ود، 
صحبت کرد و در این باره می گوی�د: »باید آن ها 
بدانند که بی خانمانی چطور شکل می گیرد. برای 
اینکه بخواهیم بی خانمانی را ک�م کنیم در وهله 
اول باید بتوانیم از اینکه افراد دیگری بی خانمان 
شوند، پیش�گیری کنیم و در وهله بعدی باید به 
بی خانمان ها، کمک کنیم که از آن وضعیت خارج 

شوند.«
بی خانمان ها به حمایت نیاز دارند نه انگ مجرمانه

این کارش�ناس اعتیاد می گوید: »س�ؤال اصلی 
که باید ب�ه آن پاس�خ داده ش�ود این اس�ت که 
می خواهیم برای بی خانمان ه�ا چه بکنیم و چه 
برخوردی با آن ها داش�ته باش�یم. می ت�وان با 
آن ها برخورد قهری داش�ت و در مقابل می توان 
حمایت گرانه برخورد ک�رد. می توانیم بگویم که 
بی خانمان برابر است با کس�ی که مرتکب جرم 
شده، ولگرد اس�ت، تکدی گری می کند و معتاد 
متجاهر اس�ت یا با عناوین مجرمانه دیگ�ر او را 

بخوانیم یا اینکه از او حمایت کنیم.« 
نوروزی می گوید: »تاکنون برخوردها قهری بوده، 
حالا سؤال این اس�ت که این برخوردهای قهری 
چقدر مفید فایده بوده اند؟ چقدر مؤثر بوده اند؟ 
واقعیت این اس�ت که ش�ناختی که به م�ردم از 
بیماری اعتیاد داده ش�ده، درست نیست. آن ها 
از بیماری اعتیاد و اثراتی که روی مغز می گذارد، 
آگاه نیس�تند و گم�ان می کنند با جم�ع آوری 
آن ها و درمان اجباری شان مشکل حل می شود 
درحالی که این تصور اش�تباهی است که ایجاد 
شده است، آن ها نیاز به خدمات رس�انی دارند. 
استفاده از فشار قانونی باید مبتنی بر رویکردهای 

علمی باشد.

اما و اگرهای ورود سازمان های مردم نهاد به
 درمـــــان اجبــــــاری اعتیــــــاد


